


مطالب ماهنامه بورس و بانک را
 در بانک اطلاعات نشریات کشور بخوانید

w w w . m a g i r a n . c o m

ماهنامه تخصصي بورس و بانک

فهرست
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 وزیر صنعت، معدن و تجارت
 در مجمع عمومی عادی سالانه ایمیدرو :

 انقلاب معدنی
  در ایمیدرو 
محسوس است



 روان سازی و تسهیل مقررات بورس 
برای کمک به تامین  مالی بنگاه های اقتصادی

وزیر اقتصاد و دارایی اعلام کرد:

 راه اندازی بورس بین الملل
 در مناطق آزاد تا دهه فجر

دبیر شورایعالی مناطق آزاد خبر داد

 پسته خندان تر از همیشه
 در بورس  کالا

آغاز معاملات جدید در بازار سرمایه

 عزم قاطع سه قوه 
برای مبارزه با فرار مالیاتی

رئیس کل سازمان امور مالیاتی تاکیدکرد:

مدیرعامل بورس تهران اعلام کرد:

بیمه را در سایت »بورس و بانک« بخوانید اخبار بورس، بانک و
بــه اطــاع مخاطبــان محتــرم ماهنامــه علمــی، تحلیلــی و خبــری »بــورس وبانــک« و فعــالان بازارهــای مالــی مــی رســاند کــه ســایت خبــری بــورس و بانــک 
بــا هــدف انتشــار جدیدتریــن و بــه روزتریــن اخبــار و رویدادهــای بورس،بانــک و بیمــه هــای کشــور راه انــدازی شــده و اخبــار و گــزارش هــای مربــوط 
بــه ایــن حــوزه را بــه صــورت روزانــه منتشــر و در اختیــار عمــوم عاقــه منــدان قــرار خواهــد داد. مدیــران عامــل محتــرم ســازمان هــا و شــرکت هــا و 
 همچنیــن مدیــران محتــرم روابــط عمومــی بانــک هــا، بیمــه هــا و بــورس مــی توانند اخبــار مهــم مرتبط بــا واحــد متبــوع خــود را بــرای درج در ســایت خبری
 »بورس وبانک« ارســال کنند تا پس از بررســی های معمول نســبت به انتشــار آن اقدام شــود. عاقمندان می توانند اخبار و گزارش های خود را به آدرس تلگرامی
  boursebankmonthly@ ارســال و در صــورت لــزوم برای کســب اطاعات بیشــتر با شــماره تلفن 86073662 تمــاس حاصل فرمایند. آدرس ســایت خبری

 بورس و بانک www.bourse-bank.com است.

 ورود 4۰۰ هزار کد معاملاتی
 جدید به بورس 

  بازار سرمایه راه منطقی تامین مالی 
بخش مولد اقتصاد

وزیر صنعت، معدن و تجارت تاکیدکرد:
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 سبقت بازار سرمایه
از رقبا

سرمقاله 

نگاهی به آمارها و روند بازدهی بخش های مختلف اقتصادی 
کشــور در طول شش  ماهه ســالجاری؛ بیانگر آن است که 
بازار ســرمایه و به طور مشخص بورس تهران در مقایسه با 
بازارهای رقیب از جمله مســکن، ارز و سکه از بازدهی به 

مراتب بهتر و بیشتری برخوردار بوده است.
به تعبیر دقیق تر در شرایطی که حتی بازدهی سرمایه گذاری 
در ارز و سکه منفی شده، بازار سرمایه با رشد 75 درصدی 
در شاخص کل؛ جذاب ترین بازار برای سرمایه گذاران حقیقی 
و حقوقی و جذب نقدینگی جامعه بوده است و در این بازه 
زمانی یکی از ســریع ترین رشدهای مثبت خود را به لحاظ 
تاریخی پشــت سر گذاشــته و به رغم تحریم ها و شرایط 
دشوار اقتصادی کشور؛ توانسته یک دوران طلایی را برای 

سرمایه گذاران رقم بزند.
نماگرهای اقتصادی و آمارهای منتشــره در خصوص روند 
تغییر نرخ ها و شــاخص ها در ســایر بازارها طی نیمه اول 

سالجاری عملکرد زیر را به لحاظ بازدهی نشان می دهد.
- بازار ارز: نرخ دلار از 12.900 تومان در ابتدای ســالجاری 
با 11 درصد رشد منفی در ابتدای مهر ماه به 11.450 تومان 

کاهش یافته است.
- بازار سکه: نرخ ســکه بهار آزادی از 4.650.000 تومان 
با 13 درصد رشــد منفی به 4.050.000 تومان تقلیل پیدا 

کرده است.
- بانک و ابزارهای درآمد ثابت: نرخ بازدهی سپرده گذاری 
بانکی و یا ســرمایه گذاری در اوراق بــا درآمد ثابت طی 

شش  ماهه  سالجاری به طور میانگین 10 درصد بوده است.
- بازار مســکن: میانگین نرخ یک متر واحد مسکونی در 
تهران در ابتدای ســالجاری 11.041.000 تومان بوده که با 20 
درصد رشد مثبت در شــهریورماه به 13.259.000 تومان 

افزایش یافته است.
- بازار سرمایه: شــاخص کل بورس اوراق بهادار تهران در 
ابتدای سالجاری 178.659 واحد بود که در ابتدای مهر ماه با 

75 درصد رشد به 312.206 واحد افزایش پیدا کرد.
- تورم: نرخ رشد شاخص کل قیمت مصرف کننده خانوارها 
در کشور نیز در نیمه اول سالجاری از 164.3 واحد به 181.7 
واحد رســیده و این یعنی آنکه نرخ تــورم در این دوره 11 

درصد بوده است.
بنابراین در بازه زمانی که نرخ تورم در کشــور به 11 درصد 
رســیده و بازارهای ارز و سکه با کاهش مواجه شده و عملا 
سرمایه گذاری در آنها موجب زیان گردیده و یا بازدهی بازار 

مســکن در تهران حداکثر 20 درصد بوده است؛ فعالیت در 
بازار ســرمایه بازدهی مثبت بسیار بسیار بیشتری را برای 

سرمایه  گذاران به ارمغان آورده است.
از این رو طی ســالجاری شــاهد اســتقبال چشــمگیر 
سرمایه گذاران برای دادوستد سهام در بورس و رکوردهای 
جدید در ثبت صف خرید مردم همزمان با عرضه اولیه سهام 

شرکت  ها در بورس و فرابورس بودیم.
این رشدهای اعجاب  انگیز در ارزش و تعداد معاملات سهام؛ 
توجه بســیاری را به خود جلب کرده و بــا توجه به روند 
بازدهی و محدودیت های بازار ارز و ســکه و رکود اخیر در 
بازار مسکن؛ تعداد بسیار زیادی از سرمایه  گذاران حقیقی 
و عمدتا تازه کار را در سالجاری برای بهره  مندی از فرصت 
سرمایه گذاری و بازدهی مطلوب بورس روانه این بازار کرده 
اســت. این اتفاق بدون تردید بسیار مبارک است و اثرات 
مثبتی را بــرای اقتصاد ملی به ویژه در بلندمدت به ارمغان 
می آورد؛ اما رشد سریع قیمت های سهام به ویژه در سهام 
کوچک تر موجب شده تا برخی کارشناسان زنگ هشدار را 
در خصوص امکان شکل گیری حباب نرخ در برخی از سهام 

به صدا درآورند.
در چنین شرایطی شــورایعالی بورس و مدیران ارشد بازار 
سرمایه می بایست علاقه روز افزون سرمایه گذاران و صاحبان 
سرمایه به این بازار را ارج نهاده و غنیمت شمرده و تدابیر، 
برنامه ریزی و اقدامات لازم را برای عرضه سهام جدید، عمق 
بخشیدن به بازار ســرمایه و توسعه کیفی بازار به ویژه در 
زمینه افزایش شفافیت و اطلاع رسانی، نقدشوندگی، تنوع 

بیش از پیش ابزارهای مالی و فرهنگ سازی انجام دهند.
به رغم برخی هیجانات و رونق   های مقطعی و حتی رشدهای 
دو ســال اخیر در بازار ســرمایه؛ وضعیت این بازار هنوز 
متناسب با ظرفیت  ها و پتانسیل  های بالقوه کشور و یا شرایط 
کشورهای مشابه نیست و نتوانســته ایم آنگونه که باید و 
شاید، از این بازار برای جذب نقدینگی  های سرگردان جامعه 
و کمک به تامین مالی بنگاه های اقتصادی و خدمت به رشد و 

توسعه اقتصادی کشور بهره بگیریم.
در دنیای امروز بازار ســرمایه و بازار پول دو بال کمک به 
تشکیل ســرمایه ثابت و انجام ســرمایه  گذاری و تامین 
منابع  مالی بنگاه  های اقتصادی و کمک به توسعه اقتصادی 
کشورها هستند و هر دو در مسیر جذب، تجهیز و تامین 
منابع  مالی جوامع مدرن و پیشــرفته نقش  آفرینی بسیار 

جدی دارند.

 نعمت اله شهبازی
صاحب امتیاز و مدیر مسئول
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در گفتگو با خبرنگاران مطرح شد؛  

 تحلیل رئیس جمهوری از رشد
 75 درصدی شاخص بورس در سال 98

رئیس جمهوری گفــت: از دی ماه ۹۶ وارد شــرایط 
جدیدی شــدیم. کبریت این شرایط ابتدا در داخل و 
ســپس در خارج زده شد و وارد ســال ۹۷ شدیم با 
شرایط سخت و مشــکل. در سال ۹۷ پیش بینی های 
هــم خارجی ها و هم برخــی از تحلیلگران اقتصادی 
داخلی این بود که سال بســیار سختی داریم و سال 
بسیار سخت تری در سال ۹۸ پیش رو خواهیم داشت. 
حتی برخی از تحلیلگران اقتصادی در برخی رسانه ها  
بحث تورم ســه رقمی را برای ایران مطرح کردند، اما 
خوشبختانه طی این ۱۸ ماه ملت بزرگ ایران، دولت 
و سایر ارکان نظام توانستند از این طوفان عبور کنند.

وی یادآور شد: از اردیبهشت ماه سال ۹۸ شاخص های 
اقتصادی مسیر و حرکت درستی را طی می کند. یعنی 
امروز تورم نقطــه به نقطه از ۵۲ درصد به ۳۴ درصد 
رسیده اســت؛ بنابراین طی این چند ماه تورم نقطه 
به نقطه به ســرعت کاهش پیدا کــرده و پیش بینی 
ما این اســت که تا پایان ســال روند کاهشی خود را 
ادامه خواهد داد.رئیس  جمهوری گفت: البته در تورم 
۱۲ ماهه حرکت کندتر آغاز شده است. در عین حال 
تورم ۱۲ ماهه هم با تاخیــری از تورم نقطه به نقطه 
تبعیت خواهد کرد. پیش بینی ها این اســت که رشد 
اقتصادی کشــور که طی ســال گذشته منفی بود؛ ۶ 
ماهه اول امسال که هنوز آمار نهایی اعلام نشده است، 

مثبت خواهد بود.دکتر روحانی در ادامه افزود: اشتغال 
در تابستان امســال رکورد بسیار خوبی را به نمایش 
گذاشت. در تابستان امســال نسبت به پارسال ۸۴۳ 
هزار اشتغال خالص داریم و بیکاری ما از بالای ۱۲/۳ 
دهم به  ۱0/۵ درصد کاهش پیدا کرده اســت؛ یعنی 
یک وهشت دهم منفی شده و این به معنای موفقیت 
ایران در بخش اقتصادی است.وی ادامه داد: در زمینه 
صادرات و واردات شرایط مناسب تری نسبت به سال 
گذشــته داریم؛ هم صادرات رشد بیشتری دارد و هم 
تراز اگرچه طی ۶ ماهه مثبت نیســت، اما نسبت به 
پارسال بهتر شده است. طی ۶ ماهه سال گذشته ۱.۵ 
میلیارد تراز منفی داشتیم  که امسال این عدد کمتر 
از ۳00 میلیون دلار اســت.  بنابراین شرایط واردات و 

صادرات ما در مسیر درستی قرار گرفته است.
رئیس  جمهــوری گفت: نــرخ ارز که شــاخص حائز 
اهمیتی است؛ از سال گذشته نسبت به امسال حرکت 
کاهشــی داشته و به سمت تعادل حرکت کرده است. 
طبق آمار بانک مرکزی طی این یک  ســال گذشته از  
مهر سال قبل تا مهر امسال حدود ۴0 درصد بر ارزش 
پول   ملی افزوده شده اســت.وی افزود: همه آمارها و 
ارقام و شــاخص های اقتصادی به ما می گوید که در 
مســیر آرامش اقتصــادی در حال حرکت هســتیم. 
البته دولت انتظارات بیشــتری برای تغییر در برخی 

ســاختارها داشت که بتواند بیشــتر به مردم در رفع 
مشکلات کمک کند.وی با بیان اینکه بودجه جاری در 
ســال ۹۹ را باید از درآمد نفتی جدا کرد، تصریح کرد: 
بودجه و نفت دوقلو هستند، اما جدا کردن آنها نیازمند 
جراحی دقیقی است که آغازش سخت است. کشوری 
کــه تکیه  آن بر نفت بوده، وقتــی می خواهد دیگر بر 
نفت تکیه نکند؛ باید به اوراق، عوارض و مالیات تکیه 
کند؛ لذا در ابتدا مشــکلاتی ایجاد می شود. ما باید در 
خصوصی سازی و واگذاری ســهام حرکت صحیح، با 

دقت و حساب شده ای داشته باشیم.
رئیس شــورایعالی هماهنگی اقتصــادی قوا در ادامه 
افــزود: هم باید جلوی فرار مالیاتی گرفته شــود، هم 
پایه مالیاتی گسترش یابد و هم معافیت های مالیاتی 
باید کم شود. صادرات و تولید برای ما مهم است. اگر 

صادرات افزایش یابد؛ درآمد ارزی ما مثبت می شود.
دکتر روحانی با تاکیــد بر اینکه برنامه ریزی ها بر این 
مبنا است که ســال ۹۹ تکیه بر نفت نداشته باشیم، 
خاطرنشــان کرد: در این زمینه هم دولت و هم ستاد 
اقتصادی دولت در حال بحث و انجام اقداماتی است. 
در شورای هماهنگی سه قوه نیز این موضوع در دستور 
کار قرار گرفته و تصمیماتی اتخاذ شــده است که در 
صورت نیاز تصمیمات لازم گرفته می شــود. تا زمان 
تقدیم بودجه ســعی می کنیم تلاش هــا را به نتیجه 

حجت الاســلام و المسلمین دکتر حسن روحانی رئیس  جمهور در سیزدهمین نشست مطبوعاتی خود گفت: خوشبختانه امروز بازار سرمایه؛ 
بازاری پرنشاط و یکی از شاخص های بزرگ کشور محسوب می شود. به گونه ای که طی این 6 ماه بورس کشور بیش از 75 درصد رشد داشته 
که این موضوع برای مردم خیلی مهم است؛ چراکه مردم در این بازار حضور خوبی دارند و امیدواریم مسئولان بورس این موضوع را به خوبی 

هدایت کنند. بنابراین اصل این حرف درست است که همه حواس ما باید جمع بوده و به فکر باشیم که نقدینگی درست هدایت شود.
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برجام باعث شده بود شــرایط اقتصادی بسیار خوبی 
پیش روی ایران باشــد. ســال بعد از اجــرای برجام 
بالاترین رشد اقتصادی دنیا را داشتیم که این موضوع 
نشــان داد شرایط ما بســیار عالی است. آنچه من به 
مردم وعده دادم؛ کوشش کردم از طرف ایران به برجام 
صدمه وارد نشــود. چراکه آمریکایی ها طرح اول شان 
این بود که ایران برای ترک برجام پیشقدم شود، اما با 

همه مشکلات چنین نکردیم.
دکتر روحانی تصریح کرد: ما مســائل اقتصادی را با 
شرایط مردم پیش بردیم، اما با شرایط جدیدی مواجه 
شدیم. پیش بینی نمی کردیم در سال ۹۶ افراد کم خرد 
در داخل کشــور مســائلی به وجــود بیاورند که ضد 
انقلاب از آن اشــتباه موج سواری کند. به ترامپ چراغ 
سبز نشــان داده شــود و او هم از برجام خارج شود. 
شدیدترین تحریم ها طی سال های ۹۷ و ۹۸ بر ایران 
وارد شد؛ طوری که در هیچ زمانی سابقه نداشته است.
رئیس  جمهور با اشــاره به وقوع برخی حوادث طبیعی 
غیرقابل پیش بینی اظهارداشــت: حوادث طبیعی هم 
بود که پیش بینی نمی کردیم؛ نه زلزله کرمانشاه و نه 
سیل عظیمی که  فروردین ۹۸ روی داد را پیش  بینی 
نکرده بودیم و اینها هم به طور طبیعی مشــکلاتی را 
برای مردم و دولت ایجــاد می کند.وی اضافه کرد: از 
آن طــرف فکر نمی کردیم در منطقــه عده ای تا این 
حد دنبال شــرارت باشند و همه اینها دست به دست 
هم داده اســت. کاری که امــروز دولت بعد از ۱۸ ماه 
انجام داده؛ این اســت که دولــت توانمند و برنامه ریز 
قادر است از ســخت ترین بحران های اقتصادی خارج 
شــود. همانطور که در سال ۹۶ ظرف ۵ روز از بحران 
اجتماعی خارج شــد؛ بحرانی داشتیم هفت ماه طول 
کشــید و این کارآمدی دولت اســت که ظرف ۵ روز 
بحران پایان یابد. در زمینه اقتصادی از شــبه بحران 

خارج شدیم؛ البته هنوز مردم مشکلاتی دارند.
 باید زمان مسکن دار شدن مردم را 

کوتاه تر کنیم 
دکتــر روحانی در مــورد اقدامات دولت در ســاخت 
مســکن برای اقشــار کم درآمد گفت: مساله مسکن 
برای مردم مساله  مهمی است. تمام تلاش ما در دولت 
باید این باشــد که این انتظار را کوتاه کنیم. در ایران 
هر فردی که تشکیل خانواده می دهد؛ به دنبال تهیه 
مسکنی برای خود است که گاهی تا ۱0 سال و گاهی 
هم تا ۲0 سال و حتی تا پایان عمر برای تهیه مسکن 
بایــد صبر کند. در حالی که وظیفه ما این اســت که 
باید این زمان را کوتاه کنیم تا افراد بتوانند در فاصله 

کوتاهی به حداقل ممکن برسند.
رئیس  جمهوری خاطرنشــان کرد: دولت در زمان آغاز 
به کار با دو گرفتــاری مواجه بود؛ اول اینکه از جیب 
بانک مرکــزی ۴۳ هزار میلیارد تومان برای ســاخت 
مســکن مهر برداشت شــده بود و باعث ایجاد تورم و 
گرفتاری های اقتصادی زیادی شــده بود. برداشــتن 
پــول از جیب بانک مرکزی کار ســاده ای اســت و ما 
می توانیم فردا ۶0 هزار میلیارد تومان از بانک مرکزی 
برداشت کنیم تا مسکن بسازیم. اما مردم باید بدانند 
این کار یعنی از جیب مردم پول برداشــته ایم. وقتی 
که دولت دست در جیب بانک مرکزی می  کند؛ یعنی 
دســت در جیب مردم کرده اســت. زیرا هر چه پایه 
پولی بالاتر برود؛ تورم بالاتر می رود و مردم باید هزینه 
بیشتری بپردازند.وی در ادامه افزود: مشکل بعدی ما 

ایــن بود که این خانه ها همه نیمــه کاره مانده بودند. 
امکان رها کردن آن ســاختمان ها وجود نداشــت و 
برای تکمیل آنها هم بودجــه زیادی نیاز بود. ما یک 
میلیون و صدهــزار از این خانه های نیمــه کاره را تا 
الان تکمیــل کرده ایم که این بیش از آماری اســت 
که دولت قبل مدعی ســاخت آنهاست. مساله بعدی 
این بود که این خانه ها آب، برق، پاســگاه، مدرســه، 
مسجد، تلفن، جاده و هیچ زیرساخت دیگری نداشت 
و پول عظیمی خرج فراهم کردن این زیرســاخت  ها 
شــد.رئیس دولت دوازدهم خاطرنشان کرد: در دولت 
یازدهم تلاش ما این بود که مسکن بیشتری بسازیم، 
اما وزارت راه  وشهرسازی در آن مقطع بیشتر متمرکز 
بر توســعه بندرگاه ها، راه ها و جاده هــا و راه آهن بود. 
اما در دولت دوازدهم تلاش خوبی آغاز شــده اســت. 
آنچه وزیر راه وشهرســازی به مردم قول داده؛ ساخت 
۹00 هزار واحد مسکونی تا پایان این دولت است که 
کارهای زیادی در این خصوص انجام شــده است. به 
خصوص در زمینه بافت های فرسوده قدم های خوبی 

برداشته ایم. 
 از مهر ماه امسال فروش اوراق را

 شروع می کنیم
دکتر روحانی دربــاره راهکار و برنامه های دولت برای 
جایگزینی درآمدهای نفتی گفــت: بودجه ۹۹ برای 
ما مهم اســت. بودجه ۹۹ باید متکی به نفت نباشد. 
وقتی می گوییم متکی به نفت نباشد؛ یعنی متکی به 
مالیات، اوراق، فروش ســهام و بانک مرکزی شود که 
البته این آخری، بدترین مورد است و باید راهکارهای 
دیگری را پیدا کنیم که به بانک مرکزی متکی نباشیم.

وی افزود: در زمینه اوراق فرصت خوبی داریم و دولت 
از همین مهرماه انتشار اوراق را شروع می کند که این 
خود راه و مســیر درســتی برای حل معضل بودجه 
است. مساله دوم فروش سهام است که این کار امسال 
سرعت بیشتری پیدا کرده و باید ادامه یابد تا به نتیجه 

مطلوب برسد.
رئیس جمهــوری دربــاره احتمــال افزایــش قیمت 
حامل  هــای انرژی و ســوخت گفت: اما نســبت به 
مسائل ســوخت و حامل های انرژی آنچه امروز با آن 
مواجه هستیم؛ یک مســیر عادلانه و مناسبی نیست 
کــه باید روی آن فکر شــود. وی در ادامــه افزود: ما 
دنبال این نیســتیم بخواهیم قیمت بنزین یا به طور 
کلــی حامل های انرژی را افزایش دهیم و یارانه آن را 
برداریم و قیمت را واقعی کنیم؛ این کار نه امکانپذیر 
است و نه برای مردم ما در شرایط اقتصادی فعلی قابل 
تحمل. اما در عین حال فکر می کنیم تغییراتی در این 
زمینه انجام شود که به تصمیم نهایی برسیم و سپس 
آن را به اطلاع مردم می رســانیم.وی درباره مالیات و 
جلوگیری از فرار مالیاتــی هم گفت: باید جلوی فرار 
مالیاتی گرفته شــود و کاملا عادلانه باشد و به مردم 
فشار نیاید. واقعا در شــرایط سختی قرار گرفتیم که 
باید بین این شــرایط سخت راه  حل مناسبی انتخاب 
کنیم که معتقدیم این راه حل باید با همکاری سه قوه 
باشــد؛ برای اینکه کار راحت تر انجام شود. البته کار 

دولت است و می  تواند خود این کار را انجام دهد.
 به باد رفتن ارز 4200 تومانی

 حرف کاملا غلطی است
رئیس جمهور در پاســخ به ســوالی مبنی بر اینکه در 
مجموع ۱۸ هزار دلار ذخایر ارزی کشــور در قالب ارز 
۴۲00 تومانی به باد رفت، مسئولیت آن با چه کسی 

اســت؟ گفت: این سوال چون سوال شایعی در برخی 
روزنامه هاست؛ به اختصار پاسخ می دهم و بانک مرکزی 
هم پاســخ مفصل می دهد.وی با بیان اینکه چیزی به 
باد نرفته اســت، افزود: ۱۸هزار میلیارد به باد نرفته؛ 
بلکه ۱۸ هزار میلیارد ثبت ســفارش کردند. همانطور 
که امســال هم ۱۹ هزار میلیارد ثبت سفارش کردند؛ 
پس باید بگوییــم ۱۹ هزار میلیارد تومان به باد رفته 
است؟ ثبت ســفارش کردند و گفتند ارز را برای وارد 
کردن این جنس می خواهیم. حالا باید بررسی شود آیا 
کسی که پول را گرفته؛ جنس وارد کرده یا نکرده که 
قوه قضائیه هم موضوع را بررسی می کند.رئیس دولت 
دوازدهم خاطرنشان کرد: اینکه می  گویند به باد رفته؛ 
حرف کاملا غلطی است. رفتند خرید کردند و جنس 
را به مردم دادند. در نیمه نخســت امســال ۱۹ هزار 

میلیارد ارز پرداخت کردیم.
دکتر روحانی با  طرح این پرســش که چرا قیمت ارز 
اینطور بود؟ تصریح کرد: می   دانید اوایل ســال ۹۷ در 
کشــور ما بحران ارزی ایجاد شــد. قیمت ارز ساعتی 
تغییر می کرد. ارز ۳000 تومان بود. نیم ســاعت بعد 
۳۵00 تومان و نیم ســاعت بعد ۳۸00 تومان، ۴000 
تومان و بیشتر می شــد. می دانید آن روزها در بازار و 
پاســاژها چه خبر بود؟وی ادامــه داد: در دولت بحث 
شــد چه کنیم؟ دولت اتفاق نظر داشــت ارز را با نرخ 
واحد برای کالاها ایجاد کنیم، اما من مخالف بودم. این 
جلسات ادامه یافت؛ جلسه ای به طور مفصل در حضور 
من و با شــرکت کارشناسان اقتصادی و غیراقتصادی 
برگزار و در آنجا روی این موضوع بحث شد. شیوه های 
مختلفی برای آرامش بازار مطرح شد که یک نظر این 
بود نرخ واحد در نظر گرفته شود. روزنامه کیهان این 
موضوع را تعریف کرد و گفــت: چرا زودتر این کار را 
نکردند و مقام معظم رهبری فرمودند: »این کار خوبی 

بود، کاش زودتر انجام می دادید.«
دکتر روحانــی اضافه کرد: اصــل تصمیم در مقطع 
خود اشکال نداشــت. عده ای سوءاستفاده کردند و از 
بانک مرکزی پول گرفتند، اما ممکن اســت آن جنس 
را نیاورده باشند. به بانک مرکزی اعلام کردم همه این 
موارد را بررســی و به هر کسی پول داده شده است؛ 
محکم اعلام کنید. اگر کسی سفارش داده؛ پول گرفته 
و جنس را وارد کشــور کرده  است؛ کار خوبی کرد. اما 
اگر جنس را نیاورده؛ مسئول است و باید با او برخورد 
شود.رئیس جمهوری گفت: ارز ۴۲00 تومانی در زمان 
خود با وجود اینکه مــن مخالف بودم کار خوبی بود. 
هیــچ ارزی هدر نرفته و همه اینها ســفارش تجار و 
کارفرینان بود و اینکه شــاید کسی جنس وارد نکرده 

درست است و باید با آنها برخورد شود.
باید مراقب باشیم نقدینگی درست هدایت شود
دکتر روحانی اظهارداشــت: البته خود نقدینگی چیز 
بدی نیســت که زیاد یا کم شود، اما منبع آن خیلی 
مهم است. اگر منبع نقدینگی پایه پولی باشد؛ بسیار 
مضر و خطرناک است، اما اگر اینچنین نباشد، خیلی 
خطرناک نیســت. رئیس جمهوری بیــان کرد: به  هر 
حــال خود نقدینگی می تواند پتانســیل یک تخریب 
بزرگ را داشــته باشــد و این حرف درست است. ما 
باید مشوق های لازم را برای جذب این نقدینگی ایجاد 
کنیم. اگر این نقدینگی در جای درســتی اســتفاده 
شود؛ مشکلی نیســت، اما اگر این نقدینگی رها شده 
و به سمت ســکه، دلار یا چیزهای دیگر برود؛ بسیار 

خطرناک است.
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در ایــران نظام تامین مالی تولید به بانک ها 
تکیه دارد؛ حــال آنکه تولیــد را باید به 
ســرمایه های مردم و سرمایه گذاران متکی 
کنیم تا اینگونه زمینه مشارکت قشر وسیعی 
از افــراد جامعــه در فعالیت های اقتصادی 
فراهم شــود. امروز در دنیا  بازار سرمایه و 
اصلی  ارکان  ســرمایه گذاری  صندوق های 

تامین مالی این حوزه هستند.

رضا رحمانی وزیر صنعت، معدن و تجارت ضمن 
بیان مطلب فوق ضمن مرور دیباچه تاریخ تولید 
صنعتی، راهکارهایی را برای برون رفت از وضعیت 
موجود ارائه کرد و در پاســخ به مشکلات تامین 
مواد اولیه تولید گفت: از نظر من مشــکل مواد 
اولیه قابل حل است. البته قابل حل که می گویم 
به این معنی نیســت که کار ساده است، اما قابل 
حل اســت؛ منتهــا نقدینگی باید تامین شــود. 
نقدینگی که تامین شــود؛ مواد اولیه هم می آید. 
ایران کشوری نیست که نتواند برای صنایع خود 
مواد اولیه را وارد کند. واقعیت هم این اســت که 
بخش عمده ای از مواد اولیه از داخل کشور تامین 
می شود. بعد هم در تامین موادی که از خارج از 
کشور وارد می شود؛ مشکلی نداریم.وی در پاسخ 
به این نقد که واردکنندگان اذعان دارند در تامین 
مواد دچار مشکل هستیم، عنوان کرد: تحریم ها 
تنها هزینه های تامین مــواد اولیه صنایع را بالا 
برده  اســت، اما مانع از واردات آنها نشــده است. 
واردکنندگان مواد اولیه در این مورد اســترس و 
نگرانی دارنــد، اما بالاخره با راه های مختلف این 
کار را انجــام می دهند. چندی پیش در جلســه 
فعــالان اقتصــادی در بیرجند شــرکت کردم. 
استاندار پشــت تریبون گفت که طی یک سال 
گذشــته هیچ واحدی به خاطر تحریم ها تعطیل 
نشــده اســت. چند هفته پیش هم در جلسه ای 
مشابه در همدان شرکت کردم. آنجا هم استاندار 
همین را گفت. اینها که حرف هایشــان را با هم 
هماهنــگ نکرده اند؛ اما تحریم ها تبادل بانکی را 
برای تولیدکنندگان کنــد و برای تجارت موفق 
ریسک ایجاد کرده است. رحمانی به برنامه  های 
وزارت صمت اشاره کرد و افزود: به همکاران خود 
در »موسسه مطالعات و پژوهش های بازرگانی« 
)موسســه پژوهشی وزارت صمت( گفته ام که در 
این زمینه تحقیق کنند تا به شــیوه های نوینی 
دست یابیم. نظام بانکی در زمینه تامین نقدینگی 
پاســخگوی نیازهای بخش صنعت نیست. قانون 
می گوید کــه ۴0 درصد تســهیلات بانکی باید 
بــه صنعت ومعدن اختصاص داده شــود، اما این 
سهم محقق نشده اســت. حال کشورهای دیگر 
را با ما مقایســه کنید. در امارات، مالزی، ترکیه، 
ژاپــن و کره جنوبی بخش صنعت ومعدن ســهم 
بالایی از تســهیلات بانکــی دارد.وی افزود: در 
ایــران  حدود ۸0 درصد ســپرده ها را به عنوان 
تســهیلات به تولیدکنندگان پرداخت می کنند، 
امــا در کره جنوبی بین ۱۷0 تــا ۱۸0 درصد و 

در ژاپــن بیش از ۲00 درصد میزان ســپرده ها 
به این بخش اختصاص دارد. با این ســهم اندک 
بــاز دادوبیداد راه می اندازنــد. دائم می گویند ما 
تســهیلات می دهیم، ما تسهیلات می دهیم! وی 
ادامه داد: از آن  سو اقتصاددانان توصیه می کنند 
که باید سرعت تزریق نقدینگی کند شود؛ وگرنه 
تــورم افزایش می یابد. چرا در ژاپن که این اندازه 
تســهیلات می دهند؛ صدای بانک ها در نمی آید! 
به ایــن خاطر کــه منابع را درســت تخصیص 
می دهند و به هدف می زنند. اینگونه سطح تولید 
را بــالا می برند و عرضــه را افزایش می دهند. با 
این سیســتم قیمت کالاها و خدمات را کاهش 
می دهند تا تمام حقوق  بگیران بتوانند از کالاها و 
خدمات در ســبدمصرفی خود بهره ببرند. ما هم 
باید نفر بگذاریم و فشار وارد کنند. البته از هنگام 
نامگذاری ســال جدید به نام سال »رونق تولید« 
در یک نمونه بسیار کوچک شاهد این اصلاحات 

هستیم؛ اما بحث من مبنایی است.
اصلاح 80 درصدی مصوبات بازگشت ارز 

حاصل از صادرات
وزیر صمــت همچنین گفت: امســال مصوبات 
بازگشــت ارز حاصل از صادرات نســبت به سال 
گذشته ۸0 درصد اصلاح شده که نتیجه همین 
جلســات تخصصی بوده است.وی در ادامه افزود: 
در شــرایط جدید باید ارتبــاط تنگاتنگی بین 
وزارت صنعت، معــدن و تجارت و اتاق بازرگانی 
وجود داشــته باشــد و این ارتباط منجر به اخذ 
تصمیمات جدید شود.رحمانی تاکید کرد: هیچ 
محدودیتی ندارم که حتی هفته ای یکبار با بخش 
خصوصی جلسه داشته باشــم؛ به شرطی که با 
برنامه ریزی و پیگیری باشــد.وزیر صنعت، معدن 
و تجارت تصریح کرد: امســال مصوبات بازگشت 
ارز حاصل از صادرات نســبت به ســال گذشته 
۸0 درصد اصلاح شده که نتیجه همین جلسات 
تخصصی بوده اســت.رحمانی در خصوص سهم 
بخش صنعت از تســهیلات بانکــی و همچنین 
منابع صندوق توســعه ملی کشــور گفت: همه 
ما شــرایط را می دانیم و عمده مشکلات کشور 
در بخش تامین مالی اســت. بر اساس آمارهای 
بانک  مرکــزی ۲۷ درصــد تســهیلات به بخش 
صنعت داده شــده و اگر تسهیلات تمدیدی را از 
آن کســر کنیم؛ ۱۸ درصد می شود.وزیر صمت 
بار دیگر تاکید کرد که در شــرایط تحریمی نیاز 
به تعامــل و هماهنگی بیشــتر بین بخش های 

اقتصادی دولتی و خصوصی وجود دارد.

وزیر صنعت، معدن و تجارت تاکیدکرد:

 بازار سرمايه راه منطقی تامين مالی 
بخش مولد اقتصاد
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وزیر اقتصاد در حاشیه جلسه هیات  دولت 
در گفتگو بــا خبرنــگاران اعلام کرد: 
پذیرفته شود؛  باید  بورس  بازار  نوسانات 
اگرچه این نوسانات پس از مدت کوتاهی 

به ثبات خواهد رسید.
دکتر فرهاد دژپســند گفت: در زمان رشــد 
شــاخص بورس، برخی از صاحبنظران دلسوز 
بــا من تماس می گرفتند و نگرانی های خود را 
اعلام می کردند که این رشد خیلی سریع، تند 
و مستمر رخ می دهد و حبابی است؛ در حالی 
که اینگونه نبود. وی افزود: ما با عرضه ســهام 
تلاش کردیم عمق بازار را افزایش دهیم و الان 
هم موضوع مدیریت می شــود تا به یک سطح 

قابل قبول در بازار بورس برسیم.
دکتر دژپســند با اشــاره به اقدامــات وزارت 
اقتصادودارایــی در زمینه حمایت از بنگاه های 
اقتصادی اظهارداشت: مجموعه تلاش های این 
وزارتخانه به این ســمت می رود که بنگاه های 
اقتصادی از نظر تامین مالی دچار مشکل نشوند. 
در ایــن زمینه وزارت امــور اقتصادی ودارایی 
به عنوان رئیس مجمــع بانک ها مقرر کرده تا 
همه طرح هایــی که در آســتانه بهره برداری 
قــرار دارند؛ برای اعطای تســهیلات تکمیلی 
در اولویــت قرار گیرند. وی با تاکید بر اهمیت 

تامین ســرمایه در گردش بنگاه های اقتصادی 
گفــت: در بازار بورس در حال روان ســازی و 
تسهیل قوانین  ومقررات به گونه ای هستیم که 
بنگاه های بیشتری برای تامین  مالی از ظرفیت 
این بازار اســتفاده کنند و از این طریق از نظر 

تامین مالی به بنگاه های تولیدی کمک شود.
وزیر امور اقتصادی ودارایی درباره اصلاح قانون 
مالیات بر ارزش افزوده نیز اظهارداشت: بخشی 
از مشــکلات که نیازمند اصلاح قانون اســت؛ 
در مجلس در دســت بررسی قرار دارد که این 
موارد در صحن مجلس مطرح شد، اما به علت 
برخی مشکلات دوباره به کمیسیون اقتصادی 

ارجاع داده شد.
افــزود: پیگیری ها نشــان  دکتر دژپســند 
می دهد این موارد به زودی در دســتور کار 
کمیسیون اقتصادی مجلس قرار می گیرند و 
چنانچه نیازمند اصلاح باشند؛ مورد بازبینی 
قرار خواهند گرفت که به تبع آنها شــیوه ها 
و آئین نامه هــا نیز اصلاح خواهد شــد. وی 
خاطرنشــان کرد: این روند به رفع بســیاری 
از مشــکلات این نوع مالیــات کمک خواهد 
اقتصادی ودارایی همچنین  امــور  کرد. وزیر 
در خصوص وضعیت رســیدگی به کالاهای 
رسوب شده در گمرکات نیز خاطرنشان کرد: 

دربــاره کالاهایی که اظهارنامه گمرکی برای 
آنها پر شــده باشــد؛ به آن معنا رسوبی در 
گمــرکات وجود ندارد. بحثی که امروز وجود 
دارد؛ درباره واردکنندگانی است که در مهلت 
مقــرر کار ترخیص کالاهای خــود را انجام 
نداده اند که این کالاها حدودا شامل یک  هزار 

خودرو می شود.
دکتر دژپســند گفت: از نظــر قانون ومقررات 
مقصــر باقی ماندن بیش از یک هزار دســتگاه 
خودرو در گمرکات کشــور واردکنندگان آنها 
هســتند که در مهلت پیش بینی شــده اقدام 
به ترخیــص آنها نکرده اند و از جانب نهادهای 
حکومتی نیست. ترخیص برخی کالاهای دیگر 

نیز نیازمند دستور قضایی است.
اقتصادی ودارایــی همچنین درباره  امور  وزیر 
کالاهایی که اظهارنامه گمرکی ندارند، گفت: 
کالاهــای گروه چهار کــه واردات آنها ممنوع 
بــوده، کالاهایی که ثبت ســفارش نشــده و 
همچنین کالاهایی که منشاء ارزی آنها تامین 
نشــده اســت؛ از جمله کالاهایی هستند که 
همچنان در پایانه های بــاری و گمرکات قرار 
دارند؛ بنابراین اظهارنامه گمرکی برای آنها پر 
نشــده و بر همین اساس کلمه رسوب به آنها 

اطلاق نمی شود.

دکتر دژپسند وزیر اقتصاد در حاشیه جلسه هیات دولت اعلام کرد:

 روان سازی و تسهیل مقررات بورس 
برای کمک به تامین  مالی بنگاه های اقتصادی

نوسانات بازار بورس کوتاه مدت است 
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رئیس کل بانک مرکزی در یک پیام اینستاگرامی 
یک خبر خوب داد و یک هشــدار؛ خبر خوب 
از تولید بخش صنعــت و نگرانی درباره تبخیر 

سوخت رشد اقتصادی بود.
دکتر عبدالناصر همتی با اســتناد به گزارش های 
پژوهشکده پولی وبانکی اعلام کرد: از ابتدای سال 
۹۸ رشــد شرکت های صنعتی بورسی نزولی بوده؛ 
اما این روند در شهریور ماه مثبت شده است. این 
شــاخص از تعداد ۲۳0 شرکت صنعتی استخراج 
می شــود و به همیــن دلیل می توانــد یک معیار 
مناسب از وضعیت بهبود صنعت ارائه کند. بر اساس 
این شاخص رشد تولید صنعتی شهریور نسبت به 
مرداد ۱/۲ درصد مثبت بوده است. انتشار شاخص 
مدیران خرید )PMI( موســوم به شامخ نیز این 
تغییر شــرایط را در انتهای تابستان تائید می کند. 
شــامخ شــهریور ماه به میزان ۵0/۴۳ واحد ثبت 
شــده که نســبت به ماه قبل رشد ۱0 درصدی را 
ثبت کرده است. اما انتهای صحبت های رئیس کل 
بانک مرکزی با یک نگرانی همراه بود و آن کاهش 
رشــد سرمایه گذاری در اقتصاد است. دکتر همتی 
در انتهای پیام خود هشــدار داده خبر خوب داده 
شــده به معنای جبران کاهــش تولیدات صنعتی 
نیست و باید درباره تشکیل سرمایه ثابت در کشور 
و نرخ سرمایه گذاری که روند نگران کننده ای دارد 
نیز چاره جویی کرد. نگرانــی که آخرین آمارهای 

رسمی نیز در اسفند ۹۷ آن را تائید می کند.
رئیس کل بانک  مرکزی در یک پســت اینستاگرامی 
یک نکته مثبــت و یک نگرانی را عنــوان کرد. بر 
اســاس آمارهای ارائه شده از ســوی دکتر همتی 
روند کاهشی رشد شرکت های بورسی پس از ثبت 
۵ ماه در نیمه نخست سالجاری تغییر مسیر داده و 
در شــهریور ماه ۱/۲ درصد شده است. دکتر همتی 
این شــاخص را به  عنوان نمادی از تغییرات بخش 
صنعت ارزیابــی کرده و تاکید می کند که این روند 
طی سه ماه نخست سالجاری نیز رویت شده است.

رئیس کل بانک  مرکزی عــلاوه بر این نکته؛ کاهش 
رشد ســرمایه گذاری و تشکیل ســرمایه گذاری را 
یک نگرانی برای آینده رشــد اقتصــادی توصیف 
می کند و معتقد است که باید درباره روند کاهشی 
سرمایه گذاری در اقتصاد به دنبال راهکاری گشت.

دکتــر همتی همچنین آمار مهمــی را از تولیدات 
شــرکت های صنعتی عنوان کــرد. وی در صفحه 
شخصی خود نوشت: »بر مبنای گزارش پژوهشکده 

پولی وبانکی بررســی ها نشان می دهد که از ابتدای 
سال ۹۸ روند رشــد منفی شرکت های صنعتی به 
 طور ماهانه کاهنده بوده و در ماه شــهریور نسبت 
به مردادماه ۱/۲ درصد بیشــتر شده است. شاخص 
استخراج شــده از ۲۳0 شــرکت صنعتی بورسی 
همسو با شــاخص تولید صنعتی کل کشور است. 
با توجه به اینکه شــاخص های رسمی کل کشور با 
تاخیر منتشر می شود؛ این شاخص بورسی می تواند 
جایگزیــن خوبی برای تغییــرات ماهانه صنعت و 
حمایت کننده ای مناســب از مثبت شــدن رشــد 
غیرنفتی کشــور باشد که در آمار سه ماهه نخست 
امســال نیز مشــهود بود.« وی در نوشته خود یک 
نکته مهــم را ضمیمه کرد که گــزارش به معنای 
جبران کاهش تولیدات صنعتی نیســت و باید در 
خصوص تشــکیل ســرمایه ثابت ناخالص داخلی 
کشور و نرخ سرمایه گذاری که روند نگران کننده ای 

دارد نیز چاره جویی کرد.

چه شرکت هایی در بورس فعالند؟ 
رئیس کل بانک  مرکزی شاخص شرکت های صنعتی 
بورسی را معیار مناسبی برای تغییرات ماهانه صنعت 
می داند. بررســی ها نشــان می دهد که مهمترین 
صنایع در بورس ایران از ســرمایه گذاری ها،  صنایع 
پتروشیمی و پالایشــگاهی، صنعت فلزات اساسی 
آهن و فولاد، کانی های فلزی، بانک ها و موسســات 
اعتباری، مخابرات، فلزات گرانبهای غیرآهن، خودرو 
و ســاخت قطعات، صنعت سیمان، آهک، گچ و ... 

تشکیل شده است. تغییر در تولید این شرکت ها 
را می تــوان معیاری برای تحــولات صنعت 
دانســت. بخش صنعت برای سیاستگذاران 
بســیار مهم اســت؛ زیرا بخــش مهمی از 
اشتغال در این بخش شکل می گیرد و رشد 
آن نشانه بهبود وضعیت اقتصادی برای هر 
کشوری محسوب می شــود. در کشورهای 

غیرنفتی بار رشــد اقتصادی عمدتا بر عهده 
بخش صنعت است. 

بر اســاس آمارهای مرکــز آمار ایــران حدود ۲0 
درصــد از وزن تولیــد ناخالص داخلــی در بخش 
صنعت شــکل می گیرد. بنابراین مثبت شدن رشد 
بخــش صنعت می تواند بر رشــد اقتصادی کل نیز 
تاثیر مثبتی داشــته باشــد. اما نکته دیگر اینکه به 
واسطه رابطه زنجیره ای این گروه با سایر بخش ها 
نظیر حمل ونقل، بازرگانی، بیمه، خدمات مالی و 

... بهبود بخش صنعت چهره کل اقتصاد کشــور را 
متحــول خواهد کرد. اصولا طی دهه های گذشــته 
کشــورهایی که توانسته اند رشد بالای درآمد سرانه 
را کسب کنند؛ سیاست های خود را بر بهبود صنعت 
متمرکز کرده اند. در کشور ما عمدتا رشد صنعت به 
دلیل عواملی مانند نامساعد بودن محیط کسب وکار، 
نبود سرمایه گذاری خارجی و نوسانات فضای اقتصاد 

کلان همواره مورد تهدید قرار گرفته است.

رئیس  کل بانک مرکزی بر اساس عملکرد ۲۳۰ شرکت صنعتی:

 رشد شرکت های صنعتی بورسی
 در شهريور ماه مثبت شد
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رشد مثبت پس از چند ماه؟ 
یکــی از نکاتی کــه در صحبت هــای دکتر همتی 
عنوان شده؛ این است که رشد شرکت های صنعتی 
بورسی در شــهریور ماه پس از چند ماه ثبت رشد 
منفی، نهایتا مثبت شــده است. نکته نخست اینکه 
مقدار رشد مثبت در شــهریور ماه تنها ۱/۲ درصد 
اعلام شــده است. نکته دیگر اینکه آیا پس از ۶ ماه 
منفی شــدن متوالی یک رشــد مثبت ایجاد شود؛ 
این موضوع اثر قابل توجهی در فضای اقتصاد کلان 
می گــذارد؟ به علت اینکه آمارها به  طور دقیق ارائه 
نمی شــود؛ نمی توان تحلیل دقیقی از این موضوع 
ارائه کرد و اینکه این رشــد مثبت در شــهریور ماه 
ما را به کدام نقطه از ماه های گذشــته می رســاند. 
اما نکتــه مثبت اینکه در صورت تداوم این رشــد 
مثبت طی ماه های آتی می توان گفت اقتصاد کشور 
با یک تغییر مســیر روبه رو بوده است و می توان با 
سیاستگذاری مناسب شرایط را برای بهبود فضای 

اقتصاد کلان فراهم کرد.

سوخت رشد اقتصادی روی باک؟
اگرچه گزارش رئیس کل بانک مرکزی شــامل یک 
نکته مثبت اســت، اما دکتــر همتی به یک نگرانی 
بســیار مهم اشــاره کرد که آن کاهش نرخ رشــد 
سرمایه گذاری و تشکیل سرمایه ناخالص اقتصادی 
است؛ موضوعی که آمارهای رشد اقتصادی در سال 
۹۷ نیز ایــن موضوع را تائید کرده بود. بر اســاس 
آمارهای منتشر شده رشد تشکیل سرمایه ناخالص 
طی ســه فصل نهایی، منفی گزارش شده؛ به نوعی 
که در زمستان ســال قبل رشد تشکیل سرمایه به 
منفی ۱0 درصد رسیده اســت.این در حالی است 
که در برخی سال ها رشــد سرمایه گذاری حتی به 
رقم ۳0 درصد نیز رســیده اســت. بررسی ها نشان 
می دهد که این کاهش رشد ســرمایه گذاری از دو 
حالت خارج نیست؛ نخســت به این دلیل که نرخ 
رشد ســرمایه گذاری بخش خصوصی به دلیل نبود 
چشــم انداز مثبــت در آینده کند شــده و موضوع 
دیگر اینکه ســرمایه گذاری دولتی نیز به دلیل افت 
درآمدهای نفتی با مشکل روبه رو شده است و دولت 
بیشتر درگیر پاسخ دادن به هزینه های جاری است. 
ادامه این موضوع در آینده نگران کننده اســت؛ به 
نحوی که در صورتی که رشــد اســتهلاک از رشد 
سرمایه گذاری اثرگذار شــود، این موضوع بر حجم 
ســرمایه اقتصادی اثر منفی خواهد گذاشــت که 
تهدید مهمی برای تولید اقتصادی آینده به  حساب 
می آید. بررسی های یک پژوهش نشان می دهد که 
حتی در صورت ثبت رشد سرمایه گذاری دو رقمی 
در بین ســال های ۹۶ تا  ۹۹ رشد اقتصادی سالانه 
در ســطح حدود ۲/۶ درصد ثبت خواهد شد؛ این 
در حالی است که طی سال گذشته این رقم منفی 
ثبت شــده و نمی توان امیدوار شــد که این سطح 
از رشد ســرمایه گذاری در سال آینده مثبت شود. 
بنابراین به  نظر می رسد رشد سرمایه گذاری یکی از 
مهمترین تهدیداتی است که فضای تولید کشور را 

در سال های آینده تهدید خواهد کرد.

بازگشت رشد به بخش غیرنفتی  اقتصاد کشور
رئیس کل بانک مرکزی تاکید کرد که گزارش اخیر 
بانک مرکزی حکایت از بازگشــت رشــد به بخش 
غیرنفتی اقتصاد کشــور دارد.دکتر همتی نوشــت: 
طی ســه ماه اول ســال ۹۸ بخــش غیرنفتی که 
بخش مولد اقتصاد اســت؛ حدود 0/۴ درصد نسبت 
به مدت مشابه ۹۷ رشــد داشته است. هرچند که 
این رشــد کمتر از توان بالقوه است، اما با توجه به 
رشــد منفی ســه فصل قبل از آن و در کنار شروع 
کاهش تورم امیدوارکننده است.وی افزود: این مهم 
در سایه بازگشــت آرامش و ثبات نسبی بازار ارز و 
تخلیه اثرات شــوک های خارجی ناشی از تحریم و 
فشــار حداکثری تحقق یافته اســت.دکتر همتی 
اظهارداشت: برای تقویت این رشد در فصول آینده و 
رونق بخش های مولد؛ نظام بانکی خود را متعهد به 
کمک در تامین نیازهای نقدینگی بنگاه ها می داند.
رئیس کل بانک مرکزی اظهارداشت: در این خصوص 
در جلســه ای با حضور معــاون اول رئیس جمهور، 
وزرای بخش تولید و برخــی مدیران عامل بانک ها 
توافق شد بانک های کشور برای نیمه باقیمانده سال 
در حدود ۱00 هزار میلیارد تومان تســهیلات برای 
بخش های پیشران اختصاص دهند.وی خاطرنشان 
کــرد: فعالان اقتصادی و مردم مطمئن باشــند که 
اولویت اصلی کشــور، احیای تولید و اشتغال است؛ 
لذا همکاران من در نظام بانکی علیرغم دشواری های 
ناشی از تحریم های بی سابقه همانند سابق و با تمام 
توان خود در کنار آنها و در خدمت رشــد و تعالی 

کشور خواهند بود.

تقویت سامانه های نظارتی اولویت
 بانک مرکزی است

دکتر همتی همچنین در مراســم تودیع و معارفه 
معاونان فناوری های نوین سابق و جدید این بانک با 
ابراز رضایت از عملکرد مهندس ناصر حکیمی گفت: 
طی یکسال و نیم گذشته اقدامات مهمی در حوزه 
فناوری های نوین بانکی انجام شد که شایسته تقدیر 
است.وی از نظارت و کنترل بخش های ارزی و ریالی 
از طریق سامانه های جدید، اصلاح نظام کارمزد در 
سیستم بانکی کشور، نظارت بر شرکت های پرداخت 
الکترونیک و تقویت سیســتم بانکداری متمرکز به 
عنــوان انتظارات خود از معــاون فناوری های نوین 

جدید بانک  مرکزی نام برد.
دکتــر همتی با بیــان اینکه تغییــر و تحولات در 
لایه های مدیریتی طبیعی اســت، افــزود: انتخاب 
دکتر محرمیان به هیچ عنوان به معنای نفی خدمات 
مهندس حکیمی نیســت و کماکان از تجربیات و 
توانمندی ایشان بهره خواهیم برد. وی ادامه داد: در 
این حوزه به دنبال یک نیروی تازه نفس بودیم که 
از زوایای جدید به موضوع نگاه کند که خوشبختانه 
دکتر محرمیــان دارای تخصص علمــی و اجرایی 
لازم در این خصوص اســت.رئیس کل بانک مرکزی 
افزود: با توجه به آرامش حاکم بر بازار ارز؛ پیگیری 
ســایر اولویت ها به ویــژه راه انــدازی عملیات بازار 
بــاز و نظارت بر نظام بانکــی و تراکنش ها از طریق 

سامانه های نظارتی در دستور کار بانک  مرکزی قرار 
دارد. وی تصریح کرد: در خصوص تقویت کارآمدی 
و به روزرسانی سامانه های نظارتی به ویژه در زمینه 
پولشویی و دسته بندی تراکنش های بانکی امیدوارم 
این ســامانه ها به زودی تکمیل شود. دکتر همتی 
ضمن آرزوی موفقیت برای محرمیان از او خواست تا 
با خرد جمعی و همکاری با فعالان حوزه فناوری های 

بانکی نسبت به انجام ماموریت ها اقدام کند.

تحریم مجدد بانک مرکزی نشان می دهد که
 دست آمریکا تا چه حد خالی است

دکتر همتی در ادامــه در واکنش به تحریم مجدد 
بانک مرکزی تاکید کرد: تحریم مجدد بانک  مرکزی 
توســط دولت آمریکا نشــان می دهد که دست آنها 
برای پیدا کردن اهرم فشــار علیه ایران تا چه حدی 
خالی است.وی افزود: اگر اینگونه اقدامات می توانست 
در پیشبرد خواسته های ظالمانه آن دولت موثر باشد؛ 
وضعیت اقتصادی کشــور بسیار متفاوت با وضعیت 
فعلی بود.وی با بیان اینکه بهبود وضعیت معیشــت 
مــردم به خصوص اقشــار دارای حقــوق ثابت و با 
درآمد پایین و ارتقاء فضای کسب وکار از اولویت های 
بانک مرکزی است، گفت: به دلیل تحریم های آمریکا 
منابع ارزی کشــور نیازمند مدیریت صحیح اســت 
و بایــد با اتخاذ تصمیم های مناســب منابع محدود 
ارزی کشور در محل هایی هزینه شود که بیشترین 
کارایی و بهره وری را دارد.رئیس شورای پول واعتبار 
خواســتار ارائه برنامه های مدون و کارشناســی در 
انجام پروژه های اقتصادی شد و گفت: انجام کارهای 
کارشناســی قبل از تدوین پروژه ها از الزامات است؛ 
ضمن آنکه تشــکیل کارگروه ویژه پیگیری مصوبات 
ســتاد اقتصاد مقاومتی و تعیین کارشناس مسئولی 
دربانک مرکــزی در پیگیری و پیشــبرد تصمیمات 
ستاد بسیار مفید خواهد بود.رئیس کل بانک مرکزی 
با اشاره به انتظارات و توقعات فراوان از سیستم بانکی 
تاکید کرد: شرایط کشور ویژه است و منابع سیستم 
بانکی باید به صورت صحیح و بهینه تخصیص یابد. 
همچنیــن باید انتظارات از نظــام بانکی منطبق با 
واقعیت و شــرایط کنونی اقتصاد باشد.دکتر همتی 
کنترل نقدینگی را از اهم سیاست های بانک مرکزی 
برشــمرد و گفت: کنترل نقدینگی از سیاست های 
اصلی و ویژه بانک مرکزی اســت؛ چراکه با مدیریت 
این موضــوع بالطبع تورم نیز کنتــرل می یابد. وی 
در ادامه به موضوع بازگشــت ارز حاصل از صادرات 
پرداخت و گفت: اکنون ابــزار مهم تجارت خارجی 
کشور صادرات غیرنفتی است و ارز حاصل از صادرات 

به خوبی در سامانه نیما عرضه می شود.
دکتر همتی موضوع بدهی به بانک ها را مورد اشــاره 
قــرار داد و گفت: بدهی به بانک هــا در واقع بدهی 
به مردم اســت؛ چراکه منابع بانک ها از سپرده های 
مردمی تامین می شود و لازم است بدهکاران بانکی در 
ایفای تعهدات خود مسئولانه تر عمل کنند. رئیس کل 
بانک مرکزی در ادامه به موضوعات چک های برگشتی 
و ســازوکار ارزیابی وثائق بانکی پرداخت و اصلاحات 

در این زمینه ها را لازم و ضروری دانست.
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از ابتدای ســال نزدیک به 400 هزار کــد جدید وارد بورس 
تهران شد که کدهای جدید نزدیک به 3 هزار میلیارد تومان 

منابع خالص وارد بورس کرده اند.
علی صحرایی مدیرعامل بورس تهران ضمن بیان مطلب فوق گفت: 
درباره میزان جذب نقدینگی در بورس تهران اظهارداشت: از ابتدای 
ســال نزدیک به ۴00 هــزار کد جدید وارد بورس تهران شــد که 
کدهــای جدید نزدیک به ۳ هزار میلیــارد تومان منابع خالص وارد 
بــورس کرده اند.وی درباره امکان تامین منابــع مالی از طریق بازار 
ســرمایه گفت: تا به امروز ۱۲ هزار میلیــارد تومان تامین مالی در 
بورس تهران به روش های مختلف از جمله افزایش ســرمایه از محل 
اندوخته و مطالبات شــرکت های پذیرفته شــده،  عرضه های اولیه،  
تامیــن مالی به روش اوراق اختیار فروش تبعی و ... در بورس تهران 
انجام شــده، اما هنوز هم   وزن تامین مالی در کشور؛ عمدتا بر عهده 

بازار پول است که این روند باید تغییر کند.  
مدیرعامل بورس  واوراق بهادار افزود: شــرکت ها و بنگاه هایی که در 
قالــب اصل ۴۴ باید واگذار شــوند؛ روش های واگــذاری را باید به 
نحوی تغییر دهند که بتوانند ســرمایه گذاران صاحب صلاحیت را 
بیابند که از طریق مکانیزم شــفاف بورس می توان این شــرکت ها 
را به ســرمایه گذاران بــا اهلیت واگذار کــرد.  صحرایی همچنین 
درباره اعتراضات برخی از سهامداران نسبت به تغییر قوانین بازار 

پایــه گفت: مکانیزم اصلاحات قوانین بــازار پایه مکانیزم 
صحیحی بوده اســت و کســی نمی تواند بــه آن ایراد 
وارد کند و در این بین شــرکت هایی که ریسک بالایی 
دارند؛ معترض هســتند.وی در پاســخ به این سوال که 
چرا در فرابورس شــاهد رشد ارزش سهام شرکت های پر 
ریســک بودیم،  اظهارداشت: بخشی از این رشد قیمت ها 
تحت تاثیر فضاهای مجازی اســت. برخی از این شــرکت  
جزو غیرپذیرفته شده   ها هستند و باید سرمایه  گذاران توجه 

کنند شرکت های غیرپذیرفته  شده تحت کنترل 
پذیرفته  نظام هــای  گزارشــگری  نظام 

شده  نیستند.مدیرعامل بورس تهران 
افزود: البته در بین آنها شرکت های 

خوبی هم وجود دارد. 
از این رو قرار شده شرکت هایی 

که قابلیت پذیرش دارند؛ در 
تابلوهای فرابورس پذیرفته 
شــوند و صندوق هــای 
سرمایه گذاری بر اساس 

تحلیل های خودشان بتوانند در شــرکت های بازار پایه حضور پیدا 
کنند و در صورتی که شرکت ها  مشمول شرایط عدم نقدشوندگی 
مانند شــرایط گره معاملاتی شوند؛ با استفاده از آن مکانیزم ها رفع 

گره شوند.

 بر اساس شایعات فضای مجازی تصمیم نگیرید
صحرایــی در ادامــه خطــاب بــه ســرمایه گذاران جدیــد گفت: 
سرمایه گذاران جدید به هیچ وجه دنبال روی شایعات و اخبار فضای 
مجازی نباشــند و بر اســاس آن تصمیم نگیرند. مدیرعامل شرکت 
بورس اوراق بهادار تهران تاکیدکرد: سرمایه گذاران بازار سرمایه فقط 
پس انداز خود را وارد این بازار کنند و دارایی های ثابت و روزمره شان 
را به عنوان ســرمایه گذاری وارد بورس نکنند و از مشاوره افراد مورد 
اعتماد استفاده کنند. در صورتی که مشاور خوبی را نمی شناسند؛ از 
شرکت های مشاوره که شناســنامه دار و مورد تائید سازمان هستند، 
کمک بگیرند. صحرایی افزود: بازار سرمایه امسال وضع خوبی داشته 
و خوشحالیم که تعداد زیادی از سرمایه  گذاران سود خوبی نصیبشان 
شده است.وی با اشاره به ویژگی های بازار سرمایه گفت: در این بازار 
منابع مالی که وارد می شــود، تورم زا نیســت و به اقتصاد ملی کمک 
می کند؛ در حالی که ســایر بازارهای موازی با بورس مانند مسکن، 
طــلا و ارز آثار مخربی بر اقتصاد کشــور دارند و تورم  زا هســتند.

مدیرعامل شرکت بورس اوراق بهادار تهران در ادامه افزود: 
سرمایه گذاران در بورس علاوه بر استفاده از منافع آن به 
تولید ملی نیز کمک می کنند که این کار ارزشــمندی 
است.صحرایی در پاسخ به این سوال که علت نوسانات 
فعلی بورس چیست، گفت: با توجه به اینکه در آخرین 
عرضه اولیه این بازار ۹۳0 هزار نفر وارد بورس شــدند؛ 
نشــان می دهد افراد جوان به بــازار آمدند و دامنه و افق 
این ســرمایه گذاران کوتاه مدت اســت که این موضوع 
موجب نوسانات در بورس شده؛ گرچه ذات 
بازار ســرمایه با نوسان همراه است.وی 
افزود: دیدگاه های متفاوت خریداران 
و فروشــندگان در بورس موجب 
معاملــه می شــود؛ هرچند که 
سرمایه  گذاران در بازار سرمایه 
باید صبور باشند و با توجه 
شــرکتی  هر  تحلیل  به 
اقدام به سرمایه  گذاری 

کنند.

مدیرعامل بورس تهران اعلام کرد:

ورود 400 هزار کد معاملاتی 
جدید به بورس 

کدهای جدید 3 هزار میلیارد تومان منابع خالص وارد بازار کردند
12
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دکتر شاپور محمدی رئیس سازمان 
بــورس واوراق بهــادار و دکتر علی 
آقامحمدی عضو مجمع تشــخیص 
مصلحت نظــام با مدیران ارشــد 
شفاف ترین شــرکت های حاضر در 
بــورس و فرابورس بــه منظور ارائه 
دســتاوردها و اقدامات مثبت انجام 
شده که منجر به بهبود عملکرد این 
شرکت ها شده است؛ دیدار و گفتگو 

کردند.
دکتر شــاپور محمدی در ایــن دیدار که 
هدف آن هم اندیشــی با مدیران ارشــد 
شــرکت های شــفاف بورس و فرابورس 
بود، گفت: توســعه بازار ســرمایه و بهبود 
فرآیندهای دادوســتد سهام همه ناشران 
بورســی همواره مورد حمایت نهاد ناظر 
اســت و بورس امــروز نقــش مهمی در 
اقتصاد ملی ایفا می کند.دبیر شــورایعالی 
بورس با تاکید بر اینکه شرکت های حاضر 
در بازار ســرمایه از بزرگترین و مهمترین 
مجموعه های اقتصادی کشــور محسوب 
می شــوند، افزود: اطلاعات منتشــر شده 
در کدال بهترین شــاخص برای سنجش 
عملکرد واقعی اقتصاد است.رئیس سازمان 

بورس ادامه داد: شــفاف ترین بنگاه های 
تولیدی وخدماتــی در بورس حضور دارند 
و می تــوان به جرات گفت بازار ســرمایه 
ما شــفاف ترین نهاد اقتصاد اســت.دکتر 
محمدی با اشــاره به اینکه قصد داریم در 
سالجاری علاوه بر کیفیت افشای اطلاعات 
کیفیت آنها را نیز افزایــش دهیم، افزود: 
امیدوارم با همکاری اهالی بازار ســرمایه 
شــاهد افزایش شفافیت بیشــتر در بازار 

سرمایه باشیم.
تکمیل زنجیره تولید

 ضرورت اقتصاد ملی ماست
دکتــر علــی آقامحمدی عضــو مجمع 
تشخیص مصلحت نظام نیز در این دیدار 
با اشاره به فرمایشات رهبر معظم انقلاب و 
تاکید ایشان به حمایت از تولید ملی، گفت: 
امروز فضا برای خیــزش اقتصادی آماده 
شده و اکثر صنایع ما ثابت کرده اند که در 
برابر تحریم ها و فشــارها تاب آوری دارند.
وی با اشــاره به اینکه حضــور حداکثری 
شرکت ها و بنگاه های اقتصادی در بورس 
گره گشای مشکلات اقتصادی کشور است، 
ادامه داد: شــفافیت؛ مهمترین دستاورد 
بازار سرمایه است. امیدوارم همه نهادها و 

همچنین شرکت های بورسی با همکاری 
یکدیگر مســیر حضور سایر شرکت ها در 
بازار ســرمایه را هموار کنند.عضو مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام افــزود: یکی از 
موضوعات امــروز اقتصاد، حل مشــکل 
زنجیره تولید اســت و تکمیل این زنجیره 
و اصلاح فرآیند آن؛ رســالت شرکت ها و 
بنگاه های تولیدی وخدماتی است. تکمیل 
زنجیره تولید؛ ضرورت اقتصاد ملی ماست 
و قطعا یکــی از راه های کنترل و مدیریت 
بحران های اقتصادی محسوب می شود. در 
همین راستا باید هرچه سریعتر خلاهای 
تولیدی را شناســایی و نقص های موجود 
را برطــرف کنیم.دکتــر آقامحمــدی با 
اشــاره به اینکه امروز مطالعات آینده نگر 
و شــرکت های دانش بنیــان دو رکــن 
مهم افزایش تولید محســوب می  شــوند، 
تاکیدکرد: پیوند دانشگاه و صنعت انگیزه 
حرکت ایجاد می کند و ناشران بورسی باید 
به این دو اصل توجــه کنند.عضو مجمع 
تشخیص مصلحت نظام همچنین افزود: 
امــروز روزگار همکاری فرا رســیده و با 
شفافیت و همدلی مشکلات تولید کشور 

برطرف می شود.

رئیس سازمان بورس در دیدار با آقامحمدی عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام تاکیدکرد:

اطلاعات کدال بهترین شاخص سنجش 
عملکرد واقعی اقتصاد 
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۴0 شــرکت برتر بورس در سال گذشته 
از ســوی ســازمان بورس واوراق بهادار 
اعلام شــد. این انتخاب بــه علت بهبود 
قابل ملاحظه در عملکرد مالی شرکت  ها 
نسبت به سال قبل و از میان شرکت های 
پذیرفته شده نزد بورس تهران و فرابورس 
ایران صورت گرفته است.به همین منظور 
جلسه ای با حضور دکتر علی آقا محمدی 
عضــو مجمع تشــخیص مصلحت نظام 
و دکتر شــاپور محمدی رئیس ســازمان 
بــورس واوراق بهــادار به منظــور ارائه 
دستاوردها و اقدامات مثبت انجام شده که 
منجر به بهبود عملکرد شرکت های مذکور 
شده است؛ در سازمان بورس واوراق بهادار 

برگزار می شود.
گفتنــی اســت در این جلســه مدیران 
۴0 شــرکت برتر کــه به دعــوت دکتر 
شاپور محمدی در ســازمان بورس واوراق 
بهــادار حضور بهم رســاندند؛ گزارشــی 
از موفقیت هــای شــرکت های مذکور در 
عملکرد مالی که منجر به این انتخاب شدند 
را ارائه دادند.لازم به ذکر است؛ با توجه به 
تجربیات بورس های اوراق بهادار در سطح 
بین الملل، شناسایی شرکت های ممتاز یا 
دارای موقعیت برتر اغلب بر پایه معیارهای 

تاثیرگذاری  نقدشوندگی ســهام، میزان 
شــرکت بر بازار و برتری نسبت های مالی 
انجام می شــود.گفتنی اســت؛ بر همین 
اساس شناسایی شــرکت های فعال تر در 
بــورس اوراق بهادار تهران بر پایه ترکیبی 
از قــدرت نقدشــوندگی ســهام و میزان 
دادوستد ســهام در تالار معاملات )تعداد 
و ارزش ســهام دادوستد شــده(، تناوب 
دادوستد ســهام در تالار معاملات )تعداد 
روزهای دادوستد شده و دفعات دادوستد 
شــده( و معیــار تاثیرگذاری شــرکت بر 
بازار )میانگین تعداد ســهام منتشر شده 
و میانگین ارزش جاری ســهام شرکت در 

دوره بررسی( است.
اسامی 40 شرکت برتر عبارتند از:

بانک خاورمیانه 
شرکت فولاد کاوه جنوب کیش 

شرکت ملی صنایع مس ایران 
شرکت فولاد مبارکه اصفهان 

شرکت معدنی وصنعتی چادرملو 
شرکت معدنی وصنعتی گل گهر 

شرکت صنعتی بوتان 
شرکت پتروشیمی شازند 
شرکت پتروشیمی پارس 
شرکت تولیدی ایران تایر 

شرکت صنایع پتروشیمی کرمانشاه 
شرکت پتروشیمی پردیس 

شرکت نفت ایرانول
شرکت پالایش نفت تهران 
شرکت پتروشیمی خارک

شرکت ارتباطات سیار ایران
شرکت گلتاش

شرکت سیمان هرمزگان 
شرکت سیمان فارس نو

شرکت صنایع کاشی وسرامیک سینا
شرکت نیرو ترانس

شرکت مواداولیه داروپخش
شرکت فرآورده  های تزریقی و دارویی ایران

شــرکت فرآورده  هــای غذایــی و قند 
پیرانشهر

شرکت صنایع پتروشیمی خلیج  فارس 
شرکت پالایش نفت اصفهان

شرکت فولاد خوزستان 
شرکت گروه صنعتی پاکشو

شرکت نفت بهران
شرکت کارخانجات قند قزوین 

شرکت پتروشیمی زاگرس 
شرکت پتروشیمی مارون 

شرکت تولید و صادرات ریشمک 
شرکت توسعه خدمات دریایی وبندری سینا 

شرکت آهن و فولاد ارفع 
شرکت فولاد هرمزگان جنوب

شرکت ذوب  آهن اصفهان 
شرکت بیمه کوثر 

شرکت پتروشیمی غدیر
شرکت سرمایه گذاری غدیر

شرکت برتر بورسی مشخص شدند
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ارزش معاملات بورس تهران، فرابورس ایران، بورس انرژی و بورس 
کالا 400 هزار میلیارد تومان است.

امیر هامونی مدیرعامل فرابــورس ایران ضمن بیان مطلب فوق در برنامه 
گفتگوی ویژه خبری شــبکه دو سیما گفت: شاخص بورس تهران از ۳۲0 
هزار واحد گذشــته است. بورس تهران از ابتدای سال تاکنون ۷۸ درصد و 

فرابورس ۸۵ درصد افزایش شاخص داشته اند.
وی در ادامه افزود: در این مدت همچنین ارزش اوراق در بورس و فرابورس 
۲۷0 هزار میلیــارد تومان بوده که ۱۷0 هزار میلیارد تومان آن متعلق به 
بورس تهران و ۱00 هزار میلیارد تومان متعلق به فرابورس است.مدیرعامل 
فرابورس گفت: در بورس انرژی نیز از ابتدای سال تاکنون ۱۵ هزار میلیارد 

تومان معامله انجام شده است.
هامونی افزود: دلیل رویکرد مردم به سمت بازار سرمایه؛ بازدهی نامناسب 
بازارهای موازی در کشور است. در واقع نقدینگی جدیدی به بازار سرمایه 
وارد شــده اســت و برآیند عرضه و تقاضا در بازار سرمایه عقلایی تصمیم 
می گیرد.مدیرعامل فرابورس ایران با بیان اینکه قیمت ســهام شرکت ها را 
سودآوری آنها تعیین می کند و ارزش جایگزین زمانی مهم است که شرکت 
بخواهد منحل شــود، افزود: تجدید ارزیابــی  و دارایی هیچ اثری بر ارزش 

سهام شرکت ها ندارد و فقط اصلاح ساختار در بنگاه ها محسوب می شود.
هامونی گفت: چالش هایی در بازار ســرمایه از جمله سواد مالی وجود دارد 
که موجب می شــود مردم در عرضه های اولیه صف های طولانی تشــکیل 
دهند. در همین راستا اخیرا سهام یک نیروگاه عرضه شد که ۷۱۸ هزار نفر 

در یک ساعت آن را خریدند.
وی همچنین گفت: ارزش بازاری صندوق های ســرمایه گذاری در بورس 
و فرابورس که ۲00 صندوق هســتند؛ از ۱۵0 هزار میلیارد تومان گذشته 
اســت.هامونی در ادامه افزود: ۷0 هزار پیمانکار در کشور وجود دارد که از 
دولت طلبکارند، اما با ارائه اسناد خزانه اسلامی در بازار سرمایه؛ ۱۲0 هزار 
میلیارد تومان طی ســه سال گذشته از این طریق به پیمانکاران پرداخت 

شده است.
مدیرعامل فرابــورس گفت: در بورس تهران بیش از هزار میلیارد تومان و 
در فرابورس ســه هزار میلیارد تومان تأمین مالی از طریق افزایش سرمایه 
انجام شده است.هامونی افزود: ۱۵00 تریلیون تومان ارزش بازاری بورس 

تهران و فرابورس و ۹0 هزار میلیارد تومان ارزش بازاری بازار پایه است.
وی گفت: بازار پایه اکنون به ثبات نسبی رسیده و میزان ارزش معاملات 
این بازار از ابتدای ســال تا پیش از ابلاغ مصوبه جدید در ۲۵ شــهریور 
ماه؛ به ۲۷ هزار میلیارد تومان معادل روزی ۲۳0 میلیارد تومان رسیده 
است.هامونی افزود: از ۲۵ شــهریور ماه و ابلاغ مصوبه جدید برای بازار 
پایــه ارزش معاملات در این بازار روزانه ۲۵0 میلیارد تومان اســت.وی 

گفت: بیشــترین نوســانات بازار پایه مربوط به سال ۹۸ و به دلیل ورود 
نقدینگی های جدید به بازار بورس اســت. مدیرعامــل فرابورس افزود: 
نمادهایی که اکنون ۳0 تا ۴0 درصد افت کرده اند؛ پیش از ابلاغ مصوبه 
جدید در ۲۵ شــهریور نیز افت خود را آغــاز کرده بودند.هامونی گفت: 
تغییر دامنه نوســان ۱0 به ســه اتفاق افتاد، اما ایــن موضوع ربطی به 
ارزش شرکت ها ندارد و سهم ســرمایه  گذاران حقیقی در بورس کشور 
بیش از ۸0 درصد است.وی افزود: تا شش ماه آینده در بازار بورس هیچ 
مظنه ای حذف نمی شــود و پس از شش ماه نیز شورایعالی بورس ادامه 
روند را به ما تکلیف خواهد کرد. هامونی گفت: اکنون بازار پایه به آرامش 
رســیده و کاهش ۴0 درصدی فقط برای چند نماد است و مجموع بازار ۹ 
درصد کاهش داشته و از ۹۷ هزار میلیارد تومان به ۹۱ هزار میلیارد تومان 

رسیده است.

عضو کمیسیون اقتصادی: بورس؛ شفاف ترین بازار کشور
محمد حســن نژاد عضو کمیســیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی نیز 
در این برنامه گفت: اینکه مردم به ســمت بازار ســرمایه رفته اند؛ به دلیل 
کاهش تورم، ثبات ارز، ثبات قیمت طلا، ثابت شدن قیمت مسکن و بازده 
نداشتن بازارهای ثانویه است.وی گفت: بورس کشور رشد خوبی داشته و 
شفاف ترین بازار کشور اســت. بازار سرمایه برای اینکه کارکردهای بالایی 

داشته باشد؛ باید شفافیت کامل در آن رعایت شود.
حسن  نژاد افزود: اینکه دولت به ازای بدهکاری خود به پیمانکاران اسنادی 
را در بازار ســرمایه منتشر کرده است؛ به دلیل اینکه خود صادرکننده آن 
اســت؛ بنابراین باید ضامن آن اسناد نیز باشد و در نهایت دولت باید پول 
پیمانــکاران را بپردازد.وی گفت: درباره تغییر دامنه نوســان در بازار پایه 
هیأت  مدیره فرابورس این موضوع را ۹ مرداد مصوب کرد، اما در ۵ شهریور 
اعلام و در ۲۵ شــهریور ابلاغ کرد که فاصله تصمیم تا اجرا موجب ایجاد 

رانت اطلاعاتی می شود.
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس افزود: شرکتی که تعدیل دارد؛ نماد آن 
در بورس بسته می شود، اما چرا زمانی که قرار بود حد نوسان ها تغییر کند، 

بازار بسته نشد؟
حســن نژاد گفت: اگر قیمت ها در بازار پایه واقعی بوده اســت؛ چرا اکنون 
برخی نمادهــا ۴0 درصد کاهش یافته و اگر نبــوده، چرا جلوی افزایش 
قیمت هــا را نگرفته انــد؟ وی ادامه داد: در کمیســیون اقتصادی مجلس 
شورای اسلامی کمیته ای برای بررســی اتفاقاتی که از خرداد برای تغییر 
حد نوســان ها در بورس افتاده تشکیل شده تا مشخص شود که چرا این 
مصوبه دیر ابلاغ شده و از خرداد تا ۲۵ شهریور چه کسانی سهام خریده و 

چه کسانی فروخته اند؟

هامونی مدیرعامل فرابورس تاکیدکرد:

۴۰۰ هزار ميليارد 
تومان ارزش معاملات 

۴ بورس کشور
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راهبری شرکت؛  نظام  یا  حاکمیت شــرکتی 
مجموعه ای از قوانین، ساختارها و فراگردهایی 
است که شرکت ها را برای دستیابی به هدف 
ذینفعان  حقوق  رعایت  عدالت،  شــفافیت، 
و پاســخگویی؛ هدایت و کنتــرل می کند و 
می تــوان آن را به صورت روابط ســاختاری 
منســجم در نظر گرفت که میان سهامداران، 
تا  برقرار می شود  ناظران  و  مدیران، ذینفعان 

منافع آنها تضمین شود.
روح الله حسینی مقدم عضو شورایعالی بورس ضمن 
بیان مطلب فوق گفت: بهبود نظام داخلی مدیریت 
شــرکت، افزایش کارایی بازار سرمایه، حفظ حقوق 
سهامداران و نظارت کارآمد بر عملکرد شرکت ها و 
نهادهای فعال در بازار سرمایه؛ اهدافی است که به 
واســطه اجرای نظام حاکمیت شرکتی در راستای 

توسعه بازار سرمایه محقق می شود.
مدیرعامــل شــرکت تامین ســرمایه بانک ملت با 
بیان اینکــه حاکمیت شــرکتی در مجموعه بازار 
سرمایه ایران موضوع تازه و جدیدی نیست، افزود: 
سال ۱۳۴۶ شمســی برای اولین بار دستورالعمل 
پیشنهادی حاکمیت شــرکتی توسط بورس اوراق 
بهادار تهران منتشــر شــد. در آن مقطــع با این 
هدف که ســطح حاکمیت شــرکتی در بنگاه های 
بورســی ارتقاء پیدا کند؛ مطالعات و بررســی هایی 
صورت گرفت و حاکمیت شرکتی به عنوان یکی از 

دغدغه های سرمایه گذاران مطرح شد.
حســینی  مقدم ادامه داد: مهمتریــن اقدام صورت 
گرفته در خصــوص اعمال حاکمیت شــرکتی به 
سال ۹۱ باز می گردد. سال ۹۱ در بازار سرمایه یک 
فراخوان با موضوع تدوین دســتورالعمل حاکمیت 

شــرکتی منتشر شــد و فعالان و صاحبنظران این 
حوزه نظرات خود را ارائه  دادند؛ در نهایت تلاش هایی 
هم برای ایجاد نظام کنتــرل داخلی در بنگاه های 
اقتصادی بورســی و فرابورسی صورت گرفت. وی با 
اشاره به اینکه حاکمیت شرکتی ابزاری برای رعایت 
حقوق همه  ذینفعان در یک بنگاه اقتصادی اســت، 
افزود: با توجه به اینکه تجربه شــرکتداری در قرن 
نوزدهم و بیستم با فرازونشیب های بسیاری همراه 
بود؛ لذا ضرورت داشــت که ابزاری ایجاد شــود تا 
تداوم حیات اقتصــادی آنها را تضمین کند و تضاد 
ذینفعان را کاهش دهد. از این  رو موضوع حاکمیت 
شرکتی مطرح شد که نتیجه آن تداوم فعالیت بنگاه 

اقتصادی است.
عضو شورایعالی بورس به تجربه سایر کشورها اشاره 
کرد و ادامه داد: در اجرای حاکمیت شرکتی کشور 
آمریکا، آلمان، ژاپن و انگلستان بیشترین فعالیت را 
داشته اند. در آسیا نیز ابتدا ژاپن و اخیرا مالزی تقریبا 
به اجرای فرآیند حاکمیت شرکتی وارد شده است.

حاکمیت شرکتی؛ چالش ها و موانع
حسینی مقدم در ادامه بیان کرد: متاسفانه در کشور 
و فضای اقتصادی ما حاکمیت شرکتی یک مفهوم 
کاملا غربی دور از دســترس و غیرقابل درک تصور 
می شــود. هنوز موضوع حاکمیت شرکتی از جامعه 
دانشــگاهی و فضای پژوهش و تحقیق خارج نشده 
اســت؛ در حالی که ما باید از ایــن ابزار برای بهتر 
اداره شدن شرکت های اقتصادی بهره برداری کنیم. 
در شرایط فعلی اقتصاد رعایت منافع و حقوق همه 
ذینفعان ضروری است و باید به دنبال ارتقاء فضای 
شفاف کســب وکار باشــیم؛ لذا اینکه ما در فضای 
اقتصادی امروز از چنین مفاهیمی که اکنون شاید 

در کمتر کشــوری دغدغه باشد به درستی استفاده 
نمی کنیم؛ جای نقد دارد.

بازار سرمایه پیشرو در حاکمیت شرکتی
مدیرعامل شرکت تامین سرمایه بانک ملت با تاکید 
بر اینکه بازار ســرمایه در حوزه حاکمیت شرکتی 
پیشــرو اســت، عنوان کرد: اکنون در صنعت بیمه 
و بانکــداری از مطالعات، اقدامــات و تجربیاتی که 
در بــورس صورت گرفته؛  اســتفاده می کنند. وی 
با اشــاره به اینکه هر چند در ســطح کلان اقتصاد 
اقــدام جدی در خصوص حاکمیت شــرکتی انجام 
نشــده است، افزود: مطالعات ما نشان داد در بورس 
تهران نمره حاکمیت شرکتی متوسط است. هر چند 
شرکت هایی داریم که از ســطح ضعیف حاکمیت 
شرکتی برخوردارند، اما شرکت هایی هم در بورس 
تهران حضور دارند که وضعیت اجرای نظام راهبری 

شرکتی آنها عالی یا مطلوب است.
مدیرعامل شــرکت تامین سرمایه بانک ملت ادامه 
داد: در بازار ســرمایه به رعایت انصاف، گزارشگری 
مالی شــرکت ها، پاســخگویی مدیران و مواردی از 
این دســت در قالب دســتورالعمل هایی مثل افشا، 
دســتورالعمل انضباطی، دســتورالعمل معاملات و 
دســتورالعمل پذیرش تاکید شــده کــه همه آنها 

بخش هایی از حاکمیت شرکتی است.
حسینی  مقدم افزود: در بسیاری از شرکت ها قوانین 
حاکمیــت شــرکتی همان دســتورالعمل پذیرش 
آنهاست. شــرکتی که شرایط دستورالعمل پذیرش 
را داشته باشــد؛ یعنی حاکمیت شــرکتی را اجرا 
می کند. وی افزود: در حال حاضر ما نکات زیادی در 
دستورالعمل پذیرش داریم که منطبق با حاکمیت 
شرکتی است. بر اساس این دستورالعمل ها باید همه 
سهامداران از حق وحقوق مساوی برخوردار باشند یا 
اینکه عنوان شــده شرکت ها باید گزارش های مالی 
شــفاف ارائه دهند که همه اینهــا در واقع اجزای 

حاکمیت شرکتی است.
مدیرعامل شــرکت تامین سرمایه بانک ملت گفت: 
فکر می کنم ما ســال ها در بحث حاکمیت شرکتی 
خودمان را درگیر یک موضــوع تحت عنوان مدیر 
مستقل کردیم و عنوان شــده چون در ایران مدیر 
مســتقل نداریم؛ در نتیجه حاکمیت شــرکتی هم 
اجرایی نمی شود. این موضوع کاملا غلط است. مدیر 
مستقل یکی از مباحث حاکمیت شرکتی محسوب 
می شــود و ما اکنون شــاهد آیتم های مختلفی از 

حاکمیت شرکتی در بازار سرمایه هستیم.
حســینی  مقدم در پایان تاکید کرد: اگر ما بخواهیم 
به این ســوال پاسخ دهیم که آیا حاکمیت شرکتی 
در بازار سرمایه انجام می شود؟ باید گفت: اکنون هم 
در بخش قابل توجهی اجرا می شــود، اما متاسفانه 

نتوانستیم آنها را منسجم گزارش کنیم.

مدیرعامل شرکت تامین سرمایه بانک ملت اعلام کرد:

حاکميت شرکتی ابزار حفظ حقوق سهامداران
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روند  ادامه  بــرای  ســرمایه  بازار 
نقدینگی  ورود  نیازمنــد  صعودی 
ماه  به شش  بیشتری نسبت  و  تازه 

گذشته است.
شــرکت  مدیرعامل  کدیــور  علیرضــا 
سرمایه گذاری ایرانیان ضمن بیان مطلب 
فوق گفت:  طی ســالجاری به ویژه طی 
چند ماه اخیر شــاهد رشد خیلی سریع 
شاخص های بورس و رشد قیمت سهام 
بودیم. دلیل اصلی این موضوع از نظر من 
هجوم نقدینگی به ســمت بازار سرمایه 
بوده است. به این معنی که در بازارهای 
جایگزین بازار ســرمایه بــه دلیل اینکه 
از نگاه ســرمایه گذاران یا فرصت کسب 
سود یا جذابیتی برای کسب سود وجود 
نداشته است؛ لذا این نقدینگی به سمت 
بازار ســرمایه هجوم بــرده و به افزایش 
قیمت سهام شرکت ها منجر شده است.

وی رشــد حاضر در بازار سرمایه را طی 
یک هفته گذشته تقریبا متوقف دانست 
و افــزود: این وضعیت در حالی  اســت 
کــه در اغلب روزهای ایــن مدت ورود 
نقدینگی وجود داشته است. در توضیح 
ادامه پیدا نکردن این روند افزایشی باید 
گفت زمانی که قیمت ســهام قصد رشد 
دارد )طی شــش ماه گذشــته( با یک 
میزان افزایش نقدینگی مشخص امکان 
افزایش قیمت ها وجود داشته است، اما 
وقتی قیمت  ها رشد می کند، دو اتفاق رخ 
می دهد؛ اول اینکه برای سرمایه گذارانی 
که ســهامدار هســتند اما سهامشان را 
در گذشــته خریده و اکنون در ســود 
هستند، انگیزه عرضه سهام وجود دارد.

این کارشــناس بازار سرمایه اضافه کرد: 
از طرفــی دیگــر بــرای حفظ یا 

افزایش سطوح قیمتی فعلی 
نســبت به گذشــته 

نیاز به نقدینگی 

بیشــتری داریم. به این معنی که اگر ما 
همان حجم نقدینگی که در حدود شش 
ماه پیش می توانســت شاخص بورس و 
قیمت سهام را افزایش دهد را داشتیم؛ 
امروز باید حداقل چند برابر بیش از آن 
زمان نقدینگی وارد بازار سرمایه شود تا 

حداقل سطوح فعلی بتواند حفظ شود.
کدیــور در ادامه به ســهامداران توصیه 
کرد: ســرمایه گذارانی که حرفه  ای بوده 
و بــا صورت  های مالــی و مفاهیم بازار 
ســرمایه آشــنایی دارند؛ بهتر است از 
منابع رســمی )مانند ســازمان بورس، 
ســایت کدال( اطلاعــات و تحلیل های 
مورد نیــاز خود را دریافــت کنند و به 
شــایعات و کانال های مجــازی مراجعه 
نکنند.وی به سرمایه گذاران غیرحرفه ای 
نیز پیشــنهاد کرد: این افــراد که توان 
تحلیل نداشــته و با قوانیــن و مقررات 
بازار سرمایه و صورت های مالی آشنایی 
ندارند؛ بهتر اســت به طور غیرمستقیم 
و از طریق صندوق های ســرمایه گذاری، 
شرکت   های سبدگردان و دیگر ابزارهای 
مشــابه اســتفاده کنند. این کارشناس 
بازار ســرمایه پیش بینــی فضای کلی 
بازار سرمایه را امری دشوار و وابسته به 

متغیرهای داخلی و خارجی دانســت و 
بیان کرد: برای بررسی چشم انداز آینده 
بازار سرمایه )حداقل تا ۶ ماه آتی( باید 
دید تمام متغیرهــای داخلی و خارجی 
تاثیرگــذار بر بازار نســبت به امروز چه 
تغییــری می کنند. متغیرهــای داخلی 
شامل نرخ ارز، سیاســت  های دولت در 
زمینــه حامل های انــرژی در خصوص 
واردات و صــادرات کالاهــا و در حوزه 
موادخام،  جهانی  قیمت  های  بین المللی 
فضای سیاسی بین الملل و به طور کلی 
وضعیت اقتصاد جهانی مطرح هســتند.

مدیرعامل شرکت سرمایه  گذاری ایرانیان 
تصریح کــرد: به طور حتم بهبود برآیند 
این متغیرها در بازار سرمایه سبب رشد 
شــاخص های این حوزه می شود که اگر 
به سمت تضعیف باشند؛ قیمت  های این 
بازار نیز با افت روبه رو خواهند شــد.وی 
اظهارکــرد: نکته دیگــر در پیش بینی 
روند بازار این اســت که باید دید به هر 
دلیلی بازارهای رقیبی که ســرمایه ها را 
در مقاطعی از زمان به سمت خود جذب 
می کنند؛ آیا می توانند در آینده هم برای 
ســرمایه گذاران جذاب باشــند؟ به این 
معنــی که آیا این بازارها ســبب خروج 
نقدینگی از بازار ســرمایه می شــوند یا 
اینکه مسیری بالعکس از سمت بازارهای 
موازی به ســمت بازار سرمایه خواهند 
داشــت؟ این کارشناس بازار سرمایه در 
ادامه با فرض ثبات شرایط و متغیرهای 
داخلــی و خارجــی و عواملــی موثر بر 
لحاظ جذب  به  بازارهای ســرمایه پذیر 
نقدینگی گفت: به نظر من بورس 
و قیمت سهام تا حدود زیادی 
با شــرایط اخیر تطبیق پیدا 
کرده و ممکن است با وارد 
بیشتر  نقدینگی  نشدن 
رشــد چشــمگیری 

نداشته باشد.

مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری ایرانیان:

چشم  انداز بازار سرمايه روشن است
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نیمه نخست ۹۸ با درخشش ویژه بورس در برابر 
رکود دیگر بازارها به پایان رسید. یکه تازی بورس 
طی ۶ماه نخست سالجاری با بازدهی ۶۹ درصدی 
در برابر بازدهی منفی ســکه و ارز رقم خورد. به 
این ترتیب بهترین عملکرد بورس از ســال ۸۲ 
تاکنون در نیمه نخست سالجاری به ثبت رسید. 
شاخص سهام به ابر کانال جدید ۳00 هزار واحد 
وارد شد و با وجود نوسانات پایانی ماه؛ در نهایت 
شــهریور را در کانال ۳0۲ هــزار واحد به پایان 
رســاند. هفته های پایانی شهریور رکوردها یکی 
پس از دیگری جابه جا شدند و شاهد ثبت رکورد 
تاریخی ارزش معاملات بیش از ۲۲00 میلیارد 
تومانی در بورس تهران بودیم. بالا ماندن ارزش 
معامــلات در روزهای پایانی تابســتان احتمال 
ادامه روزهای داغ معاملات بورس را پر رنگ نگه 

داشته است.
از ســوی دیگر دلار و ســکه پس از تلاطم های 
بهــاری در تابســتان نیز به مســیر نزولی خود 
ادامــه دادنــد. به نظــر می رســد دلار پس از 
کانال  شکنی های متوالی در کانال ۱۱هزار تومانی 
آرامش نســبی را تجربه می کنــد و در نهایت با 
بازدهی منفــی ۱۳درصدی معاملات این ارز در 
نیمه نخســت ۹۸ به پایان رسید. افسار نوسان 
قیمتی ســکه نیز همچنان در دستان دلار است 
و ریزش قیمتی ارز بر قیمت ســکه فشــار وارد 
کرد. در نتیجه با وجود صعود قیمت طلا در بازار 
جهانی، اما ســکه نیز افت ۱۲ درصدی را طی ۶ 

ماه نخست سالجاری به ثبت رساند.
بر اســاس این گزارش اولین نیمه ســال ۹۸ با 
بازدهی ۶۹ درصدی برای شــاخص کل بورس 
تهــران پایان یافت. بازار ســهام طی ۶ماه اخیر 
توانســت با جذب حجم زیادی از منابع خرد در 
محیطی بی رقیب؛ یکه تاز عرصه بازدهی بماند. 
هجوم ســرمایه های خرد به بازار سهام طی این 
مدت را می توان به ســه عامل عمده نسبت داد: 
اولین و شاید مهمترین عامل در افزایش مستمر 
تقاضا طی سالجاری، تعدیل سیاست های تجاری 
حاکم بر فروش بنگاه های بورسی بود که نجوای 
بلند آن از همان ابتدای سال سهام را در موقعیت 
برتری از حیث ســرمایه گذاری نشاند. در ادامه، 
تصور جاماندگی ســهام از موج تورمی یک سال 
و نیم گذشته زمینه را برای تداوم افزایش سطح 
عمومی قیمت سهام فراهم کرد و سپس اصلاح 
تدریجی سیاست های ارزی و به دنبال آن ثبات 
ارزی بازارها جریان ســرمایه به سمت سهام را 
تشدید کرد تا بورس تهران بیشترین بازدهی نیم 
ساله را از سال ۸۲ تجربه و کارنامه ای درخشان 

را ثبت کند.

جابه جایی بی رحمانه رکوردها
با رشد سطح عمومی قیمت سهام طی آخرین 
روز کاری تابســتان؛ شاخص کل بورس تهران 
به ســطح ۳0۲ هزار واحد دست یافت و به این 
ترتیب جهشــی ۱۲۳ پله ای را از ابتدای سال 

به ثبت رســاند که معادل رشــد ۶۹ درصدی 
این نماگر طی ۶ ماه اخیر اســت. این بازدهی 
در شــرایطی اتفاق افتاد کــه از همان ابتدای 
ســال آمریکا در تلاش برای فشــار حداکثری 
بــر اقتصاد ایــران؛ معافیت هــای خرید نفت 
را لغو کــرد و در ادامه نیز شــعاع تحریم ها را 
گســترش داد. با وجود این سهام ضمن جذب 
ریسک های محیطی توانست به دلایل بنیادی 
سیر صعودی خود را که از اسفند ۹۷ آغاز شده 
بود؛ تداوم بخشد و رکوردهای جدیدی را بر جا 
گذارد. جاماندگی ســهام از موج تورمی بازارها 
و عقب نشینی سیاســتگذار در تعیین قیمت 
کالاهای مصرفی با صــدور مجوز افزایش نرخ 
بــرای طیفی از بنگاه های کوچک و متوســط 
بورســی محرک هــای اصلی آغــاز موج های 

صعودی سهام از ابتدای سال بودند.
کمتر کسی از بین تحلیلگران تصور می کرد که 
شاخص کل ســهام طی این مدت از مرز ۳00 
هزار واحد عبور کند؛ اما هجوم پول های تازه به 
رشد شتابان و پیش بینی ناپذیر قیمت ها دامن 
زد و در پایان معاملات بیست وپنجم شهریورماه 
رکورد ۳0۵ هزار و ۹۱۴ واحدی را برای شاخص 
کل بورس تهران به ارمغان آورد. حضور پررنگ 
و بی پروای ســرمایه گذاران حقیقی در سمت 
تقاضای ســهام نه تنها شــاخص را به ســقف 
تاریخی برد؛ بلکــه رکورد ارزش معاملات خرد 

را شکست. 

در پایان شهریور شاخص سهام از کانال ۳۰۰ هزار واحد عبور کرد؛

رکورد تاریخی بورس در نیمه سال 98
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رمزگشایی از واگرایی نماگرها
نکتــه جالب توجــه که باید به آن اشــاره کرد؛ 
جهش رویایی شــاخص هم وزن اســت. در این 
بازه زمانی که شاخص کل افزایشی ۶۹ درصدی 
را به ثبت رســانده؛ شــاخص هم وزن در جهش 
تاریخی به بازدهی ۱۶۶ درصدی دســت یافته 
اســت. اغلب تحلیلگران بنیــادی طی ماه های 
اخیر چنین رشد نامتوازنی را حاصل خوش بینی 
مفرط معامله گران در خصوص تحولات مرتبط 
با صنایــع کوچک تر بازار عنوان کــرده و آن را 
محکوم به اصلاح می دانســتند. بــا وجود این 
عطش بالای تقاضای جدیــد بود که گروه های 
کوچک تر را بســتری برای کسب سود برگزید و 
خط بطلانی کشید بر تحلیل هایی که از چنین 
رشــد غیربنیادی ناموجهی غافلگیر شده بودند. 
در نتیجه تک سهم ها و گروه هایی با حجم مبنای 
کمتر نظیر ماشین آلات، غذایی ها و دارویی ها به 
محلی برای جذب پول های خرد بورســی بدل 
شدند و شکاف حدود ۱00 واحد درصدی را در 

رشد دو نماگر اصلی بازار رقم زدند.
به گــزارش »دنیــای اقتصــاد« در این صعود 
نامتوازن نمی توان تاثیــر وضعیت متزلزل بازار 
جهانی را نادیده گرفت که ارزش گذاری نیمی از 
سهام وابسته در بورس تهران )فلزات، معدنی ها، 
پتروشیمی ها و پالایشی ها( را به محاق معاملاتی 
برد و گروه های غیروابســته را بر صدر نشــاند. 
گســترش جنگ تجــاری بین آمریــکا و چین 
در نیمه های تابســتان و انتشــار آمار ضعیف از 
عملکرد این دو اقتصــاد در کنار ضعف تولید و 
اشتغال در منطقه یورو و دیگر اقتصادهای بزرگ 
نوظهور؛ زنگ خطر را برای بانک های مرکزی به 
صدا درآورد و نهادهای پولــی را ناچار به اتخاذ 
سیاست های انبســاطی برای حمایت از سمت 
تقاضا کرد.همیــن وضعیت در کنار تاثیر منفی 
تحریم ها قیمت سهام کالایی )کامودیتی محور( 
بورس تهران را شدیدا در محاصره خود گرفت و 
نقش مهمی در رالی نا همگرای ســهام ایفا کرد. 
البته مخاطرات بازار جهانی فقط به زیان ســهام 
کامودیتی محور ختم نشد؛ بلکه زمینه ای فراهم 
آمد تا ســهام گروه های رقیــب در جذب منابع 
سرگردان موفق عمل کنند. در این چشم انداز بود 
که موج قوی پول های تازه به بسط گفتمان های 
تورم محــور بورســی دامــن زد و ذائقه هــای 
معامله گران از مشــارکت در دادوســتد سهام 
مبتنی بر سود عملیاتی به تحرکات جسورانه بر 
مبنای افزایش سرمایه )از منابع سود انباشته تا 

مازاد تجدید ارزیابی دارایی ها( سوق یافت.
نکته دیگری که باید به آن اشــاره کرد؛ دریافت 
سیگنال های مســاعد از گفت وگوهای برجامی 
در اوایل شهریور و تفســیرهای خوش بینانه از 
اخبار سیاسی در راســتای کاهش تحریم های 
آمریکا علیه ایران مزید بر علت شــد تا تقاضا در 
برخی گروه های بورسی نظیر خودرویی ها به این 

موضوعات واکنش قابل ملاحظه ای نشان دهد.

موج سواری روی جریان جدید پول ها
گفتمان های تورم محور بازار سهام طی چند ماه 
اخیر جایگاه ممتازی از حیث اثرگذاری داشتند. 
گسیل تقاضای جدید به تالار سهام چنان فضایی 
فراهم کرد که عوامل بنیادی و متغیرهای مبتنی 
بر سود؛ کمتر مورد توجه قرار می گرفت و نگاه ها 
بیشتر جلب جریان های تورمی حاکم بر اقتصاد 
سهام شــد. به این ترتیب مبانی ارزندگی سهام 
به  طور ناموجهی به موضوع افزایش سرمایه گره 
خورد و در پی آن موج های قدرتمندی از رشــد 
در سهام مستعد رقم زد. در میان این موج فراگیر 
می توان به رونق چشمگیر سهام خودرویی ها طی 
هفته های اخیر اشاره کرد که بخش عمده منابع 
خــرد را در اختیار گرفتنــد و با وجود زیان های 
سنگین عملیاتی؛ بازدهی متوسط ۱۱۳ درصدی 
را از ابتدای ســال تجربه کردند.در گروه سیمان 
که طی این مدت به رشــد ۱۵۹ درصدی دست 
یافته است؛ علاوه بر جذابیت افزایش نرخ فروش 
ســیمان، طرح مســاله ارزش جایگزینی برای 
شرکت های سیمانی هم در تحریک تقاضا موثر 
عمل کرد. اهرم بالای نرخ فروش در ســودآوری 
سهام گروه های دارویی، غذایی و قندی در کنار 
ماشین آلات و لاستیک ســازان هم باعث شد تا 
عقب نشینی سیاستگذار از تخصیص دلار موسوم 
به ۴۲00 تومانــی به کالاهای مصرفی ضروری، 
به جــولان تقاضای جدیــد در گروه های اخیر 

بینجامد.

بال های صعودی و لنگرهای رشد
صنایع کوچک و تک سهمی زراعت، محصولات 
چرمی و انتشــار و چاپ طی ۶ ماه اخیر بازدهی 
۳۳0 تــا ۳۸0 درصدی را به ثبت رســانده اند و 
 در صدر فهرســت صنایــع از حیــث بازدهی 
قــرار گرفته انــد. دو رتبه بعدی این فهرســت 
به صنایع کاغذســازان بورســی و کاشی سازان 
اختصــاص دارد. در بین دیگر صنایع متوســط 
بازار کــه نمادهای متعددی را در دل خود جای 
داده اند و رشــدهای فراتر از میانگینی را به ثبت 
رســاند ه اند؛ می توان به بازدهی ۱۹۵ درصدی 
گروه ماشین آلات، جهش ۱۸0 درصدی شاخص 
گروه غذایــی و ارتقاء ۱۷۸ درصدی متوســط 
قیمت در سهام گروه دارویی بورس تهران اشاره 
کرد. همانطور که ملاحظه می شود؛ شمار زیادی 
از ســهم های کوچک و متوسط سودهایی بالاتر 
از متوسط را نصیب ســهامداران خود کرده اند. 
به بیان آماری۳0 گروه بورســی طی این مدت 
توانســته از بازدهی ۶۹ درصدی شــاخص کل 
سبقت بگیرد و افزایشی بین ۷0 تا ۳۷0 درصد 

را ثبت کند.
مروری بر رتبه های پایین جدول بازدهی صنایع 
هــم نکات جالبی در بــردارد. در بین ۹ گروهی 
که از شــاخص کل نیز جا مانده اند؛ می توان نام 
بزرگ ترین صنایع بورســی را دید. در واقع گروه 
کانه های فلزی، فلزات اساســی، پتروشیمی ها و 

هلدینگ های وابسته، پالایشی ها و بانک ها جزو 
این دســته هســتند. پایین ترین رتبه بازدهی 
صنایع طی ۶ مــاه اخیر به گروه کانه های فلزی 
تعلق دارد که تنها رشــدی معادل ۳0 درصد را 
ثبت کرده اســت. بقیه این گروه های بزرگ بین 
۴0 تا ۶۶ درصد رشد کرده اند که پالایشی ها در 
ایــن جمع بهترین عملکرد را با ثبت رشــد ۶۶ 
درصدی شــاخص دارند. ایــن ۶ گروه اخیر که 
جزو بزرگ ترین صنایع بورسی به شمار می روند؛ 
در مجموع دو ســوم از کل ارزش بورس تهران 
)معادل ۶۷ درصــد( را در اختیار دارند. چنانکه 
ملاحظه می شــود؛ لنگر ســنگین این صنایع 
در بورس تهران ســبب شــده تا شــاخص کل 
در مقایسه با شــاخص هم وزن، رشد به مراتب 

کمتری را ثبت کند.

بی هماوردی بورس در بازدهی
بازدهــی ۶۹ درصــدی شــاخص کل طــی 
نیمه نخســت سالجاری در شــرایطی رخ داد 
کــه بازارهای رقیــب در رخوتــی طولانی به 
عقب نشینی مشــغول بودند. دلار که معاملات 
ســالجاری را از نقطه ۱۳ هــزار و ۱۵0 تومانی 
آغاز کرده بود؛ با نــرخ ۱۱ هزار و ۴00 تومانی 
معامله شــد تا میزان افت قیمــت در این بازار 
بــه رقم ۱۳ درصــد افزایش یابد. ســکه نیز با 
وجــود افزایش ۱۶ درصد بهای جهانی طلا زیر 
ضربه های نزولی دلار ۱۳ درصد از نقطه شروع 
خود در سالجاری عقب نشست. محدودیت های 
کمتر در خرید و فروش ســکه ســبب شد تا از 
ابتدای تابستان شاهد فشار عرضه و ایجاد حباب 
فزاینده منفی در بازار سکه باشیم. چنانکه طی 
ســه ماه اخیر ســکه به  طور میانگین حدود ۶ 
درصــد زیر قیمت ذاتی خود معامله شــد.اوج 
تلاطم ارز و سکه در میانه فصل بهار بود. پس از 
لغو معافیت های نفتی از سوی آمریکا و سپس 
افزایش تنش های سیاسی با انفجار نفتکش ها 
در خلیج فارس و تــرس از جنگ نظامی؛ دلار 
تا ســقف ۱۵۵۷0 تومان در اواسط اردیبهشت 
ماه اوج گرفت و پس از آن شاخص ارزی کشور 
با گشایش عرضه ارز و کاهش محدودیت ها در 
ســامانه نیما و تلاش برای یکسان سازی نرخ ها 
افت ملایمی را تجربه کرد و در تابستان عموما 
حول مرز ۱۲ هزار تومان به نوســان پرداخت و 
در آخرین روز کاری تابستان به سطح ۱۱ هزار 
و ۴00 تومان تنزل یافت.ثبات ارزی به  خصوص 
در فصل اخیر سبب شد میانگین نرخ دلار که در 
بهار رقمی معادل ۱۳ هزار و ۹۵0 تومان بود؛ در 
تابستان به ۱۲ هزار تومان برسد و طی هفته های 
اخیر هم در کانال ۱۱ هــزار تومان بالا و پایین 
شــود. همین روند با ثبات بود که از هجوم های 
سفته بازانه به بازار ارز جلوگیری و زمینه را برای 
گسیل نقدینگی به تالار سهام فراهم کرد و به این 
ترتیب آرامش ارزی بورس بازان و رونق ادامه دار 

سهام اثری مثبت بر جا گذاشت.
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در یک دوره رونق پر شــتاب؛ بورس تهران طی دو 
ســال اخیر ۲۲0 درصد بازدهی کسب کرده است. 
در این شرایط مسیر آینده سهام محل پرسش عموم 
فعالان است؛ به ویژه آنکه رد پای تازه واردهای بورسی 
بیش از پیش پررنگ تر شده است. توجه به سه عامل 
بنیادی بازار جهانی، نرخ ارز و نسبت های ارزشگذاری 
نشــان می دهد بورس تهران بدون تغییری در روند 
قیمت کامودیتی با فقدان محرک های جدی صعود 
مواجه اســت. بنابراین مســتقل از رفتار سهامداران 
و قــدرت پول های تازه کــه می تواننــد روندهای 
کوتاه مدت را متاثر کنند؛ ســناریوی محتمل بورس 

در نیمه دوم سال استراحت زمانی خواهد بود.
بورس تهران در بازه زمانی دو ســال گذشــته یکی 
از ســریع ترین رشــدهای خود را به لحاظ تاریخی 
پشت  سر گذاشته اســت. بر همین اساس شاخص 
کل بورس از نیمه شــهریور ۹۶ تاکنون بیش از ۳/۳ 
برابر شــده اســت تا به رغم تحریم ها و نااطمینانی 
به لحاظ ریســک های محیطی؛ یک دوره طلایی را 
برای سرمایه گذاران خود رقم بزند. در سالجاری نیز 
عملکرد این بازار فوق العاده بوده تا جایی که رشــد 
بیش از ۵0 درصدی شــاخص کل را در یک فضای 
سراســر رکودی حاکم بر بازارهــای رقیب به ثبت 
رســانده است.روند ماه های اخیر معاملات سهام چه 
به لحاظ ارزش و تعداد و چه از نظر میزان مشارکت 
ســرمایه گذاران؛ به خوبی گویای آن اســت که این 
رشــد اعجاب انگیز توجه زیادی را ازسوی جامعه به 
خود جلب کرده و همگام با برخی محدودیت ها برای 
سرمایه گذاری در بازار ارز و طلا و نیز رکود مسکن؛ 
تعداد زیادی از سرمایه گذاران حقیقی و عمدتا تازه کار 
را در سالجاری برای بهره برداری از این فرصت روانه 
بازار ســرمایه کرده است. این اتفاق هر چند در نوع 

خود مبارک اســت، اما رشد سریع قیمت ها به  ویژه 
در سهام کوچک تر موجب شده تا برخی کارشناسان 
زنگ هشدار از امکان شکل گیری حباب در بخشی از 
شرکت های پذیرفته  شده در بورس و فرابورس را به 
صدا درآورند. آنچه در این مطلب مورد توجه است؛ 
فارغ از نوسانات کوتاه مدت متمرکز بر عوامل بنیادی 
تاثیرگذار بر سودآوری بنگاه های عمدتا بزرگ است؛ 
شرکت هایی که روند کلی شاخص نیز به  واسطه وزن 
ســنگین از آنها تاثیر می پذیرد.در زیر ســه عامل از 
عوامل مزبور بررســی و تاثیر چشــم انداز هر یک بر 
افق ســرمایه گذاری در بورس در نیمه دوم سال ۹۸ 

تشریح شده است:
1- قیمت های جهانی کالا: بورس تهران در ادبیات 
ســرمایه گذاران مالی به  عنوان یک بــازار کالا پایه 
)Commodity Based(  شناخته می شود. علت 
این تعبیر آن اســت که بیش از نیمی از وزن ارزش 
شرکت ها در بازار سرمایه ایران به صنایعی همچون 
پتروشیمی ها، فلزات، معادن، پالایشی و ... اختصاص 
دارد که نرخ فروش محصولات آنها به نحو مستقیم یا 
غیر مستقیم از بازارهای جهانی تاثیر می پذیرد. از این 
رو تعقیب تحولات این حوزه و پیش بینی روند آتی 
آن برای یک ســرمایه گذاری موفق در بورس تهران 
ضروری اســت. مطالعه تاریخچه شــاخص کالایی 
بلومبرگ نشان می دهد که این شاخص ترکیبی )که 
وزن متناسبی از محصولات انرژی، کشاورزی، فلزات  
اساســی و فلزات گرانبها و برخی محصولات غذایی 
را پوشــش می دهد( پس از سقوط سنگین بیش از 
۴0 درصدی در سال ۹۳؛ از ابتدای سال ۹۴ در یک 
باند بســته بین ۷۵ تا ۹0 واحد نوسان کرده است. 
در حال حاضر شــاخص مزبور در محدوده کف بازه 
مورد اشاره یعنی نزدیک به ۷۵ واحد قرار دارد که به 

معنای نزول قیمت های جهانی به کف تاریخی خود 
است.نکته جالب اینکه حداقل رقم تاریخی شاخص 
بــورس مزبور به حدود ۲0 ســال پیش بازمی گردد 
که کــف ۷۴ واحدی را در ســال ۹۹ میلادی ثبت 
کرد. به عبارت دیگر می توان گفت متوســط قیمت 
جهانی ســبد کالاها بر اساس شاخص بلومبرگ در 
محــدوده ای قرار دارد که هیچــگاه ارزان تر از آن تا 
قبــل از ظهــور اقتصاد چین در دهــه ۹0 میلادی 
نبوده است. این اتفاق در شرایطی روی می دهد که 
با سیاست های فوق انبساطی بانک های مرکزی دنیا 
طی چند دهه گذشته به  ویژه از سال ۲00۸ تاکنون 
انتظار می رفت که این شاخص لااقل از منظر ارزش 
اســمی در برابر ارزهای کاغذی در محدوده بالاتری 
قرار داشــته باشــد. در هر صورت شــرایط کنونی 
یک پیــام و یک نتیجه گیری برای ســرمایه گذاران 
بازارهای مالی از جمله فعــالان بورس تهران در بر 
دارد؛ پیام اصلی این اســت که اقتصاد جهان رو به 
کندی است و تقاضای نازل کالاها به  عنوان یکی از 
مهمترین نشــانه های پیش یاب از رکود قریب الوقوع 
در کوتاه مدت )۱۲ تا ۱۸ مــاه آتی( خبر می دهند؛ 
ســیگنالی که به  ویژه با علائــم پیش یاب قدرتمند 
در بازار قرضه جهانی )کــه به  طور تاریخی بهترین 
پیش بینی کننده رکود بوده است( نیز تائید می شود. 
نتیجه گیری مهم اما آن است که این وضعیت نامطمئن 
اقتصادی احتمالا بار دیگر پای سیاست های به شدت 
انبســاط پولی را به عرصه اقتصاد جهانی باز خواهد 
کرد؛ سیگنالی که به  طور تاریخی برای قیمت گذاری 
مواد خام مثبت است. بنابراین می توان انتظار داشت 
با تقویت چشــم انداز رکود در ســال۲0۲0 و ورود 
همزمان بانک های مرکزی به عرصه سیاســت های 
تســهیل پولی )که از هم  اکنون نیز نشانه های آن در 

ریسک و فرصت های بازار سهام بررسی شد؛

چشم انداز بورس در نیمه دوم ۹۸
شروین شهریاری
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اروپا و آمریکا پیداســت( قیمت های کامودیتی 
از شکســتن کف های تاریخی در این مقطع در 
امان بمانند و پس از دوره ای از نوسان حول این 
محدوده حمایتی بلند مدت )۷۵ واحد در شاخص 
مورد بحث( بار دیگر به سمت سقف های محدوده 
نوســان اخیر )۹0 واحد( حرکت کنند؛ وضعیتی 
که به معنای امکان رشد تا ۲0 درصدی شاخص 
مزبور در افق زمانی یک تا دو ســاله اســت. به 
این ترتیب از منظر سرمایه گذاران بورس تهران 
می توان انتظار داشت که قیمت محصولات موثر 
بر سودآوری شرکت ها شامل فلزات اساسی، نفت 
و موادمعدنی در محدوده کنونی یا کمی پایین تر 
به کف برسند و پس از آن دوره ای از رشد ملایم 
قیمتی را در پیش بگیرند؛ شرایطی که برآیند آن 
در صورت تحقق برای سهام شرکت های مرتبط 

مثبت ارزیابی می شود.
2- نرخ ارز: ارزش دلار آمریــکا در برابر ریال 
پس از جهش تقریبا ســه برابری در ســال ۹۷، 
در ســالجاری مسیری یکســره متفاوت پیموده 
است. بر همین اساس ارزش ریال از ابتدای سال 
حدود ۱۵ درصد در مقابل رقیب آمریکایی خود 
تقویت شده است؛ نتیجه ای که کمتر کارشناس 
اقتصادی در ابتدای ســال تصــور آن را می کرد. 
با ایــن حال نگاهی عمیق تر به بنیادهای تحلیل 
ارز در بازار ایران نشان می دهد که تقویت مزبور 
بــا مبانی بنیادی قابل  توضیح بوده و بخشــی از 
نوســان ارزش ریال در ســال قبل ناشی از غلبه 
هیجانــات و تقاضای ســوداگران برای یک دوره 
کوتــاه بوده اســت.نگاهی به نمودار شــماره دو 
گویای آن اســت که پس از فراز و فرود شــدید 
طی دو سال گذشته؛ ارزش کل نقدینگی کشور 
به دلار با فــرض تخمین رقم نقدینگی در پایان 
مرداد ماه به محدوده ۱۷۲ میلیارد دلار رسیده و 
به میانگین بلندمدت تاریخی )۲۲۶ میلیارد دلار( 
کمی نزدیک تر شده است. این موضوع بیانگر آن 
اســت که در حال حاضر میزان نقدینگی موجود 
در سیستم پس از تبدیل به ارز در سطح متعادلی 
قرار دارد. با این وجود برخی متغیرهای محیطی 
نظیر تشــدید تحریم های اقتصادی، محدودیت 
قابل ملاحظه ورودی درآمدهــای نفتی و تداوم 
رشد نقدینگی با آهنگ تاریخی موجب می شود 
نسبت به امکان تقویت بیشتر ریال در نیمه دوم 

سال تردید های مهمی وجود داشته باشد. 
در صــورت بازگشــت التهابات قبلــی قیمت ها 
فاصله زیادی با سقف خود )یعنی حداقل میزان 
نقدینگی دلاری( ندارند و از این  رو احتمالا سقف 
تاریخی مهرماه ۹۷ )محــدوده ۱۸ هزار تومان( 
کماکان به  عنوان یک ســقف جــدی بنیادی بر 
ســر هر گونه موج افزایشــی باقی خواهد ماند. 
برآیند تاثیر این عامل بــر بورس تهران با توجه 
به اتکای نرخ گذاری بخش مهمی از شرکت های 
بورسی بر قیمت دلار در بورس کالا و نرخ تبدیل 
درآمدهای صادرکنندگان عبارت از چشــم انداز 
افزایش محدود این متغیر با شیب ملایم در افق 
شــش ماه آتی خواهد بود. در این میان با توجه 

به سیاست موجود مبنی بر حفظ فاصله حداقلی 
نرخ سامانه نیما با بازار آزاد؛ می توان انتظار داشت 
که شــرکت های بورســی هم در صورت افزایش 
قیمت ها در بازار آزاد از رشــد متناظر در سامانه 

نیما و بورس کالا منتفع شوند.
نسبت های  ارزش گذاری:  نسبت های   -3
مقایســه ای معمولا ابزار مناســبی به  منظور 
بررسی وضعیت کلی بازارها به لحاظ ارزندگی 
در مقایسه با شرایط تاریخی به دست می دهد. 
در بازار ایران به  منظور حذف اثر نوســانات پر 
دامنــه ریال و به جهــت ارزیابی ارزش واقعی 
ســهام؛ مناسب اســت تا محاسبه نسبت های 
مقایســه ای بر پایه ارز انجام شود. به گزارش 
»دنیای اقتصاد« همانطور که مشاهده می شود؛ 
میانگین ارزش دلاری بورس تهران با در نظر 
گرفتن ورود شرکت های جدید به این بازار در 
بلندمدت حدود ۸0 میلیارد دلار بوده اســت. 
در مقاطعی نظیر ســال ۹۱ و سال ۹۷ که در 
اثر رشــد فزاینده دلار رقم ارزش بازار به کف 
۴0 میلیارد دلاری فرو افتاده؛ معمولا یک رالی 
قدرتمند در سال بعدی قیمت های سهام را به 
سمت میانگین هل داده است. در سالجاری نیز 
این اتفاق مشهود است؛ به نحوی که با جهش 
۴۵ درصدی شــاخص قیمت از ابتدای سال و 
تقویت نسبی ارزش ریال، بار دیگر ارزش بازار 
به بالاتر از سطح میانگین بلندمدت سوق پیدا 
کرده اســت.با در نظر گرفتن شاخص کل )که 
اثر سود نقدی تقسیمی را در محاسبه بازدهی 
لحاظ می کند( عدد هم  مقیاس شاخص بورس 
با قدرت میانگیــن ۱۸۵ واحدی بلندمدت را 
پشت  سر گذاشته و اکنون در سطوحی بالاتر 
از میزانی قرار دارد که قبل از وقوع بحران ارزی 
طی دو سال قبل نوســان می کرد. به عبارت 
دیگر بازدهی ســرمایه گذاران بورس تهران در 
سطح شاخص کل طی دو سال گذشته اکنون 
به محدوده ای رسیده که بازدهی مثبت ارزی 

را نصیب سرمایه گذاران کرده است.
 این شــاخص حتی از اوج تاریخی ســال ۹۲ 
)کــه یک حبــاب قیمتی را شــکل داده بود( 
فاصله زیادی ندارد.با جمع بندی آثار ســه سر 
فصل فوق می تــوان گفت بورس تهران اکنون 
در شــرایطی قرار دارد که تا حد زیادی ارزش 
ذاتی سهام را در قیمت ها منعکس کرده است 
و در صورت ثبــات متغیرهایی نظیر نرخ ارز و 
قیمت های جهانی با مســیر پر چالشــی برای 
ادامه مسیر رشد مواجه است. با این حال بروز 
هر گونه چشــم انداز مثبت در بازار جهانی کالا 
یا نرخ ارزها  کماکان این پتانسیل را دارند که 
با یــک فاز تاخیر زمانی فضــای بورس تهران 
را بــه نحو مثبتی متاثر ســازند.به این ترتیب 
ســناریوی ورود بــورس به فاز رکــود زمانی 
)Consolidation( طی نیمه دوم سالجاری 
تا زمان وزش باد مساعد از متغیرهای بنیادی را 
می توان واجد بیشترین احتمال )به شرط عدم 

دخالت عوامل غیر اقتصادی( دانست.

کارشناس بازار سرمایه:

 چشم انداز سودآوری 
 بازار سهام بيشتر از 

ساير بازارهاست
یک کارشــناس بازار ســرمایه با اشــاره بــه اینکه 
سرمایه گذاری در بازار ســهام فرآیندی میان مدت و 
بلندمدت است، گفت: چشــم انداز سودآوری در بازار 

سهام تا پایان سال بیشتر از سایر بازارها خواهد بود.
منصور کریمی با اشــاره به رشد چشمگیر شاخص بورس طی 
هفته های اخیر، افزود: پس از رشــدهای شتابانی که شاخص 
بورس و سهام صنایع و بنگاه های مختلف از ابتدای امسال تجربه 
کردند که البته این موضوع امتداد روند صعودی بازار ســهام در 
ســال گذشته است؛ شــاخص بورس در هفته  های گذشته به 
اصلاح و استراحت پرداخت.این کارشناس بازار سرمایه در ادامه 
تاکید کرد: این در حالی است که شاخص بورس طی هفته های 
گذشته رشد چند ده هزار واحدی را بدون وقفه تجربه کرده بود؛ 
بنابراین باید در مقطعی از زمان نیز به اصلاح خود می پرداخت.
وی با اشــاره به اینکه رشدهای شــدید، اصلاحات چشمگیر را 
نیز در بازار ســرمایه به همراه خواهد داشت، اذعان  داشت: البته 
بخشی از این اصلاح نیز مربوط به شناسایی سودوفروش سهام 
شرکت ها توسط برخی سهامداران عمده به  ویژه حقوقی هاست.
این کارشــناس بازار ســرمایه با بیان اینکه در شرایط کنونی 
به دلیــل رکود حاکم بر ســایر بازارها شــاهد ورود نقدینگی 
قابل  توجهی به ســمت بازار سهام هســتیم، تصریح  کرد: ایجاد 
تعادل در سمت عرضه وتقاضا و فرهنگ سازی، یکی از ملزومات 
بازار ســهام به ویژه در مقطع کنونی اســت؛ چراکه با چند روز 
روند منفی ممکن اســت تازه واردان بازار سهام با تلخکامی این 
بازار را ترک کنند. بر همین اساس دیگر نباید منتظر تعمیق و 
گسترش بازار سهام و همچنین بازار سرمایه محور شدن اقتصاد 
بود.وی ادامه داد: از ســوی دیگر علاوه بر اصلاحی که شاخص 
بورس و قیمت سهام شرکت ها طی هفته های گذشته داشتند 
و انتظار می رفت در ابتدای معاملات هفته جاری بازار سهام به 
مدار تعادل و صعودی بازگردد؛ باید به این موضوع بهبود روابط 
تجاری میان ایالات متحده و چین را نیز اضافه کرد که اثر خود 
را بــر کالاهای جهانی و بدنبال آن صنایع مرتبط با این موضوع 
در تالار شیشه ای گذاشــت.کریمی افزود: از سوی دیگر انتظار 
روانی که این روزها در خصوص انتشار گزارشات خوب و مثبت 
شش ماهه وجود دارد؛ در کنار افزایش سرمایه شرکت ها از محل 
سود انباشته نیز از دیگر عواملی است که چشم انداز مناسبی را 
پیش روی سرمایه گذاران در تالار شیشه ای به وجود آورده است.
وی با بیان اینکه نوســان بخشــی از واقعیت بازار سهام است، 
گفت: بر همین اساس سهامداران به ویژه تازه واردان به این بازار 
نباید به چند روز منفی و ریزشــی برای شاخص بورس و قیمت 
سهام شرکت ها اقدام به فروش ســهام و خروج از بازار سرمایه 
کنند.این کارشناس بازار سرمایه با تاکید بر اینکه سرمایه گذاری 
در بازار ســرمایه فرآیندی میان مدت و بلندمدت است که باید 
مسائل بنیادی شرکت ها مهمترین گزینه در تدوین استراتژی 
سرمایه گذاری برای سهامداران باشد، اذعان داشت: چشم انداز 
سودآوری در بازار سهام تا پایان سالجاری بیشتر از سایر بازارها 

خواهد بود.
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سایه قوانین جدید بر سر سهام پرریسک
ســودهای نجومی چند صد درصدی سهام بازار 
پایه، مدت های مدیدی اســت بــه موضوع داغ 
محافل بورسی تبدیل شــده و توجه فعالان بازار 
ســرمایه را به خود جلب کــرده بود. نگاه  عده ای 
برای کسب سودهای نجومی به این بازار معطوف 
شد و برخی دیگر از نگرانی های خود در خصوص 
تشکیل حباب های سنگین قیمتی سخن گفتند. 
شرایطی که سیاستگذار را بر آن داشت تا دستی 
به ســروگوش قوانین موجود در بازار پایه بکشد 
و در ایــن مســیر از ســاده ترین راه یعنی ایجاد 
محدودیــت در معاملات نمادهای موجود در این 
بازار اســتفاده کرد. در این قوانین سهام موجود 
در بــازار پایه از تابلوهای الف، ب و ج به تابلوهای 
جدید زرد، نارنجی و قرمز منتقل شــدند. قوانین 
جدید این بازار از ۲۵ شــهریور به  صورت رسمی 
آغــاز به کار کرد. با اعمال محدودیت های جدید؛ 

نوســان عادی قیمت ها بر تابلوهای سه  رنگ این 
بازار به ترتیب به ۳، ۲ و یک درصد محدود شد و 
مبدا محاسباتی نیز قیمت پایانی حراج )روزهای 
دوشــنبه( قرار گرفت. به بیــان دیگر قیمت یک 
ســهم بازار پایه در طول یک هفته کاری حداکثر 
۳ درصد امکان نوسان دارد. این در حالی است که 
طبق دســتورالعمل قبل برخی از سهم های بازار 
پایه در حالت عادی تا ۵0 درصد هم امکان نوسان 
هفتگی را داشتند.  با اعمال چنین محدودیتی بر 
بازار پایه، فضا برای آن دســته از معامله گران که 
دل به دامنه های بازتر قیمت بسته بودند؛ تنگ تر 
شد و در پی تداوم افت قابل ملاحظه تقاضا، طی 
پنج روز معاملاتی نســبت به گذشته شاهد افت 

چشمگیر ارزش دادوستدها بودیم.

کم نوسانی قیمت اوراق بدهی
بررســی های »دنیای اقتصاد« نشــان از کاهش 

روند آیفکس در نیم  سال نخست سال ۹۸ بررسی شد؛

سود ۷8 درصدی فرابورس در شش  ماه

پرونده فرابورس ایران در نیم  سال 

نخست 98 در شرایطی بسته شد 

که نماگر این بــازار در آخرین روز 

کاری شــهریورماه در قله تاریخی 

4017 واحدی قرار گرفت و با ثبت 

رشــد 78 درصدی معاملات شش 

ماه ابتدایی سال را به پایان رساند. 

نگاهی به آمــار معاملات فرابورس 

در بازه زمانی مورد بررســی نشان 

از ثبت بیشترین رشد این شاخص 

در خردادماه به میزان 12/6 درصد 

دارد. در میــان مهمترین تحولات 

رخ داده در این بازار طی نیم ســال 

نخست سال 98 می توان به اصلاح 

قوانین بازار پایه و تغییر گروه بندی و 

قوانین حاکم بر معاملات شرکت های 

موجود در این تابلو اشاره کرد.
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متوســط نرخ ســود موثر اوراق اسناد خزانه 
اسلامی در نیم  سال نخست ۹۸ دارد؛ به  طوری 
که متوسط نرخ ســود موثر این اوراق با افت 
۱/۲ واحد درصدی همراه شــد و با عقب گرد 
یک کانالی به ۲۱ درصد رسید. »اخزا«ها در 
این مدت نوســان چندانی را تجربه نکردند و 
با افت وخیزهای بسیار کوچکی همراه شدند. 
بیشــترین نرخ سود ثبت شــده در این بازه 
زمانی به اواخر اردیبهشــت  ماه بر می گردد 
که برای مدت زمــان کوتاهی میانگین نرخ 
بازدهی اوراق موجود در این بازار در کانال ۲۳ 
درصدی قرار گرفت و پس از آن دوباره روندی 
کاهشی به خود گرفت. در مجموع طی شش 
ماه ابتدایی سال ۹۸ بازار اوراق با درآمد ثابت 
شاهد دادوســتد حدود ۱۵۲ میلیون اوراق 
خزانه به ارزش ۱۱ هزار و ۵۴۲ میلیارد تومان 

در ۱۱۵ هزار نوبت معاملاتی بود.
از مهمترین تحولات این بازار طی شش ماهه 
ســپری شده از سال ۹۸؛ می توان به انتشار و 
عرضه ۷ سررسید جدید اوراق خزانه اسلامی 
از ابتدای سال تاکنون اشاره کرد. به این ترتیب 
»اخزا۷۱۸«،  »اخــزا۷۲0«،  »اخــزا۷۲۳«، 
»اخــزا۷۲۱«، »اخــزا۷۲۲«، »اخزا۷۱۹« و 
»اخزا۷۱۵« به ترتیب بــه گردونه معاملات 
بازار بدهی وارد شــدند. این اوراق در مجموع 
با در نظر گرفتن قیمت اسمی ارزشی بالغ بر 
۱۲ هزار و ۷۷۲ میلیارد تومان داشــتند. در 
حال حاضر نیز ۵ سررسید دیگر »اخزا«ها به 
ارزش حــدود ۹ هزار و ۵00 میلیارد تومان با 
سررسیدهای ۱۳ تا ۳۶ ماهه در صف عرضه 

قرار دارند.

مهمانان فرابورس
 در شش ماه ابتدایی 98

فرابورس ایران در نیم  ســال اول ۹۸ شــاهد 
عرضه اولیه ســهام پنج شرکت بود. در عین 
حال دو شــرکت نیز از تابلوهــای بازار پایه 
به تابلوی اصلــی فرابورس منتقل شــدند. 

کشــت وصنعت شــریف آباد اولین شرکتی 
بــود که در آخرین روز اردیبهشــت ماه پا به 
فرابورس گذاشــت و ۵۲ میلیون ســهم این 
شــرکت با نماد »زشــریف« به جمع گروه 
شرکت های زراعی پیوست.  »زشریف« در فاز 
نخســت پس از عرضه ۱۸ صورت متوالی در 
سقف مجاز قیمت مورد دادوستد قرار گرفت 
و بازدهــی ۱۴۱ درصدی از آن ســهامداران 
خود کرد. شرکت تولید ژلاتین کپسول ایران 
عرضه اولیه بعدی فرابورس در سال ۹۸ بود. 
به این ترتیب ۴0 میلیون سهم این شرکت با 
نماد »دکپسول« ۵ خرداد ماه فرابورسی شد 
و در یک رالی ۲۳ روزه با رشد ۱۸۷ درصدی 
قیمت همراه شــد. قرعه سومین عرضه اولیه 
فرابــورس در ســالجاری اما به نام شــرکت 
دارویــی راه  آورد تامین خورد. این شــرکت 
کــه با نماد »درهآور« پا به معاملات این بازار 
گذاشــت؛ ۲۲ روز بدون وقفه مثبت معامله 
شــد و ۲0۷ درصد ســود از آن سهامداران 
خود کرد. شرکت پخش هجرت دیگر مهمان 
فرابورس در ســالجاری بود که ۱۹ مرداد در 
این بازار عرضه شــد. این شرکت نیز در زمره 
شرکت های دارویی قرار گرفت و طی ۱0 روز 
معاملاتــی پس از عرضه اولیه پر تقاضا ظاهر 
شد و توانست رشد ۷۱ درصدی را تجربه کند. 
آخرین عرضه اولیه امسال فرابورس اما سهام 
شــرکت جنرال  الکتریک به نماد »رنیک« در 
گروه خدمات فنی ومهندســی بــود که ۱۳ 
شهریورماه عرضه و تاکنون موفق به رشد ۵۵ 
درصدی شده است. در این میان می توان به 
انتقال سهام دو شرکت ویتانا و فرابورس ایران 
از بازار پایه به بازارهــای اصلی فرابورس نیز 

اشاره کرد.

کاهش دنباله دار قیمت اوراق تسهیلات
اوراق تسهیلات مســکن معاملات شش ماه 
ابتدایی ســال ۹۸ را با افــت۳0 درصدی به 
پایان رســاندند. آخرین آمار از بازار مســکن 

در شهریور ماه حکایت از کاهش بیش از ۶0 
درصدی خریدوفروش مسکن در کل کشور 
دارد که بیشــترین افت از سال ۹۲ را نشان 
می دهد. هر چند این وضعیت رکودی در بازار 
مسکن سبب شده تا از قیمت های پیشنهادی 
تا حدودی کاسته شــود، اما افزایش قیمت 
مســکن طی سال های گذشــته و در نتیجه 
عدم کفاف تســهیلات موجــود برای خرید 
سبب شده تا حتی کاهش هزینه خرید اوراق 
»تسه« نیز محرک جدی به شمار نرود. از این 
رو به دنبال کاهش تقاضا برای اوراق مذکور؛ 
افت قابل توجه قیمت ها را نیز شاهد هستیم. 
در مجموع در ۶ ماهه ابتدایی سال ۹۸ بیش 
از ۸ میلیون ورقه تسهیلات مسکن به ارزش 
افزون بر ۳۶0 میلیارد تومان مورد دادوســتد 

قرار گرفت.

یک نیم  سال از دریچه آمار
در ۱۱۸ روز معاملاتی نیمه نخست سال ۹۸ 
در فرابورس ایران به  طــور میانگین روزانه 
تعــداد  ۳ میلیــارد و ۷۳۳ میلیون ورقه به 
ارزش یک هــزار و ۱۲۶میلیارد تومان مورد 
معامله قرار گرفت. به این ترتیب با ثبت این 
میزان معامله طی ۶ ماه ابتدای ســالجاری 
شاهد رشــد ۲۲0 درصدی ارزش معاملات 
و افزایش ۱۶۸ درصدی حجم دادوســتدها 
نسبت به مدت مشابه سال ۹۷ بودیم. بررسی 
نوسان های شــاخص فرابورس در این فصل 
حکایت از رشــد بیش از ۱۷۵۹ واحدی این 
نماگر دارد. بیشترین میزان رشد شاخص در 
این فصل صعود حدود ۹۲ واحدی شاخص 
در چهارمین روز شهریورماه بود. ۲۵ شهریور 
ماه اما این بازار شــاهد افت چشمگیری به 
میزان ۱۲۴ واحد بود. روند کلی این بازار در 
ســالجاری صعودی بود؛ به  طوری که از کف 
خود یعنی ۲۲۵۸ واحد در ابتدای سال آغاز 
کرد و آخرین روز تابســتان تا سطح ۴0۱۷ 
واحدی پیشــروی کرد تا ســقف جدیدی 
در کارنامــه تاریخی این بازار ایجاد شــود.  
بازارهای اول، دوم و پایه )بازارهای خرد( نیز 
در بازه زمانی مورد بررسی به  ترتیب معامله 
بیش از ۱۴۵۷0، ۷۳۷۴0 و ۹۲۹۵0 میلیون 
ســهم به ارزش افزون بر ۶۳۲0، ۲۹۳۹۸ و 
۲۴۹0۴ میلیــارد تومــان را تجربه کردند. 
همچنین طی معاملات نیم  سال نخست ۹۸ 
در بازار ابزارهای نوین مالی بیش از ۸ میلیارد 
و ۵00 میلیون ورقه بهادار به ارزش ۳0 هزار 
و ۱۶۳ میلیارد تومان دادوســتد شــد که 
مرتبط با معاملات اوراق بدهی، صندوق های 
سرمایه گذاری قابل معامله و اوراق تسهیلات 

مسکن بود.
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دکتر سعدمحمدی در تشریح عملکرد شش ماهه شرکت ملی صنایع مس خبر داد:

 رشد 23۰ درصدی فروش شرکت مس
 در نيمه اول سال 98

مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس ایران به تشریح عملکرد 
شش ماهه این شــرکت پرداخت و گفت: با یک برنامه ریزی 
دقیق و با حمایت وزارت صمت، ایمیدرو و کارکنان شــرکت 
ملی صنایع مس ایران؛ موفق به خلق رکوردهای تولیدوفروش 

شدیم.
دکتر اردشیر ســعدمحمدی تاکید کرد: عملکرد شرکت ملی صنایع 
مس طی شــش  ماهه نخست ۹۸ نشاندهنده این است که تولید کاتد 
شــرکت مس رشــد ۲۶ درصدی نســبت به برنامه و فروش شرکت 
رشــد ۲۳0 درصدی نسبت به مدت مشابه سال گذشته داشته است. 
همچنین در این بازه زمانی ســهام شرکت مس بازدهی ۳۸ درصدی 
نصیب ســهامداران کرده و فعالیت های اکتشافی شرکت از رشد ۲۲ 

درصدی نسبت به برنامه برخوردار شده است.
مدیرعامل شــرکت ملی صنایع مس گفت: طی شش ماهه نخست 
امسال تولید کاتد با رشد ۲۶ درصدی و تولید ۲۷ هزار تن بیشتر از 
برنامه به ۱۳۲هزار و ۴۲۴ تن رسید که بالاترین تولید محصول مس 
کاتدی از ابتدای راه اندازی تاکنون بوده است.وی با بیان اینکه تولید 
آند هم رشد ۲۵ درصدی نسبت به برنامه را تجربه کرد، گفت: تولید 
آند طی شــش ماهه نخست امســال به رکورد بی نظیر ۱۶۳ هزار و 
۴۸0 تن رسید که این مهم با وجود خاموشی کوره ذوب خاتون آباد 
محقق شــد.دکتر ســعدمحمدی با اعلام اینکــه آمارهای تولیدی 
شــرکت ملی صنایع مس نشاندهنده رشــد ۵ درصدی تولید مس 
محتوی معدنی در پایان شــش  ماهه نخست ۹۸ است، اظهارداشت: 
تولید این محصول هم در این بازه زمانی به رقم خوب ۱۵۱ هزار تن 

رســید که ۷ هزار تن بیشتر از برنامه بوده است.به گفته مدیرعامل 
شرکت ملی صنایع مس ایران آمار استخراج و تولید سنگ سولفور 
هم تا پایان شش  ماهه نخست امسال به ترتیب رشد ۳ و ۴ درصدی 
داشته اســت. مضاف بر اینکه تولید کنسانتره مس هم در این بازه 
زمانی به رقم ۵۹۳ هزار و ۷00 تن رســید که نسبت به برنامه رشد 

۵ درصدی داشته است.

رشد 276 درصدی فروش خارجی شرکت مس
دکتر سعدمحمدی در ادامه به عملکرد خوب شرکت ملی صنایع مس 
در حوزه فروش اشــاره کرد و گفت: به  رغــم تحریم ها و گمانه هایی 
که در خصوص توقف صادرات شــرکت های معدنی مطرح بود، اما با 
برنامه ریزی مناسب و دقیق توانستیم برنامه های صادراتی شش  ماهه 
نخست را به ثمر برسانیم.وی با بیان اینکه فروش شرکت ملی صنایع 
مس نسبت به مدت مشابه سال قبل رشد ۲۳0 درصدی داشته است، 
افزود: مجموع فروش شــرکت مس طی شش ماهه نخست امسال به 
بیش از ۱0 هزار میلیارد تومان رســید که بیش از فروش شرکت در 
مدت مشابه سال گذشته بوده اســت.مدیرعامل شرکت ملی صنایع 
مــس با بیان اینکه مجموع وزنی فروش داخلی شــرکت در این بازه 
زمانی ۳0۴ هزار تن و مجموع وزنی فروش خارجی شرکت ۱۶۷ هزار 
تن بوده است، گفت: مقایسه درآمد حاصله از فروش داخلی و خارجی 
محصولات شرکت مس نسبت به مدت مشابه سال گذشته بیانگر این 
اســت که درآمد شــرکت مس از محل داخل و خارج به ترتیب رشد 

۲0۶ و ۲۷۶ درصدی داشته است.
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بازدهی 38 درصدی سهام شرکت ملی صنایع مس
مدیرعامل شــرکت ملی صنایع مس با اشاره به بازدهی مثبت ۲0۳۸ 
درصدی سهام طی ۱۴ سال گذشته گفت: بازدهی سهام شرکت ملی 
صنایع مس ایران در ســالجاری ۳۸ درصد بوده که این مهم به  رغم 

کاهش ۱۱ درصدی قیمت جهانی مس به دست آمده است.
وی با بیان اینکه شاخص کل بورس در این بازه زمانی ۶۹ درصد بوده 
است، افزود: مقایسه بازدهی بازار مس با سایر بازارها نشاندهنده این 
است که سکه و سود بانکی ۱0 درصد، دلار ۱۲ درصد و انس طلا ۱۶ 

درصد بوده است.
دکتر ســعدمحمدی با اشــاره به اینکه بازدهی سالیانه سهام شرکت 
از بــدو پذیرش در بورس حدود ۱۴۶ درصد در ســال بوده اســت، 
اظهارداشت: همچنین مقایســه عملکرد بازدهی ۶ ماهه شرکت های 
اصلی همگروه با شرکت ملی صنایع مس در بازار بورس واوراق بهادار 
بیانگر این اســت که بازدهی این شــرکت از ذوب آهن با بازدهی ۳۵ 
درصــدی، فولادمبارکه با بازدهی ۳۳ درصدی و فولاد خوزســتان با 

بازدهی ۲۳ درصدی بیشتر بوده است.
وی ادامه داد: در ۳۱ شهریورماه سالجاری ارزش بازار سهام شرکت به 
رقم ۴0۵.۱۳۲ میلیارد ریال رسید که بالاترین رقم ارزش بازار شرکت 
در تاریخ شــرکت ملی صنایع مس از بدو پذیرش در بورس در سال 
۸۵ تاکنون بوده اســت.به گفته وی شرکت ملی صنایع مس ایران در 
این بازه زمانی و بر اســاس گزارش سازمان بورس در بین شرکت های 
پذیرفته شده در بورس اوراق بهادار؛ از لحاظ ارزش بازار رتبه سوم و از 

لحاظ ارزش اسمی سرمایه رتبه ششم را کسب کرده است.

رشد 22 درصدی فعالیت های اکتشافی
مدیرعامل شــرکت ملی صنایع مس با اشاره به فعالیت های اکتشافی 
این شــرکت گفت: همانطور که قبلا اعلام کردم؛ شرکت ملی صنایع 
مس هیچگونــه خط قرمزی برای اکتشــاف نــدارد و آمار عملکرد 
اکتشافی شــرکت ملی صنایع مس ثابت کننده این موضوع است که 
تا پایان شش  ماهه نخست ۹۸ پیشــرفت فعالیت های اکتشافی رشد 
۲۲ درصدی نسبت به برنامه داشته است.وی افزود: در این بازه زمانی 
در ۱0 هــزار و ۴۸۲ کیلومتر مربع مطالعــات ناحیه ای در پهنه های 
اکتشافی انجام شده و در ۱۲ هزار و ۹00 کیلومتر مطالعات تفصیلی 

- تکمیلی پهنه های اکتشافی صورت پذیرفته است.
دکتر ســعدمحمدی با اعلام اینکه تا پایان شش  ماهه نخست امسال 
عملیات حفاری در ۳۵ هزار و ۹۶۷ متر انجام شــده است، بیان  کرد: 
خوشــبختانه با فعالیت های اکتشافی که تاکنون صورت گرفته است؛ 
به ذخایر خوبی دسترسی پیدا کردیم و موفق شدیم با افزایش ذخایر 

رتبه هشتم خود را در جهان در ارتباط با میزان ذخایر حفظ کنیم.

استقبال شرکت ملی صنایع مس از ایده های نو
وی همچنین گفت: شــرکت ملی صنایع مس با آغوش باز از تمامی 
ایده ها و خلاقیت  های نو و ســرمایه گذاران جدیــد در حوزه افزایش 
ایمنی، افزایش بهره وری و بومی ســازی اســتقبال می کند.وی افزود: 
برای تحول در بخــش معدن وصنایع معدنی نیازمند تغییر نگرش در 

سرمایه گذاری صنایع معدنی هستیم.
دکتر ســعدمحمدی با اشــاره بــه اینکه در خصــوص تحلیل آینده 
فلزات غیرآهنی باید به چند عامل مهم توجه کرد، گفت: نخســتین 
شــاخص افزایش جمعیت کره زمین اســت. در حال حاضر جمعیت 
کره زمین ۹،۷ میلیارد نفر اســت و در سال ۲0۳۵ جمعیت به حدود 
۹ میلیــارد نفر افزایش پیدا می کند. شــرکت های بزرگ معدنی دنیا 
به سمت هوشمندســازی بهره برداری از معادن، اکتشاف و استخراج 
حرکت کرده اند و اگر قرار است با دنیا رقابت اقتصادی داشته باشیم و 

توسعه ها هدفمند باشد؛ باید به این سمت حرکت کنیم.

وی افــزود: افزایش جمعیت کره زمین باعــث افزایش مصرف فلزات 
غیرآهنی و آهنی در حوزه های مختلف خواهد شــد؛ از این رو کشور 

باید بر اساس این روند رو به رشد برنامه ریزی داشته باشد.
مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس عنوان کرد: علاوه بر این دو عامل 
کوتاه مدت دیگر در افزایش مصرف فلزات غیرآهنی تأثیرگذار اســت 
که افزایش تولید و مصرف خودروهای الکتریکی و ســرمایه گذاری ۴ 

تریلیون دلاری در بخش زیرساخت هاست.
وی با بیان اینکــه در آینده نزدیک ۳۵ درصــد خودروها الکتریکی 
خواهد شــد، اظهارداشت: در ماشــین های با سوخت بنزینی به  طور 
متوسط ۲۳ کیلوگرم مس مصرف می شود؛ این در حالی است که در 

خودروهای الکتریکی به ۸0 کیلوگرم مس نیاز است.
به گفته مدیرعامل شــرکت ملی صنایع مس در زمینه سیاستگذاری 
بــر روی خودروهــای الکتریکی فقط دولت چیــن بودجه ۶ میلیون 
دلاری برای ترغیب خودروســازان ســرمایه گذاری کرده است.دکتر 

سعدمحمدی با تأکید بر اینکه عوامل دیگری همچون 
کاهش مصرف انرژی نفت و افزایش مصرف الکتریسیته 
در میزان تقاضای جهانی مس مؤثر است، گفت: میزان 
مصرف انرژی در دنیا برای نفت ۳۶ درصد اســت و در 
ســال ۲0۵0 برنامه ریزی در دنیا به  گونه ای است که 
بــه ۱۳ درصد کاهش می یابد. در مقابل میزان مصرف 
انرژی الکتریسیته از ۱۹ درصد کنونی در سال ۲0۵0 

به ۴۹ درصد افزایش پیدا خواهد کرد.
مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس با بیان اینکه میزان 
درآمد سرانه کشورها و رشد اقتصادی آنها در تقاضای 
جهانی برای فلزات کاملا با هم همبستگی دارد، گفت: 
این اعداد و ارقام مســیر برنامه ریــزی در حوزه فلزات 
غیرآهنی را مشخص می کند؛ بنابراین باید در این حوزه 
سرمایه گذاری های بیشتری در حوزه تولید و اکتشافات 

انجام دهیم تا از رقابت در بازار جهانی عقب نمانیم.
دکتر ســعدمحمدی با اشــاره به اینکه کشور کانادا از 
ســال ۲00۳ تاکنــون ۵،۶ میلیون متــر مکعب کار 
اکتشــافی انجام داده اســت، بیان کرد: کشور ما طی 
۵0 سال گذشــته فقط ۶ میلیون متر مکعب عملیات 
اکتشافی انجام داده است.وی افزود: برای تولید بیشتر با 
بهره وری بالا نیازمند استفاده از دانش روز و فناوری های 
پیشرفته هســتیم. در همین راستا کوره های کارخانه 

ذوب سرچشمه از ریورب به  دلیل بهره وری پایین به فلش تغییر پیدا 
کرده اســت و امروز حتی بــرای افزایش بهره وری و کاهش هزینه در 
حال بازنگری در سیستم فلش و استفاده از سیستم دبل فلش هستند.

مدیرعامل شرکت ملی مس تصریح  کرد: شرکت های بزرگ معدنی دنیا 
به سمت هوشمندســازی، بهره برداری از معادن، اکتشاف و استخراج 
حرکت کرده اند. اگر قرار اســت با دنیا رقابت اقتصادی داشته باشیم و 

توسعه ها هدفمند باشد؛ باید به این سمت حرکت کنیم.
دکتر ســعدمحمدی با آسیب شناسی ســرفصل های دروس در رشته 
مهندســی معدن و تأکید بر اینکه واحدهای درسی در این رشته باید 
با دانش روز دنیا هماهنگ شــود، گفت: مبنای دانش روز دنیا بر پایه 
کاهش هزینه، افزایش بهره وری و ایمنی اســت. نکته ای که امروزه در 
پذیرش و چاپ مقالات ISI به  شــدت رعایت می شــود و در صورتی 
 که یک مقاله پاســخی برای موارد فوق نداشــته باشد؛ مورد پذیرش 
قرار نمی گیرد.وی با تأکید بر اینکه پرورش نیروی  انســانی مطابق با 
دانش روز یک واقعیت انکارناپذیری برای توســعه است، تصریح کرد: 
شرکت ملی صنایع مس با آغوش باز از تمامی ایده ها و خلاقیت  های 
نو و سرمایه گذاران جدید در حوزه افزایش ایمنی، افزایش بهره وری و 

بومی سازی استقبال می کند.

مدیرعامل 
شرکت ملی 

مس تصریح  کرد: 
شرکت های 

بزرگ معدنی 
دنیا به سمت 

هوشمندسازی، 
بهره برداری از 

معادن، اکتشاف و 
استخراج حرکت 
کرده اند. اگر قرار 

است با دنیا رقابت 
اقتصادی داشته 

باشیم و توسعه ها 
هدفمند باشد؛ باید 

 به این سمت 
حرکت کنیم
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مدیرعامل شرکت سیمان هرمزگان تاکید کرد:

افزايش اطمينان سهامداران به سيمان هرمزگان 
ســیمان هرمزگان که به عنوان یکی از چهل شــرکت برتر 

بورسی از سوی سازمان بورس واوراق بهادار انتخاب شده 
و به تازگی نیز لوح  ســپاس در امر کیفیت را در روز 

جهانی استاندارد کسب کرده؛ یکی از بزرگ ترین 
کارخانجات ســیمان کشور اســت و از جایگاه 

ویژه ای در صنعت برخوردار می باشد. 
این شرکت که با بهره گیری از آزمایشگاه های 
شــیمی، فیزیک و X-ray بــا بهترین امکانات 
روز و کنتــرل مداوم تمامی خطــوط تولید از 
معادن گرفته تا بارگیری ســیمان اقدام کرده؛ 

موفق به کســب گواهینامه تائیــد صلاحیت به 
عنوان آزمایشــگاه همکار از سازمان ملی استاندارد 

از سال ۸۷ شده است.  کارخانه سیمان هرمزگان امروز 
بــا ظرفیت روزانه حدود ۶000 تن کلینکر با دو خط تولید 

فعایت می کند. این کارخانه در راســتای ارتقاء سطح مدیریت در 
شــرکت از سال ۲00۳ تاکنون موفق به پیاده ســازی سیستم مدیریت کیفیت، 
محیط  زیســت، ایمنی و بهداشت شده که اخذ گواهینامه های مربوط به صورت 

مستمر از موسسه IMQ ایتالیا مؤید این مطلب است.
این شرکت به عنوان نخستین شــرکت سیمانی موفق به اخذ سیستم مدیریت 
جامع در اســتاندارد ملی ایران  ISIRI۱۳۰۰۰ شد که علاوه بر موارد فوق؛ شامل 
مدیریت اســتراتژیک و سازماندهی محیط کار S5  شده است.سیمان هرمزگان 
طی ســال های گذشــته بارها موفق به اخذ نشــان واحد نمونه صنعتی، واحد 
نمونه کیفیت، واحد نمونه محیط  زیســت، صادرکننــده نمونه، لوح تقدیر برای 
عملکرد مناســب در شاخص های بهره وری و … شــده است. لازم به ذکر است 
این شــرکت سالجاری نیز در روز جهانی اســتاندارد موفق به کسب لوح سپاس 
در امر کیفیت شــد که این لوح به مدیرعامل شرکت سیمان هرمزگان اهدا شد. 
همچنین شرکت ســیمان هرمزگان با توجه به شفافیت مالی و گزارش عملکرد 
مثبت در بازار بورس؛ از ســوی سازمان اوراق بهادار جز   ء ۴0 شرکت برتر بورس 
معرفی شــد. در همین راستا با دکتر مهدی باشــتی مدیرعامل شرکت سیمان 
هرمزگان گفت وگویی انجام داده ایم که در ادامه می آید:  باشتی مدیرعامل شرکت 
ســیمان هرمزگان در خصوص مهمترین دلایل انتخاب این مجموعه صنعتی به 
عنوان یکی از ۴0 شرکت برتر بورسی به خبرنگار ما گفت: شناسایی شرکت  های 

فعال در بــورس اوراق بهادار تهران بر پایه ترکیبی از قدرت 
نقدشوندگی ســهام، تعداد و ارزش سهام های داد وستد 
شــده، تعداد روزهای دادوســتد و تاثیرگذاری این 
دادوستدها بر بازار است.وی با اشاره به اخذ رکورد 
بالای سیمان هرمزگان در پارامترهای یاد شده، 
افزود: این شــرکت با توجه به حجم معاملات 
بالا و روزهای توقف بســیار کم و بازده مناسب 
سهام طی ۶ ماهه اول سالجاری توانست خود 
را بــه یکی از نهادهای قابــل اعتماد بازار دوم 

بورس تبدیل کند.
باشــتی با بیان اینکه این انتخاب نشاندهنده به 
بار نشســتن تلاش های مدیریت و پرســنل وفادار 
شرکت سیمان هرمزگان است، در خصوص اینکه این 
انتخاب تا چه میزان در فعالیت های آتی شرکت و ارتباط با 
سهامداران تاثیرگذار خواهد بود، گفت: این انتخاب سبب افزایش 
انگیزه و تلاش کادر مدیریتی و نیز پرسنل شرکت برای دستیابی به اهداف بالاتر 
شــده؛ از سوی دیگر سبب افزایش اطمینان سهامداران و فعالان بازار سرمایه به 
شرکت ســیمان هرمزگان و مدیران این مجموعه شده است.باشتی در پاسخ به 
اینکه بازار سرمایه چه دستاوردهایی را می تواند برای بنگاه های تولیدی به همراه 
داشته باشد، گفت: بازار سرمایه محلی برای تجمیع سرمایه های خرد و مکانیزمی 
جهت تخصیص هدفمند سرمایه ها و نقدینگی ها به صنایع، تولیدات و فعالیت های 
مختلــف تجاری و اقتصادی اســت. وی تاکید کرد: هنگامی  که در کشــور بازار 
سرمایه ای باثبات و کارا وجود داشته باشد؛ منابع مورد نیاز برای شروع یا گسترش 
فعالیت های اقتصادی سودآور در هر لحظه مهیا بوده و تامین منابع ارزان قیمت و 

بلندمدت برای بنگاه های اقتصادی نیز به راحتی میسر خواهد شد.
مدیرعامل شرکت سیمان هرمزگان در خصوص برنامه های آتی شرکت طی نیمه 
دوم سالجاری گفت: این شرکت در ۶ ماهه دوم سال مالی خود همانند سال های 
گذشــته به دنبال حداکثر کردن میزان تولید و فروش، افزایش ســهم خود در 
بازارهای داخلی و افزایش صادرات به کشــورهای آفریقایی و کشــورهای حوزه 
خلیج فارس است. در عین حال عملی شدن افزایش سرمایه صد درصدی شرکت 
از محل مطالبات و آورده نقدی نیز یکی دیگر از اهداف ۶ ماهه دوم شــرکت در 

سالجاری خواهد بود
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 نامه نگاری فعالان 
بازار سرمایه با وزیر اقتصاد

بیش از 150 فعال بازار سرمایه با ارسال نامه ای به دکتر دژپسند وزیر اقتصاد  و دارایی 
با استقبال از قوانین جدید بازار پایه، اعلام کردند: تداوم اجرای قوانین قبلی بازار پایه 

می تواند منجر به ضرر سهامداران شود.
جمعی از فعالان بازار سرمایه در این نامه نوشتند: امروزه در راستای فرمایشات و حمایت های 
مقام معظم رهبری و سیاست های اقتصادی دولت؛ بازار سرمایه به بخش مهمی از اقتصاد کشور 
تبدیل شده که این بازار با توجه به توسعه اقتصادی در کشور، نیازمند حمایت و توجه ویژه در 

ادامه مسیر است که این موضوع وظیفه هر یک از ما را دشوار می کند.
تصویب قوانین جدید بازار پایه در فرابورس مدت هاســت وقت و انرژی بسیاری از فعالان بازار 
ســرمایه و حتی سیاستگذاران و مدیران ســازمان بورس واوراق بهادار را به خود مشغول کرده 
است. بســیاری بر این باورند که ایجاد تغییرات قوانین پایه که کاملا منطبق با قوانین شرعی 
کشــور انجام شده و مهر تائید شــورای فقهی بورس واوراق بهادار را دارد؛ می تواند گام مهمی 
در راســتای ایجاد شــفافیت بوده و حرکت های رانت جویانه و مداخله گرایانه عده ای را در بازار 
به حداقل برســاند.از سوی دیگر اعمال برخی فشارها سبب شده تا علیرغم شفاف سازی مکرر 
ســازمان بورس واوراق بهادار و نیز فرابورس ایران؛ باز هم اما و اگر و شائبه های بسیاری در این 

رابطه از سوی برخی تابلوخوان ها مطرح شود.
در واکنش به این اما و اگرها و شائبه ها؛ اکنون بیش از ۱۵0 فعال بازار سرمایه با ارسال نامه ای 
به دکتر فرهاد دژپســند وزیر امور اقتصادی  و دارایی، دکتر شاپور محمدی رئیس سازمان 
بورس واوراق بهادار و اعضای شــورایعالی بــورس در خصوص قوانین بازار پایه اعلام کردند: 
در چهارچوب قوانین ومقررات کشــور و بدون التهابات فضای سیاســی و مجازی و صرفا در 
چهارچوب کار کارشناسی اعتقاد داریم باید از اقدامات سازنده نهاد ناظر در راستای بازبینی 
قوانین ومقــررات دفاع کرده و انتقادات و پیشــنهادات خود را برای رونق بورس و همچنین 
فضای کســب وکار رقابتی و سالم در اختیار نهادهای قانونگذار و تصمیم گیر قرار داده و این 
تعامل باید بین اعضای مختلف ارکان بازار بیشتر تقویت شود تا به سهم خود موجب رونق و 

شکوفایی اقتصاد کشور شویم.
در ادامه این نامه آمده است: ما پیشکسوتان و فعالان بازار سرمایه اعتقاد داریم دانش واطلاعات 
کارشناسان بازار ســرمایه در حوزه های مختلف قانونگذاری، نظارت و اجرا همواره می  تواند به 
قانونگذار و نهاد ناظر خدمات شایسته ای ارائه دهد و نیاز به قوانین ومقررات را از لایه های پایین 
بازار به نهادهای قانونگذار انتقال دهد. در همین راستا بر این باوریم حفاظت از کیان  و سلامت 
بازار سرمایه کشور که یکی از نماگرهای اقتصاد سالم در تمام دنیا است؛ وظیفه تک   تک ما بوده 

که باید با اتکا بر نهادهای تخصصی در راستای این اهداف حرکت کنیم.
بنابراین از اقدامات انجام شده سازمان بورس واوراق بهادار و شرکت فرابورس ایران در راستای 
تغییر قوانین ومقررات بازار پایه فرابورس که بر اساس قوانین بالادستی شکل گرفته و معتقدیم 
تداوم فعالیت آن در وضعیت قبلی می توانســت موجب ضرروزیان بخش زیادی از سهامداران 
حقیقی در بازار شــود؛ حمایت کرده و همچنان اعتقاد داریم چنانچه اجرای دستورالعمل  های 
این چنینی نیازمند اصلاحات باشــد؛ نظرات تخصصی خود را بــه نهادهای قانونی برای اخذ 

تصمیمات درست ارائه خواهیم کرد.

مدیرعامل ایرانول: 

فروش ايرانول 
امسال به مرز 3۵ 

هزار ميليارد می  رسد

مدیرعامل شرکت نفت ایرانول در آبادان گفت: فروش ایرانول 
امسال به مرز 35 هزار میلیارد ریال خواهد رسید.

به گزارش روابط عمومی و تبلیغات شرکت نفت ایرانول؛ مهندس عیسی 
اسحاقی در شــورای مدیران و مسئولان ایرانول در آبادان گفت: فروش 
ایرانول از ۲۱ هزار میلیارد ریال سال گذشته به مرز ۳۵ هزار میلیارد ریال 
در پایان سالجاری خواهد رسید. وی در ادامه افزود: طی شش ماهه اول 
ســالجاری فروش ایرانول با حدود ۷0 درصد افزایش از ۸ هزار میلیارد 

ریال سال گذشته به بیش از ۱۴ هزار میلیارد ریال افزایش یافته است.
مهندس اســحاقی تصریح کرد: میزان فروش و ســود شرکت طی شش ماه 
اول امســال از کل میزان فروش و سود شــرکت در سال ۹۴ بیشتر است. وی 
تاکید کرد: انتظار می رود مسئولان مربوطه در مورد اختلاف قیمت گذاری انواع 
روغن  موتور بررسی  های لازم را انجام و سریع تر تصمیم مناسب بگیرند تا بازار 
متعادل تر و رقابت    ها واقعی شــود. مدیرعامل شرکت نفت ایرانول تاکیدکرد: 
طی شش ســال گذشــته تمام رکوردهای تولید، فروش، صادرات، صادرات 
روغن موتور، کاهش خام فروشی و سود در ایرانول شکسته شده است. در واقع 
سال گذشته بی نظیرترین سال با رشد اکثر شاخص ها در ایرانول بود که امسال 
بهتر از سال گذشــته در برخی از شــاخص ها خواهیم بود.مهندس اسحاقی 
اجــرای ۵ پروژه از جمله اجرای فاز یک و دو واحد موم  گیری، یکسان  ســازی 
قیمت شــرکت های تولیدکننــده روانکار و خروج یا برنامه ریزی مناســب از 
ســرمایه گذاری های کم بازده ایرانول را اقداماتی دانســت که در فروش و سود 
این شــرکت تاثیر به سزایی خواهد گذاشــت. مدیرعامل شرکت نفت ایرانول 
برنامه  محــوری را از اقدامات مهم ایرانول ذکر کرد و گفت: کارها در ایرانول بر 
اســاس استراتژی تدوین شده هشت ساله ۱۴0۴ پیش می رود و بر اساس این 
استراتژی خام فروشی بیس اویل )روغن پایه( به حداقل خواهد رسید .مهندس 
اسحاقی تاکید کرد: بر اساس این استراتژی ۱0 پروژه مهم تا سال ۱۴00 باید 
اجرا شــود که ۵ پروژه اجرا و ۵ پروژه در دســت اجراست. وی راه اندازی پایانه 
صادراتی ایرانول با ۲۵ هزار تن ظرفیت ذخیره ســازی مخازن، راه اندازی خط 
ریلی طی ماه اخیر، ارســال محصولات صادراتی از پالایشــگاه تهران با خط 
ریلی به پایانه صادراتی ماهشهر، تولید روغن   موتور و بازسازی پالایشگاه آبادان 
پس از ۳۶ ســال، راه اندازی کولینگ تاور پالایشگاه آبادان بعد از ۷0 سال را از 
پروژه های مهم راه اندازی شده ذکر کرد. وی در ادامه از تولید و عرضه گسترده 
محصولات جدید ایرانول با بالاترین سطح کیفی روز دنیا طی چند ماه گذشته 
به بازار خبــر داد و گفت: طی ماه   های آینده نیز چند محصول جدید دیزلی و 

بنزینی با  سطح کیفی بالا به بازار عرضه خواهد شد.
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 عملکرد شش  ماهه رینگ محصولات 
صنعتی ومعدنی 

نگاهی به رینگ محصولات صنعتی ومعدنی 
در جدول بورس کالای ایران نشان می دهد 
علیرغم کاهــش ۱ درصدی حجم معاملات 
محصولات صنعتی ومعدنی طی شــش ماهه 
نخست سال ۹۸ نسبت به مدت مشابه سال 
گذشــته؛ ارزش معاملات رشد ۸۲ درصدی 
داشــته است. این جدول بیانگر آن است که 
از مجموع ۳ میلیون و ۸00 هزار و ۶۶۴ تن 
کالای معامله شده در این رینگ ۳ میلیون 
و ۷۹ هــزار و ۵۲ تن کالا بــه ارزش ۱۵0 
تریلیون و ۳۷۱ میلیــارد و ۱۱۹ میلیون و 
۲0۵ هزار ریال به صورت ســلف، ۷۸ هزار و 
۱۴۹ تــن کالا به ارزش ۱0 تریلیون و ۹۳۶ 
میلیارد و ۵۵۹ میلیون و ۶۱۱ هزار ریال به 

صورت نســیه و در نهایت ۶۴۳ هزار و ۴۶۳ 
تن کالا به ارزش ۸۳ تریلیون و ۴۹۱ میلیارد 
و ۱۷۷ میلیــون و ۴۳0 هزار ریال به صورت 

نقدی مورد معامله قرار گرفته است. 
کالاهای معامله شــده در این رینگ شامل 
آلومینیوم، روی، فولاد، مس، کنســانتره و 
کنسانتره مولیبدن، کک و سنگ آهن است.  
این جدول نشــان می دهد طی نیم ســال 
نخست سالجاری حجم معاملات محصولات 
صنعتی ومعدنــی ۳۵.۳ درصد از کل حجم 
معاملات انجام شــده در بورس کالا و ارزش 
این معامــلات ۴۱.۵ درصــد از ارزش کل 

معاملات را به خود اختصاص داده است. 

  گروه آلومینیوم:
 طی نیم   سال نخست ۹۸ در گروه آلومینیوم 

در مجمــوع ۶۷ هزار و ۴۸0 تن کالا به ارزش 
۱۵ تریلیــون و ۵۵۵ میلیارد و ۲0۱ میلیون 
و ۴۴0 هزار ریال معامله شــده اســت. کلیه 
معاملات ایــن گروه در طول شــش ماهه به 
صورت نقدی انجام گرفته و بررســی عملکرد 
این گروه در طول این مدت نشان می دهد که 
حجم معاملات گروه آلومینیوم نسبت به مدت 
مشــابه سال گذشــته ۴۷.۶۶ درصد و ارزش 

معاملات ۱۶۹ درصد افزایش داشته است.

  گروه روی:
 از ابتدای ســال ۹۸ تا پایان شهریور ماه در 
گــروه روی در مجموع ۴ هزار و ۷0 تن کالا 
بــه ارزش ۱ تریلیون و ۲۴۷ میلیارد و ۷۱۷ 
میلیون و ۳۴۵ هزار ریال معامله نقدی انجام 

گرفته است.

فعالیت شش ماهه بورس کالای ایران در حالی به پایان رسید که نگاهی به جدول معاملات بورس بیانگر آن است که تا پایان شهریور ماه همچنان رینگ محصولات 
صنعتی ومعدنی در صدر جدول ارزشی معاملات قرار داشته است. جدول حجم و ارزش محصولات معامله شده در بورس کالا طی شش ماهه ۹۸ بیانگر آن است که 
حجم معاملات در این رینگ پس از محصولات فرآورده های نفتی در رده دوم قرار گرفته است. در مجموع بررسی آمار شش ماهه بورس کالا در چهار رینگ مختلف 
 و بازار فرعی نشــاندهنده رشــد ۵۶ درصدی ارزش در برابر کاهش ۲۱ درصدی حجم معاملات اســت. بر همین اساس در جدول شش ماهه می بینیم که در مجموع
 ۱0 میلیون و ۷۷۸ هزار و ۸۵۸ تن انواع محصولات صنعتی ومعدنی، پتروشیمی، فرآورده های نفتی و بازار فرعی به ارزش ۵۸۷ تریلیون و ۶۲۶ میلیارد و ۴۷۵ میلیون 
و ۵۹0 هزار ریال معامله شده است. معاملات هر کدام از چهار رینگ مختلف به تفکیک حجم و ارزش نشان می دهد که در رینگ محصولات صنعتی ومعدنی در طول 
شش ماهه نخست سال تا پایان شهریور ماه ۳ میلیون و ۸00 هزار و ۶۶۴ تن انواع محصولات صنعتی ومعدنی به ارزش ۲۴۳ تریلیون و ۶۸۴ میلیارد و ۱0۸ میلیون و 
۶0۱ هزار ریال معامله شده است. رینگ محصولات کشاورزی از ابتدای سال ۹۸ تا پایان شهریور تنها ۴ هزار و ۵۱ تن محصول به ارزش ۹۳ میلیارد و ۵۸۴ میلیون 
و ۴00 هزار ریال معامله داشته که حجم این معاملات در شهریور ماه نیز همچون ماه گذشته صفر بوده است. در رینگ محصولات پتروشیمی ۲ میلیون و ۳ هزار 
و ۶۹۱ تــن کالا بــه ارزش ۱۸۹ تریلیون و ۷۸۹ میلیــارد و ۷۱۵ میلیون و ۹۳ هزار ریال مورد معامله قرار گرفته و همچنین در رینگ محصولات فرآورده های نفتی 
۴ میلیون و ۹۳۶ هزار و ۷۶ تن کالای نفتی به ارزش ۱۵0 تریلیون و ۷۵۹ میلیارد و ۹۲۸ میلیون و ۹۷۹ هزار ریال معامله شــده اســت. در بازار فرعی نیز در طول 

شش  ماهه نخست ۳۴ هزار و ۳۷۶ تن کالا به ارزش ۲ تریلیون و ۱۸۴ میلیارد و ۳۹0 میلیون و ۸۷۲ هزار ریال مورد معامله قرار گرفته است.

کارنامه شش ماهه بورس کالای ایران در یک نگاه؛

 معاملات بورس کالا 
در سـايه منع صـادرات سنگ آهن



  گروه فولاد: 
از ابتــدای فروردیــن تا پایان شــش  ماهه 
سالجاری در گروه فولاد در مجموع ۳ میلیون 
و ۵۸۵ هزار و ۹0۸ تن فولاد به ارزش ۱۶۹ 
تریلیون و ۹۲۴ میلیارد و ۱۹ میلیون و ۴۲۳ 
هزار ریال معامله شده است. از مجموع این 
معامــلات ۳ میلیون و ۷۹ هــزار و ۵۲ تن 
فولاد به ارزش ۱۵0 تریلیون و ۳۷۱ میلیارد 
و ۱۱۹ میلیــون و ۲0۵ هزار ریال به صورت 
ســلف، ۶۶ هزار و ۴۴ تن فولاد به ارزش ۲ 
تریلیون و ۵۴۵ میلیــارد و ۸۲۵ میلیون و 
۹۸۶ هزار ریال به صورت نسیه و ۴۴0 هزار 
و ۸۱۲ تــن فولاد به قیمت ۱۷ تریلیون و ۷ 
میلیارد و ۷۴ میلیــون و ۲۳۲ هزار ریال به 

صورت نقدی معامله شده است.

  گروه مس: 
در طول شــش  ماهه نخســت ســالجاری در 
مجمــوع ۹۴ هزار و ۴۸0 تــن مس به ارزش 
۵0 تریلیــون و ۵۲۶ میلیارد و ۸۷۲ میلیون و 
۹۲۵ هزار ریال به صورت نقدی و نسیه معامله 
شده اســت. از مجموع معاملات انجام گرفته 
۱۲ هــزار و ۱0۵ تن مس به ارزش ۸ تریلیون 
و ۳۹0 میلیــارد و ۷۳۳ میلیــون و ۶۲۵ هزار 
ریال به صورت نســیه و ۸۶ هــزار و ۳۷۵ تن 
مس به قیمــت ۴۲ تریلیون و ۱۳۶ میلیارد و 
۱۳۹ میلیون و ۳00 هزار ریال به صورت نقدی 

معامله شــده است. بررسی معاملات این گروه 
در مقایســه با مدت مشابه سال گذشته نشان 
می دهد علیرغم اینکه حجم معاملات این گروه 
۱۹.۷ درصد کاهش داشته، اما ارزش معاملات 

با افزایش ۸۷ درصدی روبه رو بوده است.

  گروه کنسانتره: 
در گــروه کنســانتره تا پایان شــهریور ماه 
در مجموع ۲۱۶ تــن محصول به قیمت ۲ 
تریلیون و ۹۵۴ میلیــارد و ۴۷۲ میلیون و 
۳۴۸ هزار ریال معامله شــده اســت. حجم 
معاملات این گروه نســبت به مدت مشابه 
سال گذشته ۷ درصد و ارزش معاملات ۱۵۳ 

درصد افزایش داشته است. 

  گروه کنسانتره مولیبدن: 
بر اســاس آمار منتشر شده از سوی شرکت 
بــورس کالای ایــران ۳ هــزار و ۱0 تــن 
کنســانتره مولیبدن به ارزش ۳ تریلیون و 
۱0۱ میلیــارد و ۴۸۷ میلیون و ۱۲0 هزار 
ریال از ابتدای سالجاری تا پایان شهریور ماه 
در بورس کالای ایران معامله شــده که این 
ارقام در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته 
نشاندهنده آن اســت که در کنار افزایش ۲ 
درصدی حجم معاملات کنسانتره مولیبدن 
ارزش این معاملات با افزایش ۱۴۲ درصدی 

روبه رو بوده است.

  گروه کک: 
از ابتــدای ســال ۹۸ تا پایان شــش ماهه 
ســالجاری در مجموع ۱۱ هزار و ۵00 تن 
کک در شرکت بورس کالای ایران به ارزش 
۱۷۴ میلیــارد و ۹۹۸ میلیــون ریال مورد 

معامله قرار گرفته است. 

  گروه سنگ  آهن: 
در طول شش  ماهه نخست سال ۹۸ در گروه 
ســنگ آهن بدون تغییر نسبت به تیرماه در 
مجمــوع ۳0 هزار تن ســنگ  آهن به ارزش 
۱۹۹ میلیــارد و ۳۴0 میلیــون ریال مورد 
معامله قرار گرفته است؛ در کنار کاهش ۴۵ 
درصدی حجم معاملات نســبت به یک سال 
گذشــته ارزش معامــلات ۱ درصد کاهش 
یافته است. گفتنی است صادرات سنگ آهن 

با صدور بخشنامه ای با مانع روبه روست.

  گروه طلا:
 در گروه طلا در طول نیمه نخست سالجاری 
۲۱۳ کیلوگــرم طلا بــه ارزش ۱ تریلیون و 
۱۱۴ میلیارد و ۷۴۷ میلیــون و ۶۴۵ هزار 
ریال به صورت نقدی معامله شده است که 
بر اساس اطلاعات موجود در جدول عملکرد 
این گروه در ســال گذشــته؛ حجم و ارزش 
معاملات بــه ترتیب با رشــد ۱۷۶ و ۳۹۵ 

درصدی روبه  رو بوده است.

ارزشحجمارزش حجم(هزار ریال  )ارزش (تن  )حجم (هزار ریال  )ارزش (تن  )حجم 
%37.0%31.3%60%11-8,760,286204,375,951,7677,771,422327,456,148,436محصولات صنعتی و معدنی 

%3.0%7.8%19.9-%35-2,962,09833,090,744,1381,938,44026,499,663,737محصولات کشاورزی 
%34.7%18.9%103%3,940,487151,379,861,5904,695,973307,121,954,08719محصولات پتروشیمی

%24.8%41.7%109%4.3-10,821,324104,967,638,16810,359,220219,189,609,794محصولات فرآورده های نفتی
%0.4%0.3%22-%55-169,8544,377,675,08375,6983,394,404,529بازار فرعی

%0.1__%6.42%56-376607,790,165164646,818,015طلا * 
%100.0%100.0%77%7-26,654,049498,799,660,91224,840,754884,308,598,598بازار فیزیکیجمع 

%25%4,246,754657,964,970,65015,348,051823,265,878,483261قراردادهای آتی
%41.6%43-41,771523,662,75023,621741,428,500قراردادهای اختیار معامله 

%25%4,288,525658,488,633,40015,371,672824,007,306,983258 قراردادهای مشتقهجمع

ارزش قرارداد(هزار ریال  )ارزش تعداد قرارداد(هزار ریال  )ارزش تعداد قرارداد
%103%25,434,90010,046,250,966147,970,51720,416,604,356482سلف موازی استاندارد **

%276%81-499,593,0145,002,048,82695,728,05518,824,057,572گواهی سپرده کالایی**
%3736%96,820,1241,005,916,4702,047,009,11138,590,112,6492014صندوق سرمایه گذاری **

%385%621,848,03816,054,216,2622,290,707,68377,830,774,577268بازار مالیجمع 

%52_1,786,146,680,158-1,173,342,510,573-شرکت بورس کالای ایرانجمع کل معاملات 

 و مقایسه با سال قبل1397 طی سال بورس کالا حجم و ارزش محصولات معامله شده در  ( 1جدول شماره 

در صد از کلدر صد تغییرات1397سال 1396سال آمار معاملات

کیلوگرم: واحد طلا * 
. حجم بازار مالی بر مبنای تعداد قرارداد محاسبه شده است* * 

31.28% 

7.80% 
18.90% 

41.70% 
0.30% 

 1397طی سال   حجم معاملاتسهم محصولات در 

 محصولات پتروشیمی محصولات کشاورزی  محصولات صنعتی و معدنی 
 بازار فرعی محصولات فرآورده های نفتی

37.03% 

3.00% 34.73% 

24.79% 
0.38% 0.07% 

 1397طی سال  ارزش معاملاتسهم محصولات در 

 محصولات پتروشیمی محصولات کشاورزی  محصولات صنعتی و معدنی 
طلا *  بازار فرعی محصولات فرآورده های نفتی  

32.87% 

11.11% 

14.78% 

40.60% 
0.64% 

 1396طی سال   حجم معاملاتسهم محصولات در 

 محصولات پتروشیمی محصولات کشاورزی  محصولات صنعتی و معدنی 
 بازار فرعی محصولات فرآورده های نفتی

40.97% 

6.63% 30.35% 

21.04% 
0.88% 0.12% 

 1396طی سال  ارزش معاملاتسهم محصولات در 

 محصولات پتروشیمی محصولات کشاورزی  محصولات صنعتی و معدنی 
طلا *  بازار فرعی محصولات فرآورده های نفتی  
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ســازمان  ســال 97  مالی  صورت هــای 
توسعه ونوسازی معادن وصنایع معدنی ایران 
)ایمیدرو( به اتفاق آراء در مجمع عمومی عادی 

سالانه تصویب شد.
به گــزارش روابــط عمومــی ایمیــدرو؛ مجمع 
عمومی عادی ســالانه ســازمان توسعه ونوسازی 
معادن وصنایع معدنی ایران با حضور مهندس رضا 
رحمانی وزیر صنعت، معدن و تجارت، دکتر خداداد 
غریب پور رئیس  هیات عامل ایمیدرو، یونس الستی 
معاون توسعه مدیریت ومنابع و سایر اعضای مجمع، 
بازرس قانونی و حسابرس برگزار و صورت های مالی 
پس از قرائت گزارش ها و نیز بحث و بررسی بندهای 

قانونی گزارش حسابرس؛ به تصویب اعضا رسید.

  انقلاب معدنی در ایمیدرو 
 محسوس است

مهنــدس رحمانی وزیر صنعت، معدن و تجارت 
در مجمــع ســالانه ایمیدرو گفت: بــا توجه به 
اجرای برنامه های توسعه ای مختلف در ایمیدرو 
نظیر اکتشــاف جدیــد، جذب منابــع مالی با 
روش های نوین، نوســازی و تجهیــز معادن و 
احیای معادن کوچک؛ انقــلاب معدنی در این 
سازمان محســوس اســت.وی در ادامه افزود: 
اقدامات مهمی طی ســالجاری در بخش معدن 
داشتیم. امسال ۷ محور برای سال رونق تولید در 
وزارتخانه در نظر گرفته شده و در آن ۳۴ برنامه 
عملیاتی شده است. یکی از این محورها؛ توسعه 
معادن وصنایع معدنی است که در آن موضوعاتی 

همچون اکتشاف، تکمیل زنجیره فلزات اساسی، 
توســعه معادن کوچک و بهره برداری از معادن 
مطرح است. همچنین طرح هایی به ارزش حدود 
۱0 هزار میلیارد تومان ســرمایه گذاری شده و 
آماده افتتاح است.مهندس رحمانی تاکید کرد: 
در حوزه فلزات استراتژیک )فولاد، آلومینیوم و 
مس( و غیرفلزی ها نیز اقدامات مهمی انجام شده 
و معتقدیم معدن ظرفیت بالایی برای جایگزینی 
نفت در اقتصاد دارد.وزیر صنعت، معدن و تجارت 
با اشــاره به آغاز نهضت ساخت داخل در کشور 
گفت: این روند اقدام بزرگی اســت که می تواند 
صنعت را بالیده و فعال کند و اشــتغال را تحت 
تاثیر محسوســی قرار دهد. خوشبختانه در این 
میان شــرکت های دانش بنیان و اســتارتاپ ها 
وارد شده اند. وی افزود: قرار است تا سال ۱۴00 
بــه میزان ۱0 میلیــارد دلار از بخش واردات به 
حوزه ســاخت داخل اختصاص یابد. در همین 
راســتا پیشــنهاد کرده ایم در هر نمایشگاهی 
پیوست ساخت داخل و بستر حضور شرکت های 
دانش بنیان فراهم شود.مهندس رحمانی با اشاره 
به ســخن مقام معظم رهبری مبنــی بر اینکه 
حفظ تولید کار جهادی اســت، اظهارداشت: در 
وزارت صنعت، معــدن و تجارت بر این موضوع 
تاکیــد کرده ایم و در همــه روزهای هفته حتی 
تعطیلات کار را ارجح دانسته ایم. وی ادامه داد: 
از نظر ما ســلامت کاری مهم است؛ چراکه کار 
مقدس است. بنابراین مدیران نباید اجازه دهند 

کار آلوده شود.

 ایمیدرو و جایگزینی بخش معدن با نفت 
وزیــر صنعت، معــدن و تجارت در ادامــه با بیان 
اینکه رهنمود مقام معظم رهبری مبنی بر قابلیت 
جایگزینی بخش معدن با نفت را جدی گرفته ایم، 
گفت: ایمیــدرو به عنوان یکــی از جلوه های این 
موضــوع قــرار گرفته و عــلاوه بــر آن در بخش 
خصوصی نیز بر آن تاکید داریــم.وی ادامه داد: با 
توجه به اینکه اغلب معادن در مناطق محروم قرار 
دارد؛ سیاستی ابلاغ کرده ایم تا استخدام نیروها از 
بومیان منطقه باشد؛ مگر اینکه به نیروی متخصص 
نیاز باشد.مهندس رحمانی گفت: گردش های مالی 
واحدهای تولیدی باید در استان ها باشد. همچنین 
تامین تدارکات واحدهای تولیدی تا حد ممکن از 
همان مناطق انجام شود. وی تصریح  کرد:در همین 
راستا  صادرات ســنگ آهن در سال ۹۷ نسبت به 
سه سال گذشــته یک  سوم شد. سه سال قبل ۲۳ 
میلیون تن صادرات سنگ آهن داشتیم که سال ۹۷ 
این رقم به کمتر از ۸ میلیون تن رســید. این روند 
نزولی صادرات و کاهش خام فروشی نشان می دهد 
که ســنگ آهن به واحدهای داخلی ارسال و از آن 
ارزش افــزوده تولید می شــود.وزیر صنعت، معدن 
و تجارت درباره موضع وضــع تعرفه ۲۵ درصدی 
صادرات موادمعدنی  تصریح کرد: در بررســی این 
موضوع تلاش شــد هم نیازهای داخلی را ببینیم 
و هم از خام فروشــی جلوگیری کنیم. این تصمیم 
قابلیت دفاع دارد و یک طرفه دیده نشده است. هر 
کجا که مشاهده کنیم نیاز داخل وجود ندارد؛ تعرفه 

را اصلاح می کنیم.

وزیر صنعت، معدن و تجارت در مجمع عمومی عادی سالانه ایمیدرو:

انقلاب معدنی در ایمیدرو محسوس است
 دکتر غریب پور: نیمی از سود شرکت های بورسی در اختیار فلزات اساسی و کانی های فلزی است 
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  کنسرسیوم ها بازوی
 توسعه و توانمندسازی شده اند

دکتر خداداد غریب پور رئیس هیات عامل ایمیدرو 
نیز در این مجمع گفت: نیمی از سود شرکت های 
بورســی در اختیار فلــزات اساســی و کانی های 
فلزی قــرار دارد کــه اکنون به عنــوان پس انداز 
توســعه بخش معــدن و صنایع معدنی اختصاص 
داده شــده اســت. وی تصریح کــرد: از ۳۴ هزار 
میلیارد تومان ســود انباشته شرکت های بورسی؛ 
بیــش از ۱۶ هزار میلیــارد تومان متعلق به بخش 
معدن وصنایع معدنی اســت.دکتر غریب پور افزود: 
در راســتای بهره گیری از سود شرکت های بزرگ 
معدنی وصنایع معدنی؛ امسال ۸ هزار میلیارد تومان 
به سرمایه شــرکت فولاد مبارکه افزوده می شود.  
وی ادامه داد: این سیاست در شرکت های گل گهر، 
چادرملو و مس نیز با هدف تامین مالی پروژه های 
توســعه ای اجرایی می شــود.معاون وزیر صنعت، 
معدن و تجارت به ایجــاد کمیته پایش طرح های 
بخش معدن وصنایع معدنی در ایمیدرو اشاره کرد 
و گفــت: یکی از اهداف کمیته فوق این اســت که 
از مــوازی کاری در ســرمایه گذاری ها جلوگیری و 
این بخش به سمت توســعه متوازن هدایت شود.
وی اظهار داشت: زنجیره ارزش شرکت های بزرگ 
معدن وصنایع معدنی از این پس با سیاســت های 
همگرایانــه؛ اتکاء کمتری بــه منابع بانکی خواهد 

داشت و منابع خود را صرف توسعه می کنند.

 دو اقدام کلان ایمیدرو
رئیس هیات  عامل ایمیدرو بــه دو اقدام کلان این 
ســازمان اشاره  کرد و اظهارداشــت: آغاز عملیات 
اجرایی اکتشافات جدید و همچنین شناسایی و به 
کارگیری راه های نوین تامین مالی؛ دو اقدام اساسی 
ایمیدرو در حوزه معدن وصنایع معدنی است.دکتر 
غریب پور تاکیدکرد: تمامی برنامه های کلان بخش 
معدن وصنایع معدنی از جمله اکتشاف، تامین مالی، 
مدیریت سود انباشته شرکت های بزرگ با همکاری 
بخــش خصوصی انجــام می شــود.وی ادامه داد: 
طرح های بزرگ از جمله اکتشافات معدنی و توسعه 
فولاد تا ظرفیت تولیــد ۱0 میلیون تن در منطقه 
صنایع انرژی بر خلیج  فارس و ۵ میلیون تن سواحل 
مکران بر عهده کنسرســیوم های بخش خصوصی 
قرار داده شــده است.به گفته دکتر غریب پور امروز 
بازوی »توسعه« و »توانمندســازی« به عنوان دو 
استراتژی ایمیدرو با تشکیل کنسرسیوم های بزرگ 

معدنی انجام می شود.

 آغاز اکتشافات جدید
رئیس هیات  عامل ایمیدرو همچنین تاکید کرد: به 
زودی کنسرسیوم بخش خصوصی دوره جدیدی از 
اکتشافات در کشور را رقم خواهد زد. وی با ضروری 
خواندن اکتشــاف در این بخش افــزود: با اجرای 
برنامه جدید اکتشــاف، مســاحت کل برنامه های 
اکتشــافی این سازمان به ۶۵0 هزار کیلومتر مربع 

می رسد؛ به طوری که تنها ۲۷0 هزار کیلومتر مربع 
مربوط  به سال های ۹۳ تا ۹۷ است.دکتر غریب پور 
ادامه داد: با انجام اکتشــافات جدید پتانسیل های 
تازه ای به ســرمایه گذاران معرفی می شود.رئیس 
هیات عامل ایمیدرو خاطرنشــان کرد: بررســی ها 
نشان داده اســت که یک میلیون کیلومتر مربع از 
کل مســاحت کشــور )بیش از ۶0 درصد( قابلیت 

اجرای برنامه های اکتشافی دارد.
  صادرات رو به رشد فولادی ها

رئیس هیات  عامل ایمیدرو همچنین از روند رو به 
رشــد صادرات ابراز خرسندی کرد و گفت: اکنون 
شــرکت های فولادی بــا بیــش از ۶00 هزار تن 

ســفارش خرید خارجی مواجه هستند. وی ادامه 
داد: مدلی که ایمیدرو طراحی کرده؛ در راســتای 
رونق تولید و توســعه صادرات بــوده و نتایج قابل 

توجهی داشته است.

 عملیات اکتشافی 60 درصد از مساحت 
کشور را ایمیدرو انجام می دهد

ســمیه خلوصی مدیــر برنامه ریــزی و نظارت 
راهبردی ایمیدرو نیز در این مراســم اعلام کرد: 
عملیات اکتشــافی ۶0 درصد از مســاحت قابل 
اکتشاف کشــور توســط ایمیدرو در حال انجام 
اســت. وی با اعلام اینکه پهنه های اکتشافی در 
اختیار ایمیدرو ۶۵0 هزار کیلومتر متربع اســت، 
اظهارکرد: در مجموع عملیات اکتشــافی حدود 
۶0 درصد از یک میلیون کیلومتر مربع مساحت 
قابل اکتشــاف کشور توســط ایمیدرو در حال 
انجام اســت.خلوصی افزود: ایمیدرو فعالیت های 
جدید اکتشــافی خود را از ســال ۹۳ آغاز کرد و 
تا سال گذشــته کار اکتشافی ۲۲۵هزار کیلومتر 
مربــع از مجموع ۳0۵ هــزار کیلومتر مربع )۵۳ 
پهنه اکتشافی( تخصیص یافته به این سازمان را 
انجام داد. این در حالی اســت که ســال ۹۸ نیز 
بیش از ۳00 هزار کیلومتر مربع دیگر از پهنه های 
کشور در اختیار این سازمان قرار گرفت. به گفته 
وی ســال ۹۸ ایمیدرو کار اکتشافی حدود ۴00 
هزار کیلومتر مربــع را به پایان می رســاند.وی 
یادآورشــد: طی سال های اخیر ســهم صادرات 
بخش معدن وصنایع معدنــی همواره بیش از ۲0 

درصد صادرات غیرنفتی بوده اســت. این بخش 
تنها ۵ درصد از درآمد ناخالص داخلی را تشکیل 
می دهد، اما توانســته بیش از ۲0 درصد ارزآوری 

داشته باشد.

 اقدامات ایمیدرو برای کاهش اثرات 
تحریم ها

وی با اشــاره بــه اقدامات ایمیدرو بــرای کاهش 
اثرات تحریم ها تصریح  کرد: تشــکیل ستاد تدابیر 
ویژه در ایمیدرو از اردیبهشت سال ۹۷، شناسایی 
ریسک های تولیدوتوســعه برای همه شرکت های 
بخش معدن و صنایع  معدنی، رصد مستمر تحریم ها، 
آموزش نحوه شناســایی ریســک به شــرکت ها، 
درخواست تشکیل ستاد ویژه در شرکت ها، طراحی 
روش تامیــن مواداولیه و مــواد مصرفی از جمله 

اقدامات ایمیدرو در این حوزه است.

 جذب هزار و 600 میلیارد تومان نقدینگی
خلوصی درباره عملکرد کمیتــه پایش طرح های 
ایمیدرو گفت: کمیته پایش طرح ها به طور مستمر 
جلســات هفتگی برگزار می کند که نتیجه این امر 
ایجاد هم افزایی بیــن دولت و بخش خصوصی در 
تکمیل طرح های توســعه است. وی تاکید کرد: از 
سال ۹۷ تا نیمه نخســت ۹۸ بیش از هزار و ۶00 
میلیــارد تومــان نقدینگی از بخــش خصوصی با 
هدف تامین مالی طرح ها جذب شــد که بیش از 
هــزار و ۲00 میلیارد تومان آن در ســال ۹۸ بوده 
است. وی افزود: فاز نخست الکترود گرافیتی امسال 
به بهره برداری می رســد که تقریبا ۵0 درصد نیاز 
صنعت فولاد کشــور به واردات گرافیت را کاهش 
خواهد داد. خلوصی خبــر داد: کارخانه آلومینیوم 
جنــوب )ســالکو( نیــز در آبان ماه ســالجاری به 
بهره برداری می رســد که ایــن امر موجب افزایش 
۳.۵ برابــری ظرفیت تولید آلومینیوم در کشــور 
خواهد شــد.مدیر برنامه ریزی و نظارت راهبردی 
ایمیدرو با اشــاره به طرح احیــای معادن کوچک 
مقیاس اظهارکرد: هدف ایمیدرو فعال کردن ۱۵0 
معــدن کوچک و اشــتغالزایی ۳000 نفر تا پایان 
سالجاری اســت.خلوصی ادامه داد: نتیجه این امر 
گزارش مرکز پژوهش های مجلس است که نشان 
می دهد تنها صنعتی که از سال ۹۱ نسبت به سال 
۹۷ رشد داشته؛ بخش فلزات اساسی است. این در 
حالی اســت که فولاد، مــس و آلومینیوم از اولین 
صنایعی بودند که در لیست تحریم ها قرار داشتند 
که این موضوع نشان می دهد شوک های تحریمی 
هم نتوانســته اند مانع رشد این صنایع شوند.مدیر 
برنامه ریزی و نظــارت راهبردی ایمیدرو با نگاهی 
به ســهم فلزات اساسی در بورس گفت: حدود ۲۲ 
درصد بازار بورس سهم فلزات اساسی و کانی های 
فلزی اســت؛ در حالی که سهم سود فلزات اساسی 
و کانی های فلزی از کل بورس ۳۶ درصد است که 
نشاندهنده سودده بودن این صنایع نسبت به سایر 

صنایع در بورس است. 
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معاملات قراردادهای آتی پسته در حالی در بورس کالای 
ایران راه اندازی شــد که معامله  گران در نخســتین روز 
تعداد ۲۴۱۳ قرارداد معادل نزدیک به ۲۴۱ تن محصول 
پســته فندقی ۳۲-۳0 را منعقد کردند و ارزشی بیش از 
۲۴۲ میلیارد ریال را به ثبت رساندند. معاملاتی که نشان 
از اســتقبال پرشور سرمایه گذاران بازار سرمایه و فعالان 
بازار پسته دارد.در نخستین روز راه اندازی معاملات آتی 
پسته؛ معامله گران هر قرارداد پسته را در بالاترین سطح 
به قیمت هر کیلوگرم یک میلیون و ۲۶ هزار ریال منعقد 
کردند و در پایین ترین ســطح نیز هــر کیلوگرم از این 
محصــول در قالب قرارداد آتی به قیمت ۹۶۷ هزار ریال 
منعقد شــد و در نهایت معاملات سررســید آذر ماه ۹۸ 
قرارداد آتی پسته در نخستین روز با تشکیل صف خرید 
به پایان رســید.این گزارش می افزاید: استقبال پرشور 
معامله گران از آتی پســته در حالی در روز اول معاملاتی 
مشــاهده شد که بازار گواهی ســپرده این محصول نیز 
مورد اقبال سرمایه گذاران واقع شد؛ به  طوری که علاوه 
بر معاملات آتی پسته، معامله گران برای گواهی سپرده 
کالایی این محصول نیز تشــکیل صف خرید دادند تا در 
پایان معاملات در دو نماد معاملاتی گواهی سپرده پسته 
فندقی ۳۲-۳0 در مجموع ۷۴۲۷ گواهی معادل ۷.۴ تن 

محصول مورد معامله قرار گیرد.

بورس کالا زمینه ساز استانداردسازی
 و برندسازی پسته ایران در دنیا

محمدرضا پورابراهیمی عضو کمیســیون اقتصادی 

مجلس شورای اسلامی در مراسم راه  اندازی معاملات 
آتی پســته گفت: مــا طی ســال ها در تولیدوعرضه 
بســیاری از کالاها از جمله پسته در بازارهای جهانی 
جایگاه بالایی داشــتیم، اما فعالیــت برخی دلالان و 
رقابت های ناسالم به برند پسته ایرانی لطمه زده است 
که آثار منفی آن را همچنان در حوزه صادرات شاهد 
هستیم. در این میان بورس کالا و ابزارهای معاملاتی 
آن اساس استانداردسازی و برندسازی پسته ایران در 
جهان را با ارتقاء سطح کیفی محصول فراهم می کند.

وی در ادامــه افزود: در حوزه محصولات کشــاورزی 
معمــولا ســندیکاها حضــور دارند که یکــی از این 
ســندیکاها؛ اتحادیه صادرکنندگان خشــکبار ایران 
است که امروز اعضای این اتحادیه در این اتفاق مبارک 
حضور دارند.پورابراهیمی به لزوم توسعه ابزارهای مالی 
به خصوص در حوزه کشــاورزی اشــاره کرد و گفت: 
معاملات قراردادهای آتی در دنیا به بهبود فعالیت ها 
در بخش های مختلف از جمله تولید کمک می کند که 
از این منظر در بخش تولید کشورمان نیازمند بازنگری 
در روش ها هســتیم که راه انــدازی معاملات آتی و 
گواهی سپرده کالایی محصولات کشاورزی در بورس، 
در بهبــود فرآیندها  اثرگذار خواهد بود.وی گفت: اگر 
بتوانیم قیمت گذاری واقعی را برای همه محصولات و 
در سراسر کشور شکل دهیم؛ قطعا تولیدکنندگان و 
ذینفعان بازار حمایت خواهند شــد. البته حمایت از 
تولید ابعاد مختلفی دارد؛ از جمله تامین مالی که باز 
هــم این ابزارها می  تواند در حوزه تضامین برای تولید 

به کار گرفته شود.پورابراهیمی در ادامه افزود: اتفاقات 
مثبتی که به واســطه ظرفیت بازار ســرمایه و بورس 
کالای ایران در بازار زعفران رقم خورده، شگفت  انگیز 
اســت؛ به طوری که حجم معاملات گواهی ســپرده 
زعفران در ســال گذشــته ۳۵ میلیارد تومان بود که 
طی ۶ ماهه امسال به ۲0 میلیارد تومان رسیده است. 
حجم قرارداد آتی زعفران نیز در سال گذشته ۱۵ هزار 
میلیارد تومان بود که این رقم از ابتدای سال تاکنون 
بــه ۶ هزار میلیارد تومان رســیده اســت. این اعداد 
نشاندهنده اتفاقات بی نظیری بوده که به کمک بورس 
کالای ایران رقم خورده است و در حوزه تصمیم سازی 

می تواند به حوزه اقتصادی کشور کمک کند.

معاملات آتی پسته؛ بازی برد - برد 
کشاورزان و صادرکنندگان

دکتر شاپور محمدی رئیس سازمان بورس واوراق بهادار 
نیز در این مراســم گفت: ممکن است صادرکننده ای 
به خریــدار خارجی تعهد داده و بــه خرید محصول 
کشــاورزی نیاز داشته، اما نقدینگی لازم را در اختیار 
نداشــته باشد. ممکن است کشــاورزی برای فروش 
کالای خود دچار مشــکل باشد و حتی از قیمت های 
واقعی اطلاعی نداشــته باشــد. در نتیجه بورس کالا 
و معامــلات آتی یک وضعیت برد - بــرد را هم برای 
کشاورز، هم برای صادرکننده و هم برای سرمایه گذار 
ایجاد می کند و همه می توانند از مزایای عرضه پسته 
در بورس استفاده کنند. امیدواریم معاملات پسته در 

سکانسی جدید از معاملات بورس کالای ایران؛

پسته خندان تر از هميشه در بورس  کالا
۲۴۱ تن پسته در بازار آتی معامله شد

آئین افتتاح معاملات آتی پســته در بورس کالای ایران در حالی با حضور علی  اکبر مهرفرد معاون وزیر جهاد کشاورزی، شاپور محمدی رئیس 
ســازمان بورس واوراق بهادار، محمدرضا پورابراهیمی عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی، حامد سلطانی نژاد مدیرعامل بورس 
کالای ایران، اعضای اتحادیه خشــکبار ایران و جمعی از مدیران ارشــد بازار ســرمایه و فعالان بازار پسته کشور برگزار شد که محمدحسن 

شمس  فرد رئیس اتحادیه صادرکنندگان خشکبار ایران این معاملات را افتتاح کرد.
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بورس نقش تعیین کننده ای در بازارها و قیمت گذاری 
جهانی ایفا کند و در آینده نزدیک خرما و کشــمش 
هم در ایــن بازار عرضه شــود.وی در ادامه افزود: در 
حالی شــاهد آغاز معاملات قراردادهای آتی پسته در 
بورس کالای ایران هســتیم که قطعا لازم اســت در 
معاملات پســته از نظرات فعالان و دســت  اندرکاران 
صنعت چــه برای تعیین ریزســاختارهای معاملاتی 
و چــه برای تعییــن دســتورالعمل  های معاملاتی و 
نحوه قیمت گذاری ها اســتفاده کنیم.شاپورمحمدی 
تاکیدکرد: معاملات آتی یکی از ابزارهای مشتقه است 
که در دنیا برای پوشش ریسک به آن توجه شده است. 
وقتی یک نفر قرارداد آتــی را خریداری کند؛ قیمت 
را برای خود تعیین کرده و نســبت به نوســانات آتی 
ریسک ها را پوشــش می  دهد؛ ضمن اینکه معاملات 
آتی در کشــف واقعی قیمت نیز موثر است.وی گفت: 
اگر بازار یک کالا از بازار نقدی خوبی برخوردار نباشد 
و یــا گردش نقدینگی آن بیش از حد باشــد؛ یکی از 
راهکارها برای ســاماندهی این بازار مشتقه سازی آن 
کالا است.رئیس ســازمان بورس واوراق بهادار گفت: 
چرا باید محصولات تولیدی کشــور ما همچون پسته 
و زعفران توسط کشورهای دیگر تعیین قیمت شود؛ 
در حالی که سمت عرضه تنها وابسته به کشور ماست؟ 
در این زمینه قطعا بورس کالای ایران کمک می کند 
تا دسترنج کشاورزان ایرانی به درستی قیمت گذاری 
و به مرجع قیمت دنیا تبدیل شویم. البته بورس  های 
کالایی دنیا بیش از صد ســال قدمت دارند، اما امروز 
شاهد یک تحول و شروع خوب در این زمینه هستیم.

تجارت خارجی پسته با رشد تولید
 و کمک بورس 5 میلیارد دلاری می شود

علی اکبر مهرفرد معاون بازرگانی وزیر جهاد کشاورزی 
نیز در این مراسم گفت: در حال حاضر تجارت خارجی 
پسته حدود ۱.۵ میلیارد دلار است که با توجه به فراهم 
بودن شرایط برای رشد تولید؛ این رقم طی چند سال 
آینده می تواند به ۴ تا ۵ میلیارد دلار برســد. در این 
شرایط اگر بتوانیم مشــکلات بازار را شناسایی کرده 
و انگیزه هــا را برای ورود فعالان بازار به بورس افزایش 
داده و از آنها حمایت کنیم؛ می توانیم تولید پسته را با 
شیب تند بالا برده و سهم خود در بازارهای جهانی را 
افزایش دهیم.وی در ادامه افزود: سال گذشته به دلیل 
موج گرما در کشور صادرات پسته ما به حدود ۵0 هزار 
تن رســید. ایران یکی از بزرگترین تولیدکننده های 
پســته در دنیاست و در کنار آن آمریکا هم به واسطه 
رشد تولید خود در دنیا نقش  آفرین بوده و کشورهایی 

همچون ترکیه هم در این حوزه فعال هستند.
مهرفرد تاکید کرد: در کشــور حدود ۱۳ اســتان به 
صورت تجاری پســته تولیــد می کنند و در ســایر 

استان ها نیز تولید این محصول به راه افتاده است.
وی گفت: در صنعت پسته امکان توسعه سطح تولید 
فراهم اســت؛ چراکه ســالی ۱۴ هزار هکتار ظرفیت 
جدید ایجاد می شــود و بــا ارتقاء زیرســاخت های 
نرم افزاری و ســخت افزاری می توان جایگاه ایران در 
این تجارت را در بازارهــای جهانی ارتقاء داد. در این 
شــرایط ابزارهای مالی بورس کالا بــه نوعی کمک 
کننده  صادرکننده  ها، فرآوری  کننده و تولیدکننده  ها 
خواهد بود که فرهنگ سازی در راستای معرفی مزایای 
ابزارهای مالی در میان فعالان بازار پسته ضرورت دارد.

معاون وزیر جهاد کشاورزی تاکیدکرد: ما در کالاهای 
اساسی مثل گندم، ذرت و کنجاله سویا به دلیل کمبود 
آب در کشــور نمی توانیم چنــدان در فضای تجاری 
توسعه داشــته باشیم، اما در حوزه پسته این ظرفیت 
به خوبی وجود دارد.وی همچنین گفت: بورس کالای 
ایران می تواند با اســتارتاپ ها وارد همکاری شود که 
البته این اتفــاق در حوزه ارتقاء کیفیت محصولات و 

استانداردسازی اثرگذار خواهد بود.

راه اندازی معاملات آتی پسته 
برای اولین بار در دنیا 

حامد ســلطانی نژاد مدیرعامل بورس کالای ایران هم 
در ابتدای این مراســم ضمن قدردانی از حمایت های 
صورت گرفته از سوی ســازمان بورس واوراق بهادار، 
مجلس شــورای اســلامی، وزارت جهاد کشاورزی و 
فعالان بازار پســته کشور در راســتای ورود پسته به 
بورس کالای ایران گفــت: در هیچ بورس کالایی در 
دنیا قرارداد آتی پســته وجود ندارد و امروز نخستین 
بازار آتی پسته دنیا در ایران راه اندازی شد. دلیل عدم 
وجود بازارهای آتی برای محصولاتی همچون پسته و 
زعفران در دنیا مزیت تولید این دو محصول است که 
در اختیار کشور ماست؛ بنابراین با راه اندازی ابزارهای 
نویــن معاملاتی، ایران می تواند بــه عنوان مرجعیت 

قیمتی این محصول در جهان مطرح شود.
وی تاکید کرد: اوراق بهادارســازی و توسعه ابزارهای 
مشــتقه، ایجاد و به کارگیــری ابزارهای تامین مالی 
و معاملاتــی متنوع، گســترش انــدازه و عمق بازار 
در کالاهــای منتخب برای مرجعیت کشــف قیمت 
بازار و توســعه فعالیت جهت ارتقاء تجارت کشــور با 
بازارهــای بین  المللی از راهبردهای بــورس کالا در  
حوزه کشاورزی است.ســلطانی نژاد با اشاره به ارزش 
۱۲۵00 میلیارد تومانی معامــلات قراردادهای آتی 
محصولات کشاورزی از ابتدای ســال تاکنون افزود: 
تلاش در راســتای استفاده از ابزارهای نوین بازرگانی 
محصولات کشــاورزی بر اســاس الگوهای جهانی به 
منظور کشــف قیمت عادلانه، تامین مالی کشاورزان، 
ایجاد امکان برنامه ریزی برای تولید و پوشش ریسک 

ناشــی از تغییرات قیمتی در دستور کار بورس کالای 
ایران اســت که راه  اندازی قراردادهای آتی گام بلندی 
برای تحقق این اهداف به شمار می رود.وی مزیت های 
قرارداد آتی برای بخش کشاورزی را پوشش ریسک، 
کشف قیمت عادلانه، نقدشــوندگی بالای معاملات، 
تضمین معاملات توســط اتاق پایاپــای، اهرم مالی 
و هزینــه اندک معاملات دانســت و گفت: بر همین 
اســاس در ســال ۹۷ معاملات آتی زعفران نگین و 
پوشــال معمولی راه اندازی شد و در تیرماه امسال نیز 
زیره   ســبز به این جرگه پیوست و حالا نیز معاملات 
آتی پســته راه  اندازی شد.ســلطانی  نژاد با بیان اینکه 
محصول پسته به دلیل مزیت تولید، استانداردپذیری، 
ارزآوری، صادرات محور بودن، تقاضای مستمر و تولید 
انبوه برای این معاملات در نظر گرفته شــده است؛ به 
سابقه معاملات پسته در بورس کالای ایران اشاره کرد 
و گفت: معاملات گواهی سپرده کالایی پسته در سال 
۹۶ به مقدار ۱۲۳ تن و در ســال ۹۷ به مقدار ۵۷ تن 
انجام شد و در ســال ۹۸ نیز معاملات گواهی سپرده 
پســته از روز ۹ مهر ماه آغاز شده و تاکنون حدود ۲۵ 
تن از این محصول معامله شــده است.وی در ادامه به 
تجربه جهانی راه اندازی قراردادهای مشــتقه بر روی 
محصولات کشــاورزی اشاره کرد و گفت: قرارداد آتی 

زیره  سبز در بورس هند راه اندازی شده است.
سلطانی نژاد همچنین به اقدامات صورت گرفته بورس 
کالا در ســال ۹۸ بر روی محصول پســته اشاره کرد و 
گفت: پذیرش انبارهای شــرکت طلای ســبز زرند در 
زرند و شــرکت سبزدانه کویر در سیرجان و ایجاد نماد 
معاملاتی این دو انبار، همچنین مذاکره با سایر انبارهای 
بخــش خصوصی و تعاونی در شهرســتان های کرمان، 
رفســنجان، ســمنان و خراســان، انجام اقدامات لازم 
برای راه اندازی قرارداد آتی پســته و برگزاری دوره های 
آموزشــی در شهرســتان های مربوطه و شــرکت های 
کارگزاری از اقدامات بورس کالا در این راستا بوده است.

مدیرعامل بورس کالای ایران در ادامه به مشــخصات 
قرارداد آتی پســته اشاره کرد و گفت: نخستین قرارداد 
آتی پســته فندقی ۳۲-۳0 برای تحویــل آذر ماه ۹۸ 
راه اندازی می شــود که اندازه هر قرارداد ۱00 کیلوگرم 
است. حداکثر حجم هر سفارش نیز تا ۲۵ قرارداد و حد 
نوســان قیمت روزانه حداکثر مثبت و منفی ۵ درصد با 
توجه به قیمت تسویه روزانه روز قبل در نظر گرفته شده 
اســت.وی به نحوه تحویل قرارداد آتی پسته نیز اشاره 
کرد و گفت: مقدار تحویل حداقل برابر با ۵00 کیلوگرم 
معادل ۵ قرارداد آتی از طریق گواهی ســپرده کالایی و 
پرداخت هزینه انبارداری ۵0 ریال به ازای هر کیلوگرم 
در روز است.ســلطانی نژاد در پایان اعلام کرد که بورس 
کالا نظرات همه فعالان بازار پســته را می شنود و آماده 

برگزاری نشست های تخصصی در این حوزه است.

چرا باید محصولات تولیدی کشور ما 
همچون پسته و زعفران توسط کشورهای
 دیگر تعیین قیمت شود؛ در حالی که سمت

 عرضه تنها وابسته به کشور ماست؟
 در این زمینه قطعا بورس کالای ایران 

کمک می کند تا دسترنج کشاورزان ایرانی
 به درستی قیمت گذاری و به مرجع قیمت

 دنیا تبدیل شویم
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فصل نوینی در نظــام مالیاتی آغاز 
شــده و مبارزه با فــرار مالیاتی از 
سازمان  کلیدی  و  اصلی  برنامه های 
امور مالیاتی کشور به شمار می رود 
و عزم ســه قوه برای مبارزه با فرار 

مالیاتی جدی و قاطع است.
دکتر امیدعلی پارســا رئیس  کل سازمان 
امور مالیاتی کشور ضمن بیان مطلب فوق 
در دیدار بــا مراجع تقلید و علمای حوزه 
علمیه قم؛ بــا تاکید بر اینکه در برخی از 
کشورها سهم مالیات در هزینه های جاری 
تا ۸۵ درصد است، اما این نسبت در کشور 
ما به ۵0 درصد هم نرسیده است، گفت: 
عدم وابستگی درآمد کشور به منابع نفتی 

با مالیات میسر می شود .
وی با ارائه گزارشــی از برنامه ها، تحولات 
و دســتاوردهای ســازمان امور مالیاتی 
کشــور اظهارداشــت: یکی از آرزوهای 
دیرینه کشــور و همچنیــن از تاکیدات 
مقام معظم رهبری؛ عدم وابستگی بودجه 

کشور به منابع نفتی است.
رئیس کل ســازمان امور مالیاتی کشــور 
افزود: در برنامه ها و اســناد بالادســتی 
مختلفی که بعد از انقلاب اسلامی نوشته 
شده اســت؛ اتکاء کشــور به درآمدهای 

غیرنفتی از جمله مالیات ها در دســتور 
کار بوده که متاســفانه آنگونه که باید و 
شاید این امر محقق نشــده است.وی با 
بیان اینکــه معتقدیم برای تحقق عدالت 
مالیاتی مالیات باید متناســب با ثروت، 
درآمد و مصرف افراد اخذ شــود، افزود: با 
یک نظام مالیاتی کارآمد، منصف، عادل و 
شجاع می توانیم انتظار تحقق عدالت در 

جامعه را داشته باشیم.
دکتر پارســا اظهارداشت: وصول مالیات 
همراه با اصول؛ دســتور کار نظام مالیاتی 
است که در این صورت فضای اقتصادی و 
کسب وکار در کشور رو به بهبودی خواهد 
رفــت.وی با تاکید بــر مقابله یکپارچه با 
پدیده فرار مالیاتی در کشور اظهارداشت: 
امروز عزم خوبی در بین قوای مختلف در 
راستای مبارزه با مفاسد اقتصادی و فرار 
مالیاتی وجود دارد که امیدوارکننده است.

دکتر پارســا با بیان اینکــه ۴0 درصد از 
اقتصاد کشــور از پرداخت مالیات معاف 
اســت که همین امر موجب سوءاستفاده 
افراد ســودجو شده اســت، تصریح  کرد: 
متاسفانه فرار مالیاتی در کشور زیاد است؛ 
بنابراین جامعه باید به این فرهنگ و باور 
برسد که پرداخت مالیات در واقع کمک 

به عمران و توســعه کشــور است و فرار 
مالیاتی غــارت بیت المال و دزدی از حق 
دیگر مردم است.رئیس  کل سازمان امور 
مالیاتی کشور عنوان کرد: البته هزینه های 
صورت گرفته در کشــور نیز بالاست که 
 باید با صرفه جویــی هزینه ها را مدیریت 

کرده و آن را تقلیل داد.
وی با تاکید بر حمایــت نظام مالیاتی از 
تولید در کشــور تصریح  کــرد: حمایت 
محدود، مشروط، کاهنده و تضمین دار از 
کسانی که به امر تولید مشغول هستند؛ 
وظیفه حکومت است، اما این حمایت ها 
برای کســانی است که فعالیت اقتصادی 

سالم دارند.
دکتر پارســا به برنامه های سازمان امور 
مالیاتی برای حمایــت از تولیدکنندگان 
نیز اشــاره کرد و گفت: بخشــنامه ای به 
منظور بخشــودگی جرایم قابل بخشش 
تولیدکننــدگان صادر شــده که فرصت 
مناســبی است برای کســانی که جرایم 
ســنگینی دارند.وی خاطرنشــان کرد: 
چنانچه تولیدکنندگان و فعالان اقتصادی 
بدهــی  مالیاتی خود را تــا پایان مهرماه 
پرداخت کننــد؛ ۱00درصد جرایم قابل 

بخشش آنها بخشوده می شود.

رئیس کل سازمان امور مالیاتی در دیدار با مراجع تقلید و علمای حوزه علمیه قم تاکیدکرد:

عزم قاطع سه قوه برای مبارزه با فرار مالیاتی
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 تبیین موارد مصرف مالیات
 به ارتقاء فرهنگ مالیاتی می انجامد

آیت ا... حسینی بوشهری دبیر شورایعالی 
حوزه هــای علمیه در ایــن دیدار گفت: 
تحقــق فرهنگ مالیاتی مســتلزم ارائه 
گزارش های شــفاف و صریح درآمدهای 
حاصــل از مالیات و نحــوه مصارف آن 
به جامعه اســت و تبیین موارد مصرف 
مالیــات بــه ارتقــاء فرهنــگ مالیاتی 
می انجامــد.وی در ادامه افــزود: اقتصاد 
ایران طی ســال های گذشــته بیشــتر 
بــر نفت متکی بود و این امر باعث شــد 
مسئولان انگیزه ای برای حرکت به سمت 
درآمدهای غیرنفتی نداشــته باشند و از 

سایر درآمدهای غیرنفتی غافل شدیم.
وی گفت: امروز کشور به جایی رسیده که 
بودجه از طریق مالیات و سایر درآمدهای 
غیرنفتی اداره می شود و عمده کشورهای 
توســعه یافته نیز بدون برخــورداری از 
درآمدهای نفتی و تنها با تکیه بر مالیات؛ 

توسعه پیدا کرده اند.
امام جمعه موقت قم فرهنگ ســازی در 
زمینه پرداخــت مالیات را مهم ارزیابی و 
بیان  کرد: امروز در دیگر کشورها مسئولان 
دغدغه پرداخت مالیات از ســوی مردم 
را ندارنــد و این مســاله در کشــور آنها 
فرهنگ سازی شده است. مردم می دانند 
که آبادانی کشورشــان در گرو پرداخت 
مالیات است؛ در حالی که مردم در کشور 

ما به این مساله توجه کافی ندارند.
آیت الله حســینی بوشــهری در ادامه به 
توطئه دشمن در تحریم نفت ایران اشاره 
کرد و گفــت: بایــد در برنامه ریزی های 
مربوط به بودجه کشــور اقتصاد منهای 
نفت در دســتور کار باشد. وی با اشاره به 
افزایش تحریم ها و فشــارهای اقتصادی 
غرب تاکید کــرد: امروز مردم در مضیقه 
هستند و نباید برای دریافت مالیات تنها 
بــر روی مؤدیان تمرکز کــرد؛ بلکه باید 

افرادی که مرتکب فرار مالیاتی می شوند 
را شناسایی و از آنها مالیات مطالبه کنیم. 
وی افزود: اگر بخواهیم شــاهد موفقیت 
ســازمان امور مالیاتی در اجرای برنامه ها 
و سیاست ها باشیم؛ باید به سراغ کسانی 
برویم که با رقم های هنگفت و درآمدهای 

بالا فرار مالیاتی می کنند.

 سازمان امور مالیاتی با شجاعت 
وارد  میدان شود

آیت الله ســبحانی یکــی از مراجع عظام 
تقلید هم در این دیدار با بیان اینکه میزان 
فرار مالیاتی در کشور بالاست، عنوان  کرد: 
سازمان امور مالیاتی کشور باید با شجاعت 
وارد میدان شــود و با هر نوع و میزان فرار 

مالیاتی قاطعانه برخورد کند.
وی با اشاره به سیستم مالیاتی دوران امام 
علــی )ع( گفت: آن حضرت در نامه خود 
خطاب به مالک اشــتر می فرماید بهبود 
مالیــات و مالیات دهندگان عامل اصلاح 
امور دیگر اقشــار جامعه اســت و تا امور 
مالیات دهندگان اصلاح نشود؛ کار دیگران 

نیز سامان نخواهد یافت.
ســبحانی تاکیدکرد: بایــد در خصوص 
پرداخت مالیات فرهنگ ســازی صورت 
گیرد؛ به طوری که مردم پرداخت مالیات 
را به عنوان کاری حســنه و نیکو به شمار 
آورند؛ نه یک اجبــار قانونی صرف برای 

تامین درآمدهای دولت.
این مرجــع تقلید تاکیدکــرد: انتظار از 
ســازمان امور مالیاتی این اســت که با 
شجاعت وارد میدان شده و بر مبنای یک 
طبقه بندی اصولی و نظام مند از کســانی 
کــه صاحب درآمد بالا هســتند؛ مالیات 
دریافت کند و بخشی از آن را برای آبادانی 

کشور در نظر بگیرد.
وی بــا تاکید بر ضرورت فرهنگ ســازی 
مالیاتی در جامعه تصریح کرد: مهمترین 
شیوه نهادینه کردن فرهنگ مالیاتی این 

است که مردم آثار پرداخت مالیات را در 
زندگی خود لمس کنند و به این موضوع 
پــی ببرند کــه آبادانی کشــور؛ نیازمند 
پرداخت مالیات است.آیت الله سبحانی از 
سازمان امور مالیاتی کشور خواست مراکز 
فرهنگی که فعالیت های مفید و ارزشمند 
و موثــری در کشــور انجــام می دهند و 
بضاعــت مالــی ندارند؛ مــورد حمایت 
 قــرار گیرند و واحدهــای صنعتی نیز از

 مشوق های مالیاتی بهره مند شوند.
این مرجع تقلید اقدام اخیر سازمان امور 
مالیاتی کشور در ملزم کردن پزشکان به 
گذاشتن کارتخوان در مطب ها را مناسب 
توصیف و ابراز امیــدواری کرد تا این امر 

برای سایر مشاغل نیز اجرایی شود.

برخورد با فرار مالیاتی باعث 
دلگرمی مردم می شود

آیــت الله ســعیدی تولیت حــرم مطهر 
حضرت معصومه سلام الله علیها و نماینده 
ولــی فقیه در اســتان قم نیــز در دیدار 
رئیس کل ســازمان امور مالیاتی کشــور 
و هیات همراه با بیان اینکه مســئولان و 
ارکان مختلف کشور باید در امر توسعه و 
تحول نظام مالیاتی پیشقدم باشند، گفت: 
برخورد قاطع با فرار مالیاتی باعث دلگرمی 

مردم می شود.
وی بــا تاکید بر اینکه امروز باید به دولت 
در مسیر توسعه کشور کمک کرد، افزود: 
در همین راستا وابستگان به حاکمیت و 
مسئولان کشور باید در زمینه موضوعات 
مالیاتی پیشقدم باشــند و نباید اینگونه 
باشــد که تنها از برخــی از مردم مالیات 
دریافت شــود و بعضی افــراد که درآمد 
بالایی دارند؛ از پرداخت مالیات فرار کنند.

وی گفت: اگــر مردم برخــورد قاطع با 
تخلفــات صورت گرفتــه در زمینه عدم 
پرداخت مالیات را ببینند؛ این امر موجب 

دلگرمی آنها خواهد شد.
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امــام جمعه قــم تاکیدکرد: بــه منظور 
حمایت از تولید؛ مشــوق هایی به صورت 
متعــارف، عاقلانــه و قابل توجیه باید به 
تولیدکننــدگان ارائه شــود و افرادی که 
در عرصه ایجاد اشــتغال و تولید فعالیت 
بیشــتری دارند؛ به آنان باید کمک های 
بیشــتری صورت گیرد.وی افزود: مردم 
باید انعکاس فعالیت های صورت گرفته از 
محل درآمدهای مالیاتی را ببینند که در 
صورت گزارش دادن به مردم رغبت آنها 

به مشارکت قطعا بیشتر می شود.

   ارتقاء فرهنگ مالیاتی 
یک ضرورت است

نماینــده آیت الله سیســتانی تاکیدکرد: 
برای رســیدن به اســتقلال اقتصادی و 
قطع وابستگی به درآمدهای نفتی؛ ارتقاء 
فرهنــگ مالیاتی یک ضرورت اساســی 
است.حجت الاسلام والمسلمین سیدجواد 
شهرستانی هم در این دیدار اظهارداشت: 
اشکال اساسی در زمینه مباحث مالیاتی 
آن اســت که این امور در فرهنگ ما جا 

نیفتاده است.
وی گفــت: مــا از روز اول متکی به نفت 
بوده ایم و باید پرســید چرا کشــاورزی و 
صنعت ما در طول این ســال ها آنطور که 
شایسته کشور ایران است؛ تقویت نشده 
اســت؟ به طوری که شاهدیم محصولات 
کشــاورزی و معدنی ایران به صورت خام 
به دیگر کشورها صادر شده و آنان با یک 
بسته بندی مناسب با چندین برابر قیمت 

آن را به فروش می رسانند.
نماینــده آیت الله سیســتانی بــا بیان 
اینکــه نظام مدیریت اقتصــادی باید در 
کشور اصلاح شــود، افزود: باید در حفظ 

سرمایه های کشور در بخش های مختلف 
از جمله نیروی انســانی و نخبگان تلاش 

بسیاری کنیم.
وی افــزود: امروز کشــور مــا در زمینه 
تجهیزات نظامی و پزشکی جایگاه خوبی 
دارد، امــا در ابعاد دیگر نیــز می توانیم 
به توفیقات بیشــتر و در خوری دســت 
یابیم که ضــرورت آن داشــتن اتحاد و 
است.حجت الاسلام والمسلمین  همدلی 
شهرســتانی گفت: در زمینــه پرداخت 
مالیات نباید افراد جامعــه بگویند به ما 
مربوط نیست؛ بلکه همه باید برای آبادانی 
کشــور تلاش کنیم و سهیم باشیم که با 
روش های عاقلانه و برخورد مناســب این 

امر امکانپذیر است.

  برخورد با فراریان مالیاتی 
دانه  درشت  در اولویت باشد

آیت الله علوی گرگانی یکی از مراجع تقلید 
قم نیز در این دیدار بر ضرورت شناسایی 
علل فرار مالیاتــی و برخورد قاطع با فرار 
مالیاتــی تاکید کرد و گفــت: برخورد با 
مجرمان اقتصادی و مرتکبان فرار مالیاتی 

دانه درشت باید در اولویت باشد.
وی ضمــن تقدیروتشــکر از زحمات و 
تلاش های مدیریت و کارکنان ســازمان 
امور مالیاتی کشــور در تامین هزینه های 
جاری اظهارداشت: وظیفه شما حساس و 
پر مسئولیت است؛ چراکه دریافت مالیات 
مشکل اســت و به همین دلیل ضرورت 
دارد ابتــدا در خصوص مالیات در جامعه 
فرهنگ ســازی لازم صورت گیرد و مردم 

نسبت به اثرات مالیات آگاه شوند.
وی با اشاره به وجود ظرفیت های بسیار در 
اقتصاد کشور گفت: باید برای اداره کشور 

به توان و ظرفیت داخلی تکیه کرد و نباید 
صرفا به درآمدهای نفتی متکی باشیم.

این مرجع تقلیــد با بیان اینکه اگر مردم 
از نحوه هزینه  کرد مالیات ها مطلع شوند؛ 
در آن صورت شاهد افزایش مشارکت های 
مردمــی در پرداخت مالیــات و عوارض 
خواهیم بود، اظهارداشــت: مردم باید در 
جریان باشــند که درآمدهای مالیاتی در 
چه محل هایــی و برای چه  اموری هزینه 

می شود.
آیــت الله علوی گرگانی با بیان اینکه برای 
دریافت مالیات از مردم باید انصاف رعایت 
شــود، گفت: در این مــورد باید عادلانه 
برخورد کرد که در همین راســتا علما و 
روحانیون نیز می توانند در تریبون هایی 
کــه در اختیار دارنــد؛ توصیه هایی را در 
راستای فرهنگ ســازی پرداخت مالیات 
داشــته باشــند.وی تصریح کرد: باید در 
این مسیر با افراد دانه درشت که رقم های 
مالیاتــی زیادی دارنــد و از پرداخت آن 
اجتناب می کننــد؛ قاطعانه برخورد کرد.

وی با اشــاره به اهمیت خدمت به مردم 
خاطرنشان کرد: در همه کارها باید هدف 
خدمت به خلق خدا باشد و در این زمینه 

از هیچ تلاشی دریغ نکرد.

 در دریافت مالیات به سراغ 
پردرآمدها بروید

آیــت الله فاضل لنکرانی هــم در دیدار با 
رئیس کل ســازمان امور مالیاتی کشــور 
و هیات همراه با بیــان اینکه در دریافت 
مالیات باید به ســراغ افــراد با درآمد بالا 
رفت، گفــت: امروز افــرادی درآمدهای 
هنگفت دارنــد و از پرداخت مالیات فرار 
می کنند که باید این اشخاص شناسایی و 
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از آنان مالیات دریافت شود.
وی با اشاره به ضرورت آگاه سازی عمومی 
از اهمیت پرداخت مالیات در اداره کشور 
اظهارداشــت: بســیاری فکــر می کنند 
مالیات پول زور است؛ در حالی که مالیات 
مانند سایر وجوه شرعی همچون خمس 
و زکات برای اداره کشــور ضروری است 
و حتی مالیات یک نوع فریضه محسوب 
می شود.فاضل لنکرانی با بیان اینکه برخی 
متدینین فکر می کنند به دلیل پرداخت 
وجوهات شرعی دیگر نیازی به پرداخت 
مالیات نیست، ابراز کرد: باید رسانه ها در 
کنار دولت و حوزه ها جایــگاه مالیات را 
در کشــور تبیین کنند که در این زمینه 

نیازمند اقدامات فرهنگی هستیم.
رئیــس مرکز فقهی ائمه  اطهار با تأکید بر 
اینکه حوزه ها باید ســهم خود در ترویج 
مالیات را انجام دهند، عنوان کرد: حدود 
۲0 ســال پیش برخی از مراجع نامه ای 
بــه رهبر معظم انقلاب درباره مفاســد و 
مشکلات اقتصادی نوشتند که ایشان در 
جواب اصلی ترین راهکار اداره و ســامان 
کشــور را مالیات دانســتند و اینکه باید 

فرهنگ مالیات برای مردم تبیین شود.
آیــت الله فاضــل لنکرانــی با اشــاره به 
نقــش مالیات در اداره کشــورها در دنیا 
خاطرنشــان کــرد: جایــگاه مالیات در 
نظام کشورداری روشــن است و باید در 
دانشــگاه ها نیز واحد درســی مربوط به 
مالیات وجود داشــته باشد و شهروندان 
باید بداننــد همانند پرداخت قبوض آب، 

برق و گاز باید مالیات نیز پرداخت کنند.
وی یادآور شــد: باید پرداخت مالیات به 
یک باور و اعتقاد برای شهروندان تبدیل 
شــود و مردم بدانند پرداخــت مالیات 
خدمت به مردم است و هیچ دولتی بدون 

مالیات قوام پیدا نکرده و باقی نمی ماند.
رئیــس مرکز فقهی ائمه  اطهار با تأکید بر 
لزوم فرهنگ ســازی پرداخت مالیات در 
مجموعه های مختلف و رســانه ها افزود: 
صداوســیما باید به شــکل موثری وارد 
این عرصه شــود و مردم را از مزایا و آثار 

پرداخت مالیات آگاه سازد.
وی افزود: مردم باید با مالیات و جنبه ها و 
انواع مختلف آن آشنا شوند. بنده به  عنوان 
یک طلبه عــدم پرداخت مالیات در نظام 
اســلامی را مشروع نمی دانم و نپرداختن 
مالیات نه تنها زرنگی نیست؛ بلکه مدیون 

کردن خود به تمام آحاد جامعه است.
آیت الله فاضــل لنکرانــی اضافه کرد: در 
همین راستا باید اقساط و تسهیلاتی برای 
اقشار کم درآمد جامعه در دریافت مالیات 
در نظر گرفته شود و به آنها تخفیف دهید 
که این خدمت به آنها و جامعه است، اما از 
اقشار پردرآمد حتما باید مالیات اخذ شود.

وی با بیان اینکه باید هزینه ها و مصارف 
مالیات شــفاف شود، یادآورشــد: امروز 
مالیات در همه دنیا پرداخت می شــود و 
مردم می گویند شــفافیت مالی در همه 
سطوح مملکت وجود دارد که باید در این 

زمینه شفاف سازی شود.

   برخورد قاطع با فرار مالیاتی
  افراد متمکن

آیت الله نوری همدانی یکی دیگر از مراجع 
تقلید هم در این دیدار خواستار برخورد 
قاطع با فرارهای مالیاتی افراد متمکن شد 
و گفت: از ابتدا مالیات در اســلام مطرح 
بوده اســت؛ چراکه زندگی بشــر و اداره 

جامعه به مسائل اقتصادی نیاز دارد.
وی با تأکید بر اینکــه باید در همه ابعاد 
بــه ویژه بعد اقتصادی اســلام در جامعه 

گیــرد،  صــورت  لازم  فرهنگ ســازی 
اظهارداشت: اگر انسان واجبات مالی را ادا 
نکند؛ در پیشگاه الهی مسئول خواهد بود.

ایــن مرجع تقلیــد افــزود: در حکومت 
اســلامی و دینی باید فرهنگ سازی شود 
که مســائل مهمی مانند خمس، زکات و 
مالیات مورد توجه باشــد. امروز باید در 
فرهنگ سازی سرمایه گذاری ویژه ای شود 

تا آثار آن را در جامعه ببینیم.
آیت الله نوری همدانی ابراز داشــت: باید 
مردم را از طریق رسانه ها به خوبی توجیه 
کرد تا اهمیت و نقش مالیات در توســعه 
کشور را بدانند و بر اساس نیازهای جامعه 

اسلامی اقدام کنند.
وی تصریح کرد: در اســلام افراد متمکن 
بایــد مالیات پرداخت کنند و این مالیات 
صرف آبادانــی شــهرها و تامین هزینه 
خدمات  عمومی و توزیع ثروت در جامعه به 
 منظور برقراری عدالت اجتماعی می شود .

آیت الله نوری همدانی خاطرنشان کرد: بر 
اساس نظر اسلام افرادی که تمکن ندارند؛ 
از مالیات معاف هســتند و از آنها نباید به 
هیچ  عنوان مالیات گرفته شــود. در واقع 
شــرایط بین افراد متمکن و افراد ضعیف 

جامعه نباید یکسان باشد.
وی افزود: بــا توجه به اهمیت مالیات در 
پیشرفت و توسعه کشور به هر شکلی باید 
با فرار مالیاتی مبارزه کرد؛ به ویژه افرادی 
که تمکن مالــی دارند و یــا ثروت های 
بادآورده کســب کرده اند، باید مالیات آن 

را بپردازند.
آیت الله نوری همدانی با تأکید بر اینکه در 
اســلام فقر جایگاهی ندارد و تمام جامعه 
باید برای رفع فقر تلاش کنند، گفت: باید 
تعالیم اسلامی را دقیق عملی کنیم تا فقر 

از میان جامعه برچیده شود.
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برای  بانک مرکزی  برنامه هــای  از  یکی 
اجرای طرح اصلاح نظــام پولی، حذف 
صفرهایی است که سال ها گریبان اقتصاد 
کشور را گرفته است، اما حذف این صفرها 

چه تاثیری بر اقتصاد و جیب مردم دارد؟
تقریبا چند سالی اســت که دولت ها دست به 
گریبــان نظام پولی و صفرهای آن هســتند و 
عمده دلیل آن هــم افزایش ارزش پول ملی و 
همچنین سهولت در خوانش ارقام در محاسبات 
حسابداری و نقل وانتقالات مالی است. به همین 
دلیل نگاه دولت برای حذف ۴ صفر از پول ملی 
این  بار به آخرین مرحله خود رســیده و پرونده 
اصلاح پول ملــی از بانک مرکزی به دولت و از 
آنجا به بهارســتان رفته و در صف بررســی و 

تصویب نمایندگان ملت قرار گرفته است.
امــا پــس از طــرح ایــن موضوع از ســوی 
بانک مرکزی؛ حواشــی و حساســیت مردم و 
همچنین نقطه نظرات ســیاه و سفید متعددی 
دربــاره اصــلاح پول ملی و حــذف ۴ صفر در 
جامعه مطرح شــده که در میزگرد »حذف ۴ 
صفر؛ ضرورت هــا و چالش ها« با حضور پیمان 
قربانی معاون اقتصــادی بانک مرکزی، تیمور 
رحمانــی مشــاور رئیــس کل بانک مرکزی و 
حمید زمان زاده معاون پژوهشــی پژوهشکده 
پولی وبانکــی درباره زوایای مختلف اجرای این 
طرح به بحث گذاشــتیم کــه چکیده آن را در 

ادامه می خوانید:
اصــلاح واحد پــول ملی یــک تغییر 
مقایس  سنجش در جامعه است تا در بحث 

مبادلات کارایی ایجاد کند
دکتر پیمان قربانی در میزگرد »حذف ۴ صفر؛ 
ضرورت ها و چالش هــا« در خصوص ضرورت 
حذف ۴ صفر گفت: صفرهایی که اکنون با آن 
مواجه هستیم؛ معلول تورم است و این نظریه 
که اگر تورم بالا باشد، شاهد ظهور دوباره صفر 

خواهیم بــود؛ کاملا صحیح اســت. البته باید 
توجه داشته باشــیم که اکنون هزینه هایی که 
این موضــوع در جامعه ایجاد می کند؛ اهمیت 

بیشتری دارد. 
وی افزود: وجود صفرهای زیاد روی اســکناس 
ما به این معنی نیست که بانک  مرکزی باید این 
طرح را متوقف و پس از کاهش تورم اقدام به این 
کار کند؛ چراکه نظام پرداخت نقدی باید کارایی 
خود را داشته باشد. هنگامی که از نظر عملیاتی 
و اجرایی با هزینه های زیادی مواجه می شوید 
و بحث نظام پرداخت نقدی با صرفه اقتصادی 
مواجه نیست؛ می توانیم این دو موضوع را جدا از 
هم اجرا کنیم. البته بانک  مرکزی به هیچ  عنوان 
صرفا به دنبال بحث حذف صفر نیست و کنترل 
تورم و اصلاح ساختارهای سیاستگذاری  نیز در 

دستور کار قرار دارد.
قربانــی در ادامه خاطرنشــان کــرد: برخی ها 
انتقادهایی دارنــد مبنی بر اینکه بانک مرکزی 
باید به امــور مهمتری رســیدگی کند و این 
اصلاحــات در اولویــت فعالیت هــای بانک و 
کشــور قرار ندارد، اما باید توجه داشته باشند 
که بانک مرکزی در حال انجام و رســیدگی به 
تمامــی وظایف و امور خود اســت و انجام این 
اصلاحات به معنی تعطیلی بخشــی یا واحدی 
نیست و در کنار سایر امور این اصلاحات نیز در 

حال انجام است.
معاون اقتصادی بانک  مرکــزی در ادامه گفت: 
برخی کشــورها ابرتورم دارند، اما در کشور ما 
تورم مزمن و انباشــته وجــود دارد. در همین 
راستا اگر از سال ۵0 تاکنون را در نظر بگیریم؛ 
شاخص قیمت های ما بیش از ۳۵00 برابر شده 
اســت، اما بزرگترین قطع اسکناس ما ۵0 برابر 
شــده و این افزایش حجــم قیمت ها در قطع 

اسکناس خود را نشان نداده است.
وی تاکید کرد: همچنین در بحث هزینه ها مکرر 

مطرح می شــود که چه لزومی دارد در شرایط 
فعلی منابــع مالی را صرف ایــن طرح کنیم؟ 
در حال حاضر ما ۸.۷ میلیارد قطعه اســکناس 
داریم با ســرانه ۱0۶ برگ بــه ازای هر نفر که 
بسیار بالاتر از ســطح جهانی است و مسکوک 
نیز ۹.۵ میلیارد قطعه اســت و به دلیل سرانه 
بالای اســکناس تقریبا سالی بین ۸00 تا یک 
میلیون قطعه اسکناس را امحا یا بازمی گردانیم. 
ایــن کار هزینه زیادی دارد کــه اگر این طرح 
را اجرا کنیم؛ ســرانه اســکناس ما بین ۲0 تا 
۳0 قطعه اســکناس برای هر نفر خواهد بود و 
اسکناس هایی که قرار است چاپ شود؛ بسیار 

کمتر و با قطع های منطقی خواهد بود.
قربانی همچنین گفت: بر اساس محاسباتی که 
در بانک مرکزی انجام شــده است، اگر متوسط  
تورم ما ۲0 درصد باشد؛ حذف ۴ صفر ۵۱ سال 
برای مــا دوام دارد و اصلاحات واحد پول ملی 
برای ۵ دهه به اقتصاد کشــور خدمت می کند. 
اگــر ۱0 درصد باشــد؛ برای۱00 ســال و در 
صورتی که نرخ تورم در کشــور ۵ درصد باشد؛ 
برای حدود ۱۹0 سال اقتصاد کشور تحت تاثیر 

خواهد بود.
قربانی در خصــوص اثرات حــذف صفرها بر 
متغیرهای اقتصادی گفت: اساسا اصلاح واحد 
پول ملی یک مقوله سیاستگذاری اقتصادی یا 
تغییر در متغیرهای بنیادی نیســت و نرخ ارز 
تابعــی از متغیرهایی اعــم از نقدینگی، تورم، 
صادرات  و واردات و ... اســت که تعیین کننده 
هستند. تورم نیز به همین صورت است و اصلاح 
واحد پول ملی یک تغییر مقیاس ســنجش در 
جامعه است تا کارایی در بحث مبادلات ایجاد 

کند.
معاون اقتصــادی بانک  مرکــزی تأکید کرد: 
بانک  مرکــزی به لحاظ وظایف قانونی که دارد؛ 
این لایحه را تهیه و تقدیم دولت کرده و دولت 

حذف 4 صفر؛ ضرورت ها و چالش ها

اعلام جزئیات جدید حذف 4 صفر از پول ملی
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نیز لایحه را به مجلس شــورای اسلامی تقدیم 
کرده است. قطعا پس از تصویب مجلس شورای 
اســلامی در محدوده زمان بندی شده اقدامات 
لازم انجام خواهد شــد. اینکه این طرح چقدر 
موفق باشــد؛ بســتگی به اصلاحات اقتصادی 

جانبی دارد و تورم مزمن باید درمان شود.
وی گفــت: تــورم برآینــدی از مجموعــه 
سیاســت های اقتصادی است و خوشبختانه با 
حرکتی که در جامعه ایجاد شده و مقام معظم 
رهبری نیز بر آن تاکید دارند درباره لزوم اجرای 
اصلاحات ســاختاری امید دارم بــا انجام این 
اصلاحات شــاهد توانمندی و رشد اقتصادی و 
لمس تاثیرات ناشی از اجرای این طرح در کشور 
باشیم. البته اجرای این طرح یک ضرورت است 
و بایــد در این زمینه گام برداریم. همچنین در 
زمینه اصلاحات اقتصادی و سیاستگذاری هم 

باید بتوانیم پیشرفت هایی داشته باشیم.
بحث واحد پول یک موضوع تکنیکی 
اســت و نیــازی بــرای بحث های 

حاشیه ای نیست
دکتــر تیمــور رحمانــی مشــاور رئیس کل 
بانک مرکزی نیز در این میزگرد گفت: موضوع 
حــذف ۴ صفر یــا تغییر واحد پــول ملی در 
کشورهای با تورم پایین کمتر احساس می شود؛ 
زیــرا هنگامی که تورم پایین اســت، ضرورتی 
برای این موضوع نیست. در واقع اگر کشوری در 
فاصله زمانی خیلی زیاد با ابرتورم مواجه باشد؛ 
ضرورت تغییر واحد پولی وجود دارد. هنگامی 
که کشوری مدت طولانی با تورم بالایی مواجه 
است؛ مشکلات و هزینه هایی برای کشور ایجاد 
می شــود که با تغییر واحد پولی این هزینه ها 
کاهش می یابد. در همین راســتا بانک مرکزی 
نیز طی این ســال ها به دلیل تسهیل مبادلات 
به دنبال اجرای این موضوع است و برای پرهیز 
از این مشکلات و هزینه ها؛ ضرورت این تغییر 

حس می شود.
وی تأکیدکرد: به نظر من بحث واحد پول یک 
موضوع تکنیکی اســت و نیاز نیست روی این 
موضوع بحث های حاشــیه ای مطرح شود. ما 
در ایران ابرتورم در کشــور نداشته ایم، اما جزو 
معدود کشورهایی هستیم که به مدت زیاد تورم 
بالا داشته ایم و این دوره طولانی تورم می طلبد 

که واحد پول تغییر کند.
استاد اقتصاد دانشــگاه تهران در خصوص اثر 
تحریم ها بر اجرای طرح ۴ صفر گفت: در حال 
حاضر عمده اثر شوک تحریم ها بر اقتصاد کشور 
تخلیه شده است. به علاوه از زمانی که یاد داریم 
هر موضوعی که مطرح می شــود، می گویند ما 
در شرایط حساسی هستیم. موضوع حذف صفر 
از پــول ملی، موضوعی تکنیکی و حاصل تفکر 
و بررســی بانک مرکزی است و امری ضروری 

اســت که باید انجام شود. همچنین این طرح 
طی دوره زمانی پیاده ســازی خواهد شد و به 

طور حتم شرایط لازم فراهم خواهد شد.
مشاور رئیس کل بانک مرکزی گفت: به نظر من 
اگر بانک مرکزی ضرورتی را برای اصلاح پولی 
ملی احســاس کرده است؛ پس به طور طبیعی 
بایــد این طرح اجرایی شــود و چــه بهتر که 
همزمان با اجرای این طرح اصلاحات اساســی 
را در اقتصاد کشــور پیاده کنیم تا بتواند رشد 
اقتصادی را اعاده و تــورم را کنترل کند. البته 

بدون این موارد هم توانایی اجرا دارد.
مخالفت هــا با اجرای طــرح حذف 
صفرهــای پول ملی فاقد پشــتوانه 
دارای  و  اقتصــادی  کارشناســی 

انگیزه های سیاسی است
حمید زمان زاده معاون پژوهشــی پژوهشکده 
پولی وبانکــی نیز در میزگــرد »حذف ۴ صفر؛ 
ضرورت ها و چالش هــا« در خصوص انتقادها 
دربــاره زمان اجرای طرح حذف صفرها، گفت: 
یکــی از انتقادها در مورد طرح حذف صفرها از 
پول ملی، نسبت به زمان اجرای این طرح است. 
به نظر من تنها شرطی که برای حذف صفر در 
شــرایط فعلی وجود دارد؛ این است که در یک 
دوره ابرتورم نباشــیم. در همین راستا ما الان 
نه در شرایط ابرتورم هستیم و نه چشم اندازی 
درباره بروز ابرتورم وجــود دارد؛ بنابراین هیچ 

نگرانی از این موضوع وجود ندارد.
وی ادامه داد: حال این ســوال مطرح می شود 
پس چرا در طرح فعلی ۴ صفر حذف می شود؟ 
این موضوع به این دلیل است که در حال حاضر 
مردم در مبادلات و محاســبات خود عملا یک 
صفــر را از پول ملی را حذف کرده اند و به جای 
ریال از تومان استفاده می کنند. بنابراین طرح 
فعلی نیز عملا به معنای حذف ۳ صفر اســت 
و واحــد پولی با حذف ۳ صفــر از تومان عرفی 
به تومان جدید تبدیل می شــود. با این تفاسیر 
اگر اکنون این طرح را با این اســتدلال که ابتدا 
باید ثبــات تورمی پایین ایجــاد کنیم، انجام 
ندهیم؛ نمی توانیم چند سال بعد به جای حذف 
۴ صفر، ۵ صفــر را حذف کنیم؛ بلکه آن زمان 
هم باید ۴ صفر حذف شود. مگر اینکه چندین 
دهه صبر کنیم تــا در آن زمان اقدام به حذف 
۷ صفر نماییم!. بنابراین بدون توجه به شرایط 
اقتصادی اجرای طرح حذف ۴ صفر از پول ملی 
هم اکنون می تواند انجام گیرد و تأخیر انداختن 
آن توجیهی ندارد و هیچ مزیتی ایجاد نمی کند.

معاون پژوهشی پژوهشکده پولی در خصوص 
اثر حــذف صفر بر قدرت خریــد مردم و تورم 
گفت: با حذف ۴ صفر همــه ارزش های ریالی 
اعم از قیمت هــا، هزینه ها، درآمدها و ... بر ۱0 
هزار تقسیم و به واحد پولی جدید بیان می شود. 

در واقع ارزش ریالی درآمدها و هزینه های مردم 
به یک نســبت کم می شود و عملا تغییری در 

قدرت خرید مردم ایجاد نمی شود.
وی تأکید کرد: در خصوص تورم نیز در مقطعی 
که ۴ صفر حذف می شود؛ هیچ اثر واقعی بر نرخ 
تورم به جز اثــر مربوط به گرد کردن قیمت ها 
ندارد که البته آن هم بســیار محدود و در حد 
چند دهم درصد خواهد بود. البته پس از اجرای 
طــرح، حذف صفرها اثرات واقعــی بر تورم در 
میان مدت بر جای خواهد گذاشــت؛ چراکه از 
نظر من اجرای این طــرح یک جریان اقتصاد 
سیاسی حاکم می کند که پس از حذف صفرها، 
افزایش حساسیت به تورم و ارزش پول ملی را 
در میان مردم، رسانه ها و حاکمیت اعم از دولت،  

مجلس و سایر نهادها به دنبال خواهد داشت.
عضو هیأت  علمی پژوهشــکده پولی گفت: در 
مقطع فعلی به لحاظ سیاســتی اجرای حذف 
۴ صفر از پول ملی هیچ وابســتگی به ســایر 
سیاســت های اقتصادی کشور ندارد و مستقل 
از همه سیاســت های پولی، ارزی، بودجه و ... 
اســت. علاوه بر این بحث هایی مطرح می شود 
که بانک مرکزی بهتر است فعلا  به سیاست های 
پولی و ارزی در راستای تثبیت بپردازد و خود 
را درگیــر حذف صفر پول ملــی نکند. در این 
خصوص باید توجه داشته باشیم که قرار نیست 
اجرای این طرح هیچ خللی به سیاســت های 
پولــی وارزی بانک مرکزی در راســتای تثبیت 
اقتصادی و رونق تولید وارد کند و طرح حذف 
صفرهــای پول ملی به صورت موازی و در کنار 
سیاســت های پولی و ارزی جــاری بانک اجرا 

خواهد شد.
حمید زمــان زاده در خاتمه گفت: اجرای طرح 
حــذف ۴ صفر از پول ملی بــه دلایل مختلف 
بــه ویــژه ارزش پولی ملی در برابر اســتعمار 
خارجــی که جنبه حیثیت ملی دارد؛ ضرورتی 
انکارناپذیر اســت. در نتیجه بهتر اســت این 
طرح هر چه ســریعتر اجرا شود؛ چراکه تأخیر 
در اجرای آن صرفا موجب می شــود مشکلات 
مربــوط به واحد پولی فعلــی ادامه یابد؛ بدون 
اینکــه هیچ مزیتی ایجاد کنــد. در عین حال 
اجرای این طرح ارتباطی با سایر سیاست های 
اقتصادی ندارد و می تواند به صورت مســتقل 
اجرا شود. هزینه های مالی طرح نیز در مقیاس 
بودجه کشــور و در نســبت با منافع حاصل از 
اجرای آن اندک اســت. به نظر می رسد اکنون 
که بانک مرکــزی اراده لازم برای اجرای طرح 
حذف ۴ صفر از پول ملی را دارد و این موضوع 
به تصویب دولت نیز رســیده است؛ این طرح 
به تصویب مجلس شورای اسلامی نیز برسد تا 
عملیات اجرایی آن هر چه سریعتر انجام شود 

و مردم از مواهب اجرای این طرح بهره ببرند.
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طی 6 ماهه نخســت سالجاری در راستای تحقق شعار رونق تولید 
مبلغ 54 هزار میلیارد ریال تسهیلات سرمایه در گردش در اختیار 
متقاضیان قرار گرفته که این پرداخت ها نسبت به مدت مشابه در 

سال گذشته از رشد 80 درصدي برخوردار است.
دکتر حسین مهري مدیرعامل بانک صنعت ومعدن ضمن بیان مطلب فوق 
گفت: در سال ۹۷ مبلغ ۱۲۷ هزار و ۱۹۳ میلیارد ریال پرداخت تسهیلات 
به واحد های تولیدي صورت گرفته و وصولی هاي این بانک در سال گذشته 
۷۸ هزار و ۲0۷ میلیارد ریال بوده که در مقایســه با ســال پیش از آن ۶۲ 

درصد رشد را نشان می دهد.
دکتر مهري با تشریح مانده تسهیلات به تفکیک بخش هاي مختلف اقتصادي 
اعلام داشت: مانده تسهیلات در بخش صنعت ومعدن ۷۹.۵ درصد، در بخش 
صــادرات ۸.۸ درصد، در بخش بازرگاني وخدمــات ۵.۸ درصد و در بخش 
کشــاورزي ۵.۵ درصد بوده است.وی در خصوص فروش سهام، اموال مازاد 
و تملیکي این بانک اعلام داشــت: این بانک در سال ۹۷ اقدام به واگذاري 
سهام، املاک مازاد و تملیکي به مبلغ ۳ هزار و ۵۸ میلیارد ریال کرد که در 
سال ۹۸ نیز این واگذاري ها با جدیت دنبال مي شود.وی در خصوص ارزش 
ســهام این بانک در بازار ســرمایه اضافه کرد: ارزش سهام شرکت هاي آتیه 
دماوند، ســرمایه گذاري صنایع شیمیایي و لیزینگ در سالجاري از افزایش 
قابل توجهي برخوردار بوده و به عنوان نمونه ارزش ســهام شــرکت صنایع 

شیمیایي ایران نسبت به سال گذشته ۲۴۵ درصد رشد داشته است.
دکتــر مهــري در ادامه و در تبیین اهــداف و برنامه های ایــن بانک افزود: 
اهم برنامه هاي بانک براي تحقق اهداف پیش بیني شــده شــامل اســتقرار 
بانکداري دیجیتال، حاکمیت شرکتي، توانمندسازي سرپرستي هاي استاني 
و شرکت هاي ابزاري براي ارائه خدمات بهتر، کاهش سهم پرتفوي تسهیلات 
ارزي نســبت به تســهیلات ریالي، تلاش جدي به منظــور وصول مطالبات 

غیرجاري بانک و فروش سهام، املاک ودارایي هاي مازاد است.مدیرعامل بانک 
صنعت ومعــدن در خصوص اولویت هاي این بانــک در تامین مالي طرح هاي 
تولیدي یادآور شد: سرمایه در گردش مورد نیاز واحدهاي تولیدي براي تأمین 
مواداولیه و تجهیزات مورد نیاز در اولویت پرداخت قرار دارد و در مرحله بعد 
تکمیــل پروژه هاي ایجادي نیمه تمام و حمایــت از طرح هاي صادرات محور، 
دانش بنیان و اســتارت آپ ها در بخش صنعت ومعدن از اولویت برخوردارند.
دکتر مهری با بیــان اینکه بانک صنعت ومعدن ۵۱ طرح نیروگاهی را تامین 
مالی کرده اســت، اظهارکرد: بخشــی از این طرح ها به بهره برداری رسیده و 
برخی هم در حال انجام اســت. از سوی دیگر این بانک تامین اعتبار ریلی و 
خرید هواپیما را نیز انجام داده است.وی با تاکید بر ضرورت اجرای بانکداری 
دیجیتال در بانک صنعت ومعدن تصریح کرد: ۵۵ شــعبه این بانک در سطح 
کشور به فعالیت مشغولند و گسترش بانکداری دیجیتال به این معناست که 

از این طریق در هر صنعتی در کشور شعبه مجازی خواهیم داشت.
وی در خصوص به روزرســانی، پویایی و کارآمدتر کردن ساختار این بانک 
توضیح داد: بانک صنعت و معدن به منظور تمرکززدایي از فعالیت هاي بانکي 
و کوتاه کردن فرآیند اعطاي تســهیلات در راستاي مشــتري مداري اقدام 
به تفویض اختیارات به روســاي شــعب کرده که مهمتریــن آنها در قالب 
سیاســت هاي اعتباري بانک در آغاز سال ۹۸ ابلاغ شده است. این تصمیم 
در ســالي که از ســوي مقام معظم رهبري با عنوان رونق تولید مزین شده؛ 
بیانگر عزم این بانک براي تحقق شــعار یاد شــده است.رئیس هیأت مدیره 
و مدیرعامــل بانک صنعت ومعدن با اشــاره به دو چالــش عمده این بانک 
 گفت: عدم کفایت سرمایه و میزان مطالبات ارزی از چالش های عمده بانک 

صنعت ومعدن است.
دکتر مهري خاطرنشــان کرد: تجهیــز منابع از طریق خطــوط اعتباري 
بلندمدت و ارزان قیمت بانک  مرکزي، ســپرده گذاري ریالي صندوق توسعه 
ملي، اســتفاده از ابزارهاي نوین تامین منابع نظیر صکوک، اوراق مرابحه و 
گواهي  سپرده، افزایش منابع ســپرده اي بانک در تعامل با مشتریان بزرگ 
و با اســتفاده از ظرفیت شعب و بانکداري شــرکتي و فروش سهام، اموال 
مازاد و تملیکي توســط کارشناسان بانک صنعت ومعدن با جدیت پیگیري 
مي شــود.اصغر پاک طینت عضو هیات مدیره بانک صنعت ومعدن نیز در این 
نشست اظهارداشت: این بانک در راســتاي انجام مسئولیت های اجتماعي 
به ایجاد زیرســاخت هاي تولیدواشتغال در کشــور مي پردازد و علاوه بر آن 
تعدادي بیمارســتان، مؤسســه انتقال خون و مدرســه احداث کرده و در 
حوادث غیرمترقبه مانند زلزله کرمانشــاه نیز به یاري مردم زلزله زده کشور 
شتافته است.حسین عسکري عضو هیات مدیره این بانک نیز از انعقاد قرارداد 
همکاري با بانک شهر خبر داد و افزود: براي همکاري مشترک با بانک ملت 
نیز مذاکراتي در حال انجام است تا با استفاده از پوشش مناسب شعب این 
بانک ها در سطح بانکداري خرد نیز خدمات مطلوبی به مشتریان ارائه شود.

عســکري در مــورد حمایت از اســتارت آپ ها و شــرکت هاي دانش بنیان 
عنوان کرد: قراردادهایي با صندوق نوآوري و شــکوفایي و همچنین صندوق 
توسعه ملي در دســت انجام بوده و با جدیت دنبال مي شود. وی همچنین 
اعلام کرد: بانک صنعت ومعدن با وجود تعداد کم شــعب در کشور توانسته 
رتبه سوم را در میان بانک ها از نظر پرداخت تسهیلات در قالب طرح رونق 

تولید به دست آورد.

مدیرعامل بانک صنعت ومعدن اعلام کرد:

عدم کفایت سرمایه و میزان مطالبات ارزی 
چالش های عمده بانک صنعت ومعدن
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عملکرد اعتباری
بررســی  ها نشان می دهد تســهیلات اعطایی 
بانک توسعه صادرات طی شش ماهه اول سال 
۹۸ به مبلغ ۲۸.۹۷۱ میلیــارد ریال بوده که 
در مقایسه با مدت مشــابه سال قبل رشدی 
۶۵ درصدی داشــته است.طی مدت یاد شده 
تسهیلات پرداختی ارزی بانک توسعه صادرات 
۲۲0 میلیون دلار بوده است که این تسهیلات 
از ابتدای ســال ۹۸ تا پایان  شــهریور ماه در 
قالب بخش های بازرگانی، خدمات، ساختمان، 
مســکن و اعتبار خریدار و تســهیلات ریالی 
نیــز در قالب بخش هــای بازرگانی، خدمات، 
صنعت ومعدن، کشــاورزی و ســاختمان اعطا 

شده است.
تســهیلات  یادشــده  همچنین طــی مدت 
در  ســرمایه  قالــب  در  ریالــی  پرداختــی 
گردش۲۸.۵0۱ میلیارد ریال و تسهیلات ارزی 
در این بخش هفت میلیون دلار بوده اســت. 
تسهیلات پرداختی ریالی به طرح  ها و پروژه ها 
۴۷0 میلیارد ریال و تسهیلات ارزی نیز ۲۱۳ 
میلیون دلار برآورد شــده است.ارائه خدمات 
بانک توســعه صادرات طی مدت یادشده در 
حوزه گشایش اعتبار اسنادی صادراتی به مبلغ 
۲۴میلیون دلار، در بخش اعتبارات اســنادی 
وارداتی ۱۷۳ میلیون دلار و اعتبار اســنادی 
داخلــی ریالی یک هــزار و ۹۴۶ میلیارد ریال 
بوده اســت.قراردادهای فعال صندوق توسعه 
ملی طی شــش ماهه اول ســال ۹۸ شــامل 
سپرده  گذاری ریالی به مبلغ ۱۶.۵00 میلیارد 
ریال، سپرده گذاری ارزی به مبلغ ۱00 میلیون 
یورو و قــرارداد عاملیــت ارزی به مبلغ ۲۳0 

میلیون دلار است.
نگاهی به ارائه تسهیلات اعطایی به شرکت های 
دانش  بنیان نشــان می  دهد تا پایان مرداد ماه 
ســال ۹۷ مبلــغ ۴0۷ میلیارد ریــال به این 
شرکت ها پرداخت شد؛ این در حالی است که 
تا پایان مرداد ماه سالجاری  مبلغ ۷۹۵ میلیارد 

ریال با رشد ۹۵ درصدی نسبت به دوره مشابه 
سال گذشته پرداخت شده است.همچنین در 
راستای حمایت از واحدهای تولیدی صادراتی 
تــا پایان مرداد ماه ســالجاری مبلغ ۲۱.۱۷۹ 
میلیارد ریال با رشــد ۵۷ درصدی نسبت به 
دوره مشــابه در سال ۹۷ تسهیلات اعطا شده 
است. گرچه تسهیلات اعطایی به شرکت های 
کوچک ومتوســط تا پایان مرداد ماه سال ۹۷ 
مبلغ ۱.۹۸۵ میلیارد ریال بوده اســت، اما این 
رقم تا پایان مرداد ماه سال ۹۸ به مبلغ ۲.۳۵۸ 
میلیارد ریال با رشــد ۱۹ درصدی بالغ شده 

است.

عملکرد بین المللی
بانک توسعه صادرات در حوزه روابط بین  الملل 
نیز بــا رصــد تحــولات بین المللــی و ارائه 

گزارش های کاربردی؛ به بررســی راهکارهای 
لازم بــرای برون رفت از تحریم های سیســتم 
بانکی و ارتباط بــا بانک های کارگزار خارجی 
برای دریافت خدمات بانکی پرداخته اســت.
این بانک همچنین با تشــکیل کمیته روابط 
کارگزاری، تعامل با بانک های داخلی و حضور 
در کمیسیون های مشــترک امور اقتصادی و 
سایر سازمان های ذیربط به تسهیل در برقراری 

روابط بانکی مبادرت ورزیده است.
این بانک در بخش تامین مالی و سرمایه  گذاری 
بین المللی به منظور تامین مالی واردات کالاهای 
اساســی، ضروری، دارو و تجهیزات  پزشکی و 
مواداولیه واحدهای تولیدی از ســال ۹۶ بیش 
از ۲۹0 میلیون دلار قرارداد ریفاینانس و بیش 
از ۲۲/۵ میلیارد دلار قرارداد خطوط دریافتی 
میان و بلندمــدت )که در ادبیات کشــور به 
فاینانس مشهور اســت( با بانک های خارجی 
منعقد کرده اســت.با توجه به مسدودشــدن 
بخشی از منابع مربوط به بازپرداخت تسهیلات 
اعتبار خریدار به دلیل تحریم ها طی سال های 
قبل؛ روند آزادسازی منابع بانک در کشورهای 
مختلف از ســال ۹۶ آغاز شــد که با توجه به 
پیگیری هــای انجام شــده تاکنون بســیاری 
از بازپرداخت هــای تســهیلات اعطایی بابت 
صادرات کالاها و خدمات دریافت شــده است.
همچنین با اســتفاده از ابــزار منحصربه  فرد و 
کارآمد »اعتبار خریدار« طی شــش ماهه اول 
سالجاری بیش از دو میلیون و ۵۸0 هزار دلار 

در قالب این نوع تسهیلات پرداخت شد. 
مبلغ مذکور بابت صادرات کالاها و خدمات به 
کشــورهای مختلف اعطا شده است.بی تردید 
نقش  آفرینی بانک توســعه صادرات به منظور 
تلاش در مســیر ارائه خدمات و تســهیلات 
متنــوع به فعالان اقتصادی کشــور که با نگاه 
همزمان به تجارت بین الملل و حمایت از تولید 
ملی همراه اســت؛ تحقق سیاست های اقتصاد 

مقاومتی را به دنبال خواهد داشت.

 نگاهی به عملکرد  بانک توسعه صادرات 
وز ملی صادرات در آستانه ر

توسعه تجارت خارجی به ویژه صادرات از عوامل موثر در پیشرفت اقتصادی کشورهاست و افزایش توان رقابت پذیری کشورها در عرصه های 
بین المللی را تسهیل می کند.به گزارش روابط عمومی بانک توســعه صادرات ایران؛ 29 مهر ماه روز ملی صادرات بهانه ای است تا علاوه بر 
پرداختن به نقش بی بدیل صادرات غیرنفتی، عملکرد بانک ها در عرصه تجارت بین الملل و ســهم آنها در این حوزه معرفی شود.تامین  مالی 
صادرکنندگان که با هدف تولید صادرات  محور و رونق آن توسط بانک توسعه صادرات دنبال می شود؛ به شیوه ای مشهود در کارنامه این بانک 
به ثمر نشسته است. نگاهی اجمالی به عملکرد اعتباری بانک توسعه صادرات طی شش ماه اول سالجاری نشان می دهد سهم این بانک در 

تامین مالی صادرات غیرنفتی در کشور با وجود برخی محدودیت ها در مسیر تعاملات اقتصادی جهانی، قابل توجه بوده است.
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با اجرای  بانک مســکن در ســال 97 
 7 سیاســت در حــوزه اعتباری  ومالی 
ســاختمان های  عرضه  بخش  توانست 
خریدوفروش  همچنیــن  و  مســکونی 
واحدهای مسکونی در شهرهای مختلف 

کشور را رونق دهد.
این سیاســت ها اخیرا در مجمع عمومی عادی 
و فوق العاده سالانه بانک مسکن که با ریاست 
دکتر فرهاد دژپسند وزیر امور اقتصادی ودارایی، 
ابوالقاســم رحیمی انارکی مدیرعامل و رئیس 
هیأت مدیره بانک مسکن و سایر اعضای مجمع 
بانک برگزار شد؛ مورد شناسایی و تحلیل قرار 
گرفت.این سیاست ها که در هفت گروه عمده 
قابل طبقه بندی است؛ به منظور توانمندسازی 
و بهبود شــرایط دسترسی به تسهیلات بانکی 
برای متقاضیــان خرید واحدهای مســکونی 

)فاقدین مسکن( در نظر گرفته شده است.
»کاهش نرخ سود تسهیلات صندوق پس انداز 
مسکن یکم« اولین سیاست اعمال شده در این 
زمینه است. بر همین اساس طی سال گذشته 
با اجرای سیاســت کاهش نرخ سود تسهیلات 
عقودمشــارکتی و مبادله ای اعطایی از محل 
صندوق پس انداز مســکن یکم برای استفاده 
ســپرده گذاران خانه اولی در بافت فرسوده و 
ناکارآمد شهری از ۸ درصد به ۶ درصد و برای 
سایر مناطق شهری از ۹.۵ درصد به ۸ درصد؛ 
هزینه دسترسی به تسهیلات مسکن یکم برای 
دو گروه تقاضــا کاهش یافت. گروه اول همان 
خانه اولی ها هستند و گروه دوم نیز متقاضیان 
خرید و سکونت در بافت های فرسوده شهرها 
که با اجرای این سیاست این دو گروه توانستند 
بعد از دوره مشــخص سپرده گذاری با دریافت 

تسهیلات؛ خانه دار شوند.
»تقسیط پلکانی ســالانه با ضریب افزایش ۹ 
درصد در صندوق پس انداز مســکن یکم«؛ از 
دیگر اقدامات صورت گرفته در این حوزه است. با 
این روش این امکان برای تسهیلات گیرنده های 

صندوق پس انداز مســکن یکم فراهم شد که 
اقساط خود را به روش پلکانی پرداخت کنند. 
به این معنا که طی ســال های اول بازپرداخت 
تسهیلات رقم کمتری قسط ماهانه نسبت به 
روش عادی پرداخت کنند، اما طی ســال های 
بعد که سطح درآمد متقاضیان افزایش می یابد 
رقم اقساط افزایش پیدا می کند تا از این طریق 
هزینه کمتری به لحاظ اقتصادی بر خانوارهای 

تسهیلات گیرنده اعمال شود.
از دیگر اقدامات صورت گرفته از ســوی بانک 
مســکن برای رونق بخشــی به بخش مسکن 
و ســاختمان می تــوان از »افزایــش حداکثر 
مدت تقسیط تســهیلات از محل اوراق گواهی 
حق تقدم اســتفاده از تسهیلات مسکن از ۱۲ 
سال به ۱۵ ســال در بافت ناکارآمد شهری« 
یاد کرد. بــر همین اســاس دوره بازپرداخت 
تسهیلات خرید مسکن در روش تقسیط ساده 
در تســهیلات اعطایی از محــل اوراق گواهی 
حق تقدم اســتفاده از تســهیلات مسکن در 
بافت های فرســوده و ناکارآمد شهری حداکثر 

تا ۱۵ سال تعیین شد.
»اعطای مجدد تســهیلات مســکن زوجین« 
نیز از دیگر اقدامات انجام شــده در این زمینه 
اســت. در راستای افزایش قدرت خرید خانوار 
و تحرک  بخشــی به حوزه مسکن؛ محدودیت 
اعطــای صرفا یک فقره تســهیلات زوجین از 
محل اوراق گواهی حق  تقــدم به هر زوج لغو 
شــد. به این معنا که زوجینی که برای یکبار 
اقدام به دریافت تســهیلات زوجین کرده  اند؛ 
برای ارتقاء واحد مســکونی خود می توانند به 
صورت مجدد درخواســت دریافت تسهیلات 

خرید مسکن کنند.
»اعطــای تســهیلات خریــد مســکن بدون 
ســپرده توام با ارائه گواهی حق  تقدم استفاده 
از تسهیلات مســکن« هم به عنوان پنجمین 
اقدام صــورت گرفته برای تحرک بخشــی به 
بازار مسکن قابل اشاره است. در این راستا در 

سال ۹۷ سقف تسهیلات قابل پرداخت خرید 
مسکن از محل اوراق گواهی حق تقدم استفاده 
از تســهیلات مســکن توام با تسهیلات بدون 
ســپرده مذکور با توجه به منطقه وقوع ملک 
در تسهیلات انفرادی به ۶0،۷0 و ۵0 میلیون 
تومان و در تسهیلات زوجین ۱00،۱۲0 و ۸0 

میلیون تومان بالغ شد.
ششمین گام در راستای تحرک بخشی به حوزه 
مسکن در راستای اجرای سیاست های هفتگانه 
بانک مسکن در این زمینه »افزایش دو برابری 
ســقف تســهیلات حســاب پس انداز مسکن 
جوانان« اســت. در این راستا سقف تسهیلات 
اعطایی برای حســاب های پس انداز مســکن 
جوانان افتتاحی طی ســال ۹۷ در پایان سال 
پنجم در شــهر تهران، شهرهای بزرگ و سایر 
شــهرها به ترتیب ۷۶،۹۱ و ۶۱ میلیون تومان 
و در پایان سال پانزدهم به ترتیب ۱۷۷،۲۱۳ 
و ۱۴۲ میلیون تومان تعیین شد. از مزیت های 
عمده حساب صندوق پس انداز مسکن جوانان؛ 
سرمایه گذاری اندک و دریافت تسهیلات عمده 
اســت که با سود تســهیلات ۹ درصد و دوره 
بازپرداخت ۲0 ساله برای تامین مسکن جوانان 

در آینده پرداخت می شود.
»ایجاد سیاســت  های تســهیل گر در اعطای 
تسهیلات مسکن به زوجین« از دیگر اقدامات 
صورت گرفته در این زمینه اســت. در راستای 
یکسان  سازی ضوابط و مقررات و افزایش سطح 
رضایتمندی مشــتریان؛ مقــررات مربوط به 
اعطای تســهیلات مسکن به زوجین متقاضی 
خرید و یا ساخت مســکن یکسان سازی شد؛ 
بــه نحوی که زوجین )زن و شــوهر( هر یک 
می  توانند از تسهیلات مســکن خود از محل 
حســاب های تعهدی صندوق و یا اوراق ممتاز 
به صورت مجزا و مشــروط به رعایت ضوابط 
و سقف های تســهیلاتی ذیربط استفاده کرده 
و اقدام به تهیه )خرید یا ســاخت( مســکن 

مشترک کنند.
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 بانک صادرات همچنان 
در میان برترین های بازار سرمایه

بانک صادرات ایران در رتبه  بندی سه ماهه دوم سال 98 سازمان بورس اوراق بهادار 
تهران همچنان جایگاه خود را در میان 50 شرکت برتر بورس حفظ کرده است.

»وبصادر« طی هفته های اخیر در میان پر بیننده ترین نمادهای بازار ســرمایه؛ در جمع پر 
مخاطب ترین و تاثیرگذارترین ســهم های بازار قرار گرفته و موجب شده تا صنعت بانکداری 
در این روزها در صدر صنایع برتر بازار سرمایه قرار گیرد. وبصادر طی روزهای اخیر عمدتا در 
بین ســهامداران حقیقی معامله می شود که نشان از اقبال فعالان بازار سرمایه به بنیان های 
واقعی بانک صادرات ایران و روند بهبود صورت های مالی این بانک دارد.روند افزایش قیمت 
وبصادر با توجه به اقبال بیشــتر ســرمایه گذاران و عوامل بنیادی سهم و همچنین کاهش 
تاثًیرپذیری از ریســک های غیرسیســتماتیک رو به افزایش است و انتظار کارشناسان بازار 
سرمایه نیز برای تداوم این روند بر افزایش تقاضا برای وبصادر افزوده است.پیشتر مدیرعامل 
گروه مالی سپهر صادرات ایران با اشاره به چشم انداز مثبت بازار سرمایه؛ بر حمایت از سهام 
بانک صادرات ایران تا رسیدن به ارزش ذاتی و جایگاه واقعی آن تاکید کرد.بهروز خدارحمی 
درباره روند مثبت شــاخص و همچنین دلایل عرضه و رشــد ارزش ســهام »وبصادر« طی 
ماه های اخیر گفت: اولویت ما نقدشوندگی »وبصادر« است تا سهامداران نگران نقدشوندگی 
سهم نباشــند و اقداماتی که در راستای نقدشوندگی ســهم عملیاتی کردیم؛ منجر شد تا 
خیال سهامداران از نقدشــوندگی تا حدود  زیادی راحت شود.خدارحمی گفت: با توجه به 
پتانســیل های موجود در ســهام بانک صادرات ایران و اقدامات و رایزنی هایی که در دست 
اجرا داریم؛ سهامداران خیالشان از بابت عرضه ها راحت خواهد شد و سهم در مسیر حرکت 
درســت خود قرار می گیرد. از سهام حمایت خواهیم کرد تا زمانی که قیمت سهم در مسیر 
درســت خود قرار گیرد. در روزهای مثبت ورود نمی کنیم، اما در روزهای منفی روند سهم 
را حمایت می کنیم؛ چراکه روند افزایش قیمت سهام بانک صادرات در مقاطعی متناسب با 

شاخص کل افزایش نیافته و باید به جایگاه واقعی  خود برسد.

مدیرعاملبانکرفاه:

 بانک رفاه در حوزه سودآوری 
جزء بانک های برتر کشور است

دکتر محمدعلی سهمانی در جلسه مجمع عمومی بانک رفاه به وضعیت مالی بانک 
از ابعاد مختلف در ســال مالی 97 پرداخت و گفت: منابع بانک سال گذشته 33 
درصد رشد را تجربه کرده که 9 درصد بالاتر از نرخ رشد نقدینگی در کشور بوده 

است و بانک رفاه از نظر سودآوری جزء بانک  های برتر کشور محسوب می شود.
به گزارش روابط عمومی بانک رفاه کارگران؛ مدیرعامل این بانک با اشاره به وضعیت دارایی های 
بانک رفاه اظهارداشــت: شــرایط بانک در این حوزه مطلوب است؛ به گونه ای که ۷۵ درصد 
دارایی های بانک مولد هستند.وی در ابعاد مطالبات مشکوک الوصول و ترکیب درآمدها نیز 
خاطرنشــان کرد: بانک رفاه با ضریب مطالبات مشکوک الوصول )NPL( کمتر از ۳ درصد از 
وضعیت بسیار مطلوبی در نظام بانکی کشور برخوردار است.مدیرعامل بانک رفاه همچنین به 
رشد عملکردی بانک در بخش های فناوری اطلاعات و بین الملل پرداخت و افزود: بانک رفاه 
طی ســال گذشته در این دو حوزه عملکرد قابل قبولی داشته و در تمامی بخش ها از خود 
رشد نشان داده اســت.وی با تشریح برنامه های آتی بانک رفاه تصریح کرد: توسعه خدمات، 
متناسب سازی سازمان، ارتقاء عملکرد شرکت های تابعه، استقرار نظام های جبران خدمات و 
توســعه بیش از پیش فعالیت ها در بخش های ریالی و ارز از جمله مهمترین برنامه های آتی 

بانک رفاه است.
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  بانک ملت
 بین برترین های 
بانکداری اسلامی

در جدیدتریــن تحلیلی که درباره بازار 
مالی اســلامی منتشر شــده است؛ نام 
چهار بانک ایرانی در بین 10 موسســه 
برتر فعال در بانکداری اسلامی به چشم 

می خورد.
پژوهشــکده پولــی وارزی بانک مرکزی اعلام 
کرد: در گزارشی که از سوی موسسه »مارکت 
ریسرچ نست« و با عنوان »بازار مالی اسلامی 
در جهان« منتشــر شده اســت؛ چهار بانک 
ایرانــی در جمع فعــالان اصلی بــازار مالی 
اســلامی حضور دارند.بانک ملی ایران، بانک 
ملت ایران، بانک صادرات ایران و بانک مسکن 
ایران چهار بانکی هستند که نامشان در کنار 
دیگر بازیگران بزرگ حوزه فعالیت های مالی 
اسلامی به چشم می خورد.دیگر موسسه های 
فعالــی که در کنار بانک هــای ایرانی در این 
لیســت حضور دارند؛ شــامل بانــک تجارت 
ملی عربســتان، بانک اســلامی قطــر، بانک 
عالینما عربســتان، بانک اسلامی دوبی، خانه 
اعتبارات کویت و مای بانک مالزی می شــود.
ایــن گزارش به طور ویــژه در رابطه با حجم 
فعالیت ها، روند اقدامات جاری و توسعه بازار 
مالی اسلامی تحقیق کرده است و موضوعاتی 
مانند فرصت های ســرمایه گذاری، سیاســت 
دولت ها، دینامیک های بــازار، زنجیره تامین 
و شــرایط رقابتی در بازار مالی اسلامی مورد 
فناورانه  قرار گرفته است.نوآوری های  بررسی 
و پیشــرفت در این زمینه که به ترویج بهتر 
بانکداری اسلامی در جوامع می انجامد نیز از 
دیگر آیتم های تاثیرگذار در این مطالعات بوده 
است. بانکداری اسلامی، صنعت بیمه اسلامی، 
از  اوراق قرضه، صندوق های ســرمایه گذاری 
مواردی بوده که در بررســی فعالیت ها مورد 
توجه قــرار گرفته اســت.خدارحمی گفت: با 
توجه به پتانســیل های موجود در سهام بانک 
صــادرات ایران و اقدامات و رایزنی هایی که در 
دست اجرا داریم؛ سهامداران خیالشان از بابت 
عرضه ها راحت خواهد شــد و سهم در مسیر 
حرکت درســت خود قرار می گیرد. از ســهام 
حمایت خواهیم کرد تا زمانی که قیمت سهم 
در مسیر درســت خود قرار گیرد. در روزهای 
مثبت ورود نمی کنیم، امــا در روزهای منفی 
روند ســهم را حمایت می کنیم؛ چراکه روند 
افزایش قیمت سهام بانک صادرات در مقاطعی 
متناسب با شاخص کل افزایش نیافته و باید به 

جایگاه واقعی  خود برسد.
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معصومه صالحي

طی ســال های اخیــر همــواره شــاهد آن بودیم که 
خودروســازان ایرانی ســعی داشــتند محصولات ملی 
و مســتقل خود را به مشــتریان معرفی کننــد، اما در 
تمام این مدت هیچگاه خبــری از رونمایی یک خودرو 
شاســی بلند ملی نبوده و همیشــه نشــان های داخلی 
به دنبال معرفی ســدان ها و هاچبک های ملی بود ه اند. 
اگرچه کمتر کســی را می توان پیدا کرد که ماشین های 
شاســی بلند سوار شده باشد، اما لذت سواری آن را انکار 
کند. در واقع شاســی بلندها امروز یکی از محبوب ترین 
کلاس های خودرو در جهان به شــمار می روند؛ چراکه 
تجربه رانندگان این مدل ماشــین ها و البته سرنشینان 
آنها از برخی مزیت های شاســی بلندها نســبت به سایر 

خودروها حکایت دارد.
اما اینکه چرا خودروســازان داخلــی به طراحی و تولید 
خودروهــای شاســی بلند روی نمی آورند و اساســا چه 
موانعــی بر ســر راه تولید این مدل خودروها با نشــان 
ایرانــی وجود دارد و اینکــه در پس این اتفاق و رویکرد 
خودروســازان چه دلایل منطقی وجود دارد؛ موضوعی 
است که در این شماره نشریه »بورس وبانک« به واکاوی 

آن می پردازیم.
با وجود اینکه در ایران مونتاژ خودروهای شاســی بلند و 
کراس اوور خارجی انجام می شود، اما هنوز خودروسازان 
داخلی به ســمت طراحی و تولید محصول ملی در این 
کلاس تجــاری نرفته اند که البته گفته می شــود دلیل 
اصلی این موضــوع هم اقتصادی نبودن آن اســت. در 
واقع اگر صرفه مالی برای مونتاژ و تولید شاسی بلندهای 
غیربومی در ایران وجود داشــته باشد؛ به خاطر هزینه بر 
بودن ایــن کلاس خودرویی توجیهی بــرای طراحی و 
تولیــد نمونه ملی آنها در حال حاضــر وجود ندارد. این 

در حالی اســت که طی چند سال گذشته کراس اوورها 
به بازار اصلی جهان مبدل شــده اند و بیشترین فروش 
را به خــود اختصــاص داده اند. امروزه یکــی از دلایل 
گســترش کراس اوورها در بازارهــای جهانی؛ طراحی 
پلتفرم های چندگانه در شرکت  های خودروسازی مطرح 
دنیاســت. به گونه ای که خودروسازان جهانی با طراحی 
یک پلتفرم چندگانه؛ چندین کلاس خودرویی از سدان 
گرفتــه تا شاســی  بلندها و کراس اوور هــا را بر روی آن 
توسعه می دهند. در حال حاضر تمام شرکت های بزرگ 
خودروســازی دنیا با طراحی پلتفرم های قابل توسعه در 
بحث اقتصادی صرفه  جویی را پیشــه و خودروهای خود 
را معرفــی می کنند. از آنجایی که عمر قابل بهره برداری 
یک پلتفرم به طور متوســط ۱0 سال است؛ به گونه ای 
که پس از آن اجزای اصلــی پلتفرم نظیر قوای محرکه 
نیاز به ارتقاء سطح تکنولوژی دارند؛ بنابراین باید پلتفرم 
جدید طراحی شــود. در نتیجه برای سودآوری بیشتر؛ 
این موضوع مهم اســت که در طول عمر بهره  برداری از 
یک پلتفرم تیراژ بیشــتری از انواع مدل  های خودرویی 

تولید شوند. 
با توجــه به ویژگی های بــازار کراس اوورهــا و راه های 
دسترســی به محصولات متنوع در این کلاس می بینیم 
خودروســازان داخلی هنوز نتوانسته اند محصول ملی را 
بــا ویژگی و اصول کراس اوورهــا معرفی کنند که یکی 
از دلایل این مســاله این اســت که شرکت های داخلی 
در دوره توســعه محصــول و طراحی پلتفرم هــا؛ بازار 
کراس اوورها آنچنان داغ نبوده و تازه چند ســالی است 
خرید خودروهای شبه شاســی بلند رایج شده است. از 
ســوی دیگر طراحی یک پلتفرم مجزا برای کراس اوور 
ملــی چندان منطقی به نظر نمی رســد و بــا توجه به 

قواعد خاص و فنی شــبه  شاسی بلندها توجیه اقتصادی 
در آن دیــده نمی شــود. یکی از شــاخص ترین دلایل 
برای محبوبیت خودرو شاســی بلند؛ تجربــه رانندگی 
و لذت قرار گرفتن در ارتفاع بیشــتر برای سرنشــینان 
اســت. در واقع ابعاد بزرگ ایــن مدل خودروها در کنار 
استایل خاصی که به شما در حین رانندگی می دهد؛ از 
جمله دلایل دیگری اســت که می توان پرطرفدار شدن 
 روز افزون خودروهای شاســی بلند را به آنها نسبت داد.

شاســی بلندها در ایران طرفداران بســیار زیادی دارند؛ 
امــا نوســانات و افزایش قیمت خودرو طی ســال های 
اخیر باعث شــد قــدرت خرید برای بخــش بزرگی از 
شاسی بلندسوارها با کاهش مواجه شود. در نتیجه سبد 
انتخاب برای خرید یک خودرو شاســی بلند در ایران هر 

روز کوچک و کوچکتر شده است.
حســن کریمی سنجری کارشــناس صنعت خودرو در 
خصــوص اینکه چرا خودروســازان داخلی به طراحی و 
تولید خودروهای شاسی بلند روی نمی آورند؛ به خبرنگار 
ما گفت: اصولا در طراحی خودرو دو الزام اصلی در نظر 
گرفته می  شــود و تمام شــرکت هایی که در دنیا به امر 
طراحی خــودرو می پردازند؛ باید این دو الزام را پیش از 
طراحی مدنظر قرار دهند. اولین نکته تجربه و تســلط 
بــه دانش فنــی طراحی یک پلتفرم اســت. این تجربه 
تمامــی مراحل طراحی و تولید پلتفرم به ویژه از مرحله 
طراحی ســازه پلتفرم تا توسعه زنجیره تامین قطعات و 
مجموعه هــای آن را در بر می گیرد. به علاوه پیش و در 
حین طراحی باید تکلیف تکنولوژی ســاخت و سازنده 
هر قطعه و مجموعه مشــخص باشد؛ به طوری که همه 
قطعه ســازان دخیل در امر تولید یک پلتفرم از مرحله 
طراحــی در کنار تیم پروژه به طراحــی، تولید و ارتقاء 

 موانع پيش رو طراحی و توليد 
خودروهای شاسی بلند با نشان ملی

در گفت  وگو با فعالان بازار خودرو بررسی شد؛

طراحییکپلتفرممجزابرایکراساوورملیمنطقیبهنظرنمیرسدوتوجیهاقتصادیدرآندیدهنمیشود
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سا سطح تکنولوژی ساخت قطعات بپردازند. بنابراین دانش 

فنی و تکنولوژی ساخت در کنار هم و با هماهنگی تیم 
طراح و تیم عملیات ارتقاء می  یابد. این بدان معناســت 
که شرکت  های خودروساز مطرح دنیا در زمان طراحی 
پلتفرم تیمی از زنجیــره تامین کارآمد را در کنار خود 
سازماندهی می  کنند که قرار است منافع حاصل از تولید 
پلتفرم بین همه اعضای تیم توزیع شود. این راز اصلی 
توسعه محصول در شرکت  های صاحب برند دنیاست.وی 
با تاکید بر اینکه دومین نکته جنبه های اقتصادی است، 
گفت: از آنجایی که هزینه ســاخت یک پلتفرم بســیار 
بالاست؛ لذا شرکت  های خودروسازی پیش از تولید یک 
پلتفرم جدید باید نسبت به توسعه بازار خود اطمینان 
داشــته باشــند. در واقع اطمینان از اینکه نقطه تولید 
اقتصادی در جایــی قرار دارد که نه تنها در کوتاه مدت 
هزینه های طراحی و تولید را مســتهلک می کند؛ بلکه 
ســودآوری تولید بر اساس پلتفرم جدید را نیز تضمین 
کند. به عبارت بهتر برخورداری این شــرکت ها از بازار 
وســیعتر و موفقیت آنها در توســعه بازار؛ دومین الزام 

روی آوردن به طراحی پلتفرم است.
این کارشــناس خــودرو با تاکید بــر اینکه در صنعت 
خودروسازی کشــور تقریبا تاکنون هیچ کدام از موارد 
مذکور در کنار هم جمع نشــده اســت، افزود: صنعت 
خودروســازی ما اگرچه از پیش درآمدهای الزام نخست 
یعنی دانش فنی تاحدودی بهره دارد )البته تجربه کافی 
در طراحی پلتفرم در هیچیک از شرکت های خودروساز 
داخلی به مفهوم جهانی آن وجــود ندارد(، اما قطعا از 
نقطه نظر تکنولوژی ســاخت به ویژه در شــرکت های 
قطعه ساز از شــرایط خوبی برای پرداختن به امر تولید 
یک پلتفرم برخوردار نیســت. به علاوه بازار وسیعی که 
کشور را از بابت تیراژ زیاد که هزینه های سرمایه گذاری 
را جبــران کند و تولید را در زمان پیش  بینی شــده به 

نقطه اقتصادی تولید برساند؛ وجود ندارد. 
کریمی با تاکید بر اینکه دانش فنی دست نیافتنی نیست، 
خاطرنشان کرد: صنعت خودروسازی کشور می تواند به 
دانش فنی برسد، اما مهم شرایط اقتصادی فعلی کشور 
اســت. یعنی شــرایط اقتصادی خودروســازان چه به 
لحاظ تأمین هزینه های ســرمایه گذاری و چه به لحاظ 
اطمینان داشتن از برخورداری از یک بازار وسیع صادراتی 
در کنار بازار داخلی )این اطمینان ایجاد شــود که طی 
پنج تا ده سال به قدری خودرو تولید شود که علاوه بر 
پوشش هزینه  های سرمایه گذاری؛ به سودآوری مدنظر 
نیز دست یافت( باید فراهم شود.این کارشناس صنعت 
خودرو تاکید کرد: عموما کشورهایی که به سمت تولید 
پلتفرم روی آورده اند؛ یا صاحب برند هســتند و از یک 
بازار صادراتی وســیع در سراسر جهان بهره می برند، یا 
شرکت های چینی هستند که در داخل کشور خود یک 
بازار وســیعی در چشم اندازشان وجود دارد و تیراژهای 
زیاد باعث می شود که این اطمینان را داشته باشند که 
هزینه هایشان جبران می شود. به همین علت در صنعت 
خودروســازی کشور کمتر توانســتیم به موضوع تولید 
پلتفرم در خودروهای شاســی بلند و خودروهای سدان 
ورود پیدا کنیم.وی تاکید کرد: شاید گفته  شود که چرا 
پلتفرم های وارداتی عموما در خصوص خودروهایی مثل 
پرایــد، پژو ۴0۵ و ...  اســت و در واقع چرا به ســراغ 
این پلتفرم ها رفته ایم؟ پاســخ این سوال منطقی است. 
به ایــن علت که این مدل خودروهــا در تیراژ بالاتری 
قابل تولید هستند و حجم بیشتری از بازار تقاضا را در 
بر می گیرند؛ در حالی که خودروهای شاســی بلند بازار 
وســیعی به اندازه خودروهای ســواری در داخل کشور 
ندارند. بنابراین وقتی قرار اســت پلتفرم وارداتی از یک 

شــریک تجاری گرفته شــود و به تولید انبوه برسد؛ به 
صرفه تر این اســت که بر روی خودروهایی کار شود که 

بازار وسیع تر و تقاضای بیشتری دارد.
کریمــی ســنجری در خصــوص اینکــه خودروهای 
شاسی بلندی که در داخل ایران تولید می شوند و چینی 
هستند تا چه اندازه  جوابگوی تقاضای موجود است و از 
نظر کیفیت در چه رده ای قرار دارد، گفت: این یک سوال 
کلی اســت و تنها شامل خودروهای شاسی بلند چینی 
نمی شود. اصولاً شرکت  های خودروسازی این روزها در 
شرایطی بسر می برند که در واردات هر خودرویی اعم از 
شاسی و یا سدان با محدودیت مواجهند. در واقع شرایط 
اقتصادی و سیاسی کشور ما را به سمت خودروسازهای 
چینی ســوق داده اســت که البته همین الان آنها هم 
با محدودیت هایی برای همکاری مواجه هســتند. وی 
تاکیدکرد: وقتی شرایط اقتصادی کشور بحرانی می  شود 
و قیمت ارز با نوسانات متعدد روبه رو و پایه پولی کشور 
به شدت تضعیف می شود، قدرت خرید مردم نیز کاهش 
پیــدا می کند و هنگامی که قــدرت خرید کاهش پیدا 
کرد؛ خود به خود بازار به ســمت خودروهایی می رود 
که در رنج قیمت متناسب با خریدار باشد. بنابراین بازار 
تقاضا به ســمت خودروهای ارزان  قیمت پیش می رود. 
مثلًا طی سال های اخیر خودروهای شاسی بلند چینی 
مثل هایما و جک با تقاضای زیادی در بازار مواجه شدند 
و مردم برای خرید آنها تمایل پیدا کردند. در حالی که 
قبل  تر از آن سانتافه و حتی شاسی های BMW هم در 
ایران از فروش نســبتا خوبی برخوردار بودند.وی تاکید 
کرد: این بدان علت اســت که واردات خودرو به کشور 
محدود شده و قدرت خرید مردم هم کاهش پیدا کرده 
است؛ لذا مجموع بضاعت هر دو طرف عرضه و تقاضای 
خودرو در کشــور در حد این خودروهاســت. بنابراین 
روی آوردن و اقبــال مردم به خرید شاســی بلندهای 
چینی از ســر اجبار بوده اســت؛ یکی به این دلیل که 
امکان تولیدوفروش ســایر شاســی بلندهای غیرچینی 
میســر نبوده است. دیگر اینکه قدرت خرید مردم برای 
خودروهایی گران تر از خودروهای چینی وجود نداشته 
اســت. اما قطعا اگر شــرایط اقتصادی مساعد باشد و 
خودروســازها هم بتوانند با شرکای غیرچینی در تولید 
خودروهای شاســی بلند همکاری کنند و از طرف دیگر 
وضعیت مالی مردم نیز مســاعد شــود و قدرت خرید 
آنها افزایش پیدا کند؛ مطمئن باشید که مردم ترجیح 
می دهند خودروهــای باکیفیت غیرچینی را خریداری 
کنند.وی با تاکید بر اینکه البته شاسی بلندهای چینی 
هم این اواخر جهش خوبی در کیفیت داشته اند و روز به 
روز کیفیتشان افزایش پیدا کرده است، گفت: هم اکنون 
یکی دو تــا از برندهای چینی که اجــازه ورود به بازار 
اروپا را دارند؛ با قیمت های هم سطح خودروهای کره ای 
به فروش می  رسند. بنابراین نمی توان گفت خودروهای 
چینی کیفیت ندارند. در هر صورت الان کشور از همه 
نوع خودرو چه چینی و چه غیرچینی محروم اســت و 
نمی تواند خط تولید شاســی بلند داشــته باشد. وی در 
ادامــه تاکید کــرد: یک وقت صحبت از مونتاژ اســت. 
مثلًا خودروهای  هایما، ســوزوکی، جــک، هیوندای و 
... در ایران مونتاژ می شــود و به فروش می رســد. یک 
زمان صحبت از این اســت که خود بتوانیم در خصوص 
طراحی و تولیــد خودرو ســرمایه گذاری و پلتفرم آن 
را در ایــران تولید کنیم که این یک داســتان دیگر و 
متفاوت از هم اســت. در دنیا شرکت هایی که خودروی 
شاسی بلند تولید می کنند؛ از پلتفرم های مشترک بهره 
می برند. مثلا پلتفرم ســانتافه و کیا اوپتیما مشــترک 
اســت؛ بنابراین شــرکت هیوندای که صاحب شرکت 

کیا هم می باشد، سرمایه گذاری جداگانه ای برای تولید 
پلتفرم اوپتیما انجام نمی دهد. این موضوع باعث می شود 
تیراژ تولید این خودروها افزایش پیدا کند. در واقع روی 
یــک پلتفرم انواع مدل ها را طراحــی و تولید می کنند 
و همیــن موضوع باعث می شــود هزینه ها سرشــکن 
شــود و کاهش یابد. دیگر لازم نیست روی تولید یک 
شاســی بلند خاص سرمایه گذاری صورت بگیرد؛ چراکه 
در آن صورت قیمت تمام شــده افزایش پیدا می کند. 
ایــن کار در دنیا انجام می شــود، اما در ایران در زمینه 
طراحی تا به حال به این سمت نرفتیم. از لحاظ واردات 
سی کی دی نیز هم همینطور اســت. در واقع به اندازه 
نیاز بازار از ســی کی دی های هایما خریداری و سپس 
فروخته می شــود. اما اگر بخواهیــم پلتفرم را خودمان 
بخریم مثل پراید و ۴0۵ و ســپس اقدام به تولید انبوه 
آنها کنیم؛ اگر فقط برای شاسی بلند باشد، خیلی مقرون 
به صرفه نیست. چراکه بازار و تقاضای زیادی در داخل 
کشور ندارد، اما می توان پلتفرمی را به کشور وارد کرد 
کــه هم بتوان اقــدام به تولید شاســی بلند کرد و هم 
خودروی ســواری؛ در آن صورت شاید مقرون به صرفه و 
امکانپذیر باشــد. البته به شرطی که شرایط اقتصادی و 
سیاسی مناســبی در کشور وجود داشته باشد که الآن 
این شرایط وجود ندارد.شاید بتوان با ایجاد انگیزه های 
گوناگون برای تولید شاسی بلند بومی در کشور گام هایی 
برداشــت تا از چشم دوختن به دست خارجی ها دست 
برداشــت؛ چراکه خودروسازان کشــور سال هاست با 
شــریک های خارجی  همکاری های متعددی دارند که 
نتیجه آن ســال ها مونتاژ خودروهای آنها بوده اســت؛ 
بدون ذره ای انتقال علم ودانش ساخت خودروهای آنها. 
به خصوص انتقال علم و دانش طراحی و تولید پلتفرم 
بوده است و هرگاه دلشان خواسته به طور یکطرفه قطع 
همکاری می کنند و خسارت های سنگینی را بر صنعت 

خودروسازی کشور وارد کرده اند. 
مهمترین مشکلی که خودروسازان داخلی با آن 

دست به گریبانند، مساله بقا است 
در همین خصوص محمدرضا نجفی  منش دبیر انجمن 
قطعه سازان نیز در خصوصص علل عدم تولید خودروی 
شاسی بلند توسط خودروســازان داخلی گفت: شواهد 
امر حاکی از آن است که بازار مصرف برای خودروهای 
شاســی بلند نســبت به گذشته عمق بیشــتری یافته 
و ضــروری اســت تولیدکنندگان داخلــی به این مهم 
بپردازنــد. با این همه نبایــد فراموش کرد که بنا بود با 
مشارکت رنو فرانسه خط تولید خودروهای شاسی بلند 
در کشور شروع به کار کند، اما به دلیل تحریم  ها ناگهان 
این قراردادها از بین رفته و عملا برنامه ریزی ها به هدر 
رفت.نجفی منش در خصوص اینکه گفته می شود تولید 
خودروهای شاســی بلند دشــوارتر از خودروهای دیگر 
اســت، گفت: چنین نیســت. در واقع تولید خودروی 
شاسی بلند چندان دشوار نیســت و توان داخلی فعلی 
کشــور هم این امــکان را دارد، اما بحثــی که اکنون 
خودروســازان داخلی با آن دســت به گریبان هستند؛ 
مســاله بقا اســت. وی توضیح داد: در شــرایط فعلی 
مشکلات بنگاه ها افزایش یافته و مساله کمبود نقدینگی 
عملا شرایط را برای تولیدکنندگان سخت تر کرده است. 
در این میان خودروســازان فعلا به دنبال حفظ همین 
شــرایط فعلی و گذر از دوره سخت هستند؛ در نتیجه 

تمرکز به سمت تولیدات جدید نرفته است.
وی با بیــان اینکه البته این وضعیت هم پایدار نخواهد 
ماند، تاکید کرد: باید به ســوی تنوع بیشتر رفت. به هر 
حال وقتی این تقاضا وجود دارد؛ بهتر است با تولیدملی 

تامین شود، نه محصولات خارجی.
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توانست در آخرین  گروه خودروسازي ســایپا 
ماه تابستان ســالجاری 38 هزار دستگاه انواع 
محصولات خود را تولید کند؛ این در حالی است 
که  این آمار برای ابتدای سال 98 تاکنون بیش از 

200 هزار خودرو است.
گروه خودروسازي ســایپا در شهریور ماه توانست ۳۸ 
هزار دســتگاه از انواع محصولات خانــواده پراید، تیبا، 
ساینا، کوییک، وانت نیسان بنزیني و دوگانه سوز، وانت 
ریچ و همچنین کامیون کشــنده سنگین را تولید و به 
مشتریان تحویل دهد.تولید این تعداد محصول با هدف 
تســریع در تحویل به مشــتریان و به  صورت کامل و 
بدون کسري قطعات صورت گرفته که این محصولات 
بلافاصله پس از تولید به  دست مشتریان رسیده است.

تولید روزانه 2 هزار خودرو دستاورد سایپا
 در دوران تحریم است

این گزارش حاکی است تولید میانگین روزانه نزدیک 
به ۲ هزار محصول در گروه خودروســازي سایپا در 
حالي صورت مي گیرد که صنعت خودرو کشور تحت 
تحریم ها و محدودیت هاي شــدیدی قرار دارد، اما 
ســایپا طی ماه های اخیر و با اجراي برنامه افزایش 
تولید توســط تیــم جدید مدیریتی توانســته این 
محدودیت هــا را بي اثر کند.در واقع تولید بیش از ۲ 
هزار دستگاه خودرو توسط سایپا در روز نشاندهنده 
بي اثرشــدن تحریم ها علیه این گروه است. موفقیت 
سایپا در عرصه تولید نشاندهنده وجود قابلیت هاي 
فراوان در این مجموعه اســت؛ چراکه با وجود همه 
محدودیت های ناشــی از تحریم های ظالمانه، گروه 
خودروسازی سایپا با برنامه های مدیریت ارشد خود 
و تلاش پرسنل روزانه بیش از ۲ هزار خودرو تولید 
می کند که این عدد یک دستاورد در شرایط تحریم 
محســوب می شــود.در حالی که دشمن در جنگ 
نابرابــر اقتصادي تلاش مي کند صنعــت و اقتصاد 
کشور را هدف قرار دهد، اما کارکنان صنعت خودرو 
به  عنوان یکــي از مهمتریــن و اصلي ترین صنایع 
کشور به ســاماندهي فعالیت هاي خود براي بي اثر 

کردن تحریم ها و رونق بخشي به تولید داخلي ادامه 
خواهند داد.

ادامه روند افزایشی تولید خودرو در سایپا
بر همین اســاس گروه صنعتي سایپا طي شش ماهه 
منتهی به شهریور ماه سالجاری در مجموع  ۱۸۱ هزار 
و ۲۹۳ دستگاه انواع خودرو تولید و میزان ۱۷۹ هزار و 

۲۴۲ دستگاه خودرو به فروش رسانده است.
بر اســاس این گــزارش در دوره مورد بررســي؛ گروه 
صنعتي ســایپا در مجمــوع تعداد ۱۸۱هــزار و ۲۹۳ 
دســتگاه انواع خودرو در گروه پراید، تیبا، سراتو، آریو 
و چانگان CS35 تولید کرده است.همچنین در دوره 
مذکور تعداد کل فروش انواع خودرو در این شرکت به 
میزان ۱۷۹ هزار و ۲۴۲ دستگاه گزارش شده که درآمد 
حاصل از فروش این تعداد خودرو در شرکت سایپا طي 
مدت مورد بررسي بیش از ۵۷ هزار و ۴0۱ میلیارد ریال 
بوده اســت.این گزارش حاکی است در میان تولیدات 
گروه خودروسازي ســایپا طي مدت مذکور در حدود 
۹۳ هزار و ۶۴ دستگاه خودرو پراید تولید و بیش از ۹۵ 
هزار و ۶۴ دستگاه به فروش رسید که درآمد حاصل از 
فروش این خــودرو در این مدت حدود ۲۴ هزار و ۵۲ 
میلیارد ریال بوده است. ضمن  آنکه میانگین نرخ فروش 
این خودرو حدود ۲۵۳ میلیون و ۸ هزار ریال اســت. 
بر همین اســاس این خودرو توانست ۵۱ درصد از کل 
تولیدات و ۵۳ درصد از کل تعداد فروش شرکت سایپا 
را به خود اختصاص دهد که سهم بیش از ۴۲ درصدي 
از مبلغ ریالي حاصل از فروش محصولات شــرکت را 
از آن خود کرده اســت.تیبا دومین خودروي تولیدي 
این شرکت است که طي دوره مذکور تعداد تولید این 
خودرو بیش از ۷۹ هزار و ۷۲۸ دستگاه و تعداد فروش 
آن حدود ۷۷ هزار و ۱۱۴ دســتگاه بــوده که درآمد 
حاصل از فــروش آن در دوره مذکور ۲۴ هزار و ۶۵۵ 
میلیارد ریال بوده است. میانگین نرخ فروش خودروي 
پراید در دوره مورد بررسي حدود ۳۱۹ میلیون و ۷۲۶ 
هزار ریال بوده است.به این ترتیب این خودرو توانست 
در مــدت مذکور ۴۴ درصــد از کل تعداد تولید و ۴۳ 

درصد از کل تعداد فــروش را به خود اختصاص دهد 
که از لحاظ ارزشي نیز ۴۳ درصد از کل درآمد حاصل 
از فروش شرکت را شــامل مي شود.بر اساس گزارشي 
که ســایت کدال بورس تهران منتشر کرده است؛ طی 
شش ماه منتهی به پایان شــهریور ماه تعداد ۳هزار و 
۶۳0 دســتگاه خودرو سراتو تولید و تعداد هزار و ۹۳۲ 
دستگاه از این خودرو به فروش رسید که درآمد حاصل 
از فروش این خودرو در دوره مورد بررسی حدود ۴ هزار 
و ۶۴ میلیارد ریال بوده است. بر همین اساس میانگین 
نرخ فروش خودرو ســراتو در مدت مورد اشاره مبلغ ۲ 

میلیارد و ۱0۳ هزار ریال گزارش شده است.  
به موجب این گزارش خودرو سراتو توانست در مدت 
فوق الذکر ۲ درصد از کل تولیدات شرکت سایپا و ۱ 
درصد از کل تعداد فروش محصولات در این شرکت 
را به خود اختصاص دهد و ســهم ۷ درصدی از مبلغ 
ریالی حاصل از فروش محصولات را در کل شــرکت 
کســب کند.بر اساس این گزارش در مدت فوق الذکر 
گروه خودروسازی سایپا توانست حدود ۱۲0 دستگاه 
آریو تولید و تعداد ۶۳۴ دســتگاه به فروش برســاند 
که درآمد حاصل از فروش این خودرو در دوره مورد 
بررسی ۳۶۷ هزار و ۵۲ میلیون ریال بوده و میانگین 
نرخ فروش این مدل خودرو ۵۷۸ میلیون و ۹۴۶ هزار 
ریال گزارش شــده است.بر اساس این گزارش که در 
ســایت کدال بورس تهران منتشر شــده؛ خودروي 
چانگان cs35 نیز در مدت مورد بررســي از وضعیت 
تولید و فروش خوبي برخوردار بوده است.این خودرو 
طي شش ماهه ابتدای ســالجاری بیش از ۳ هزار و 
۲۷۱ دســتگاه تولید و حدود ۲ هزار و ۸۱۸ دستگاه 
به فروش رسیده است که درآمد حاصل از فروش آن 
بیــش از ۲ هزار و ۸۶۴ میلیارد ریال بوده و میانگین 
نــرخ فروش این خودرو نیز حــدود ۱ میلیارد و ۱۶ 
میلیون و ۶۳۴ هزار ریال شــده است. به این ترتیب 
خودرو چانگان توانســت در مدت مذکور ۲ درصد از 
کل تعداد تولیــد و ۲ درصد از کل تعداد فروش و ۵ 
درصد از کل درآمد ریالي حاصل از فروش این گروه 

خودروسازي را از آن خود کند. 

سایپادرشهریورماه۳۸هزارخودروتوليدكرد

بررسی روند تولیدوفروش محصولات در شرکت خودروسازی سایپا طی شش  ماهه سالجاری؛

 توليد بيش از 2۰۰ هزار خودرو
 از ابتدای سالجاری
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رفع مشکل کمبود قطعات یدکی
 در نمایندگی های سایپا 

در همین راستا و به منظور افزایش تولید؛ بابک منصوری 
قائم مقام مدیرعامل سایپایدک در امور بازرگانی با اشاره به 
تغییرات انجام شده در حوزه بازرگانی این شرکت گفت: با 
برنامه ریزی های انجام شده، کسب وکار شبکه نمایندگی ها 
در حوزه بازرگانی قطعات به زودی متحول خواهد شد.وی 
برخورداری گروه سایپا از شبکه بزرگ نمایندگی ها را یک 
مزیــت رقابتی در حوزه خدمات پس از فروش دانســت 
و گفــت: جدا از بحث خدمات؛ شــبکه نمایندگی ها نیز 
از قابلیت های فراوانی برای گســترش سهم بازار قطعات 
یدکی برخوردارند. با برنامه ریزی های انجام شده؛ مشکل 
کمبود قطعات یدکی در شــبکه نمایندگی ها در آینده 
نزدیک رفع خواهد شد و خرید قطعات نیز بر مبنای نیاز 
مشتریان شبکه نمایندگی ها خواهد بود.منصوری ادامه 
داد: به منظور حل مشکلات نمایندگی ها در زمینه تامین 
قطعــه؛ در هر دفتر منطقه ای یک کارشــناس بازرگانی 
مستقر خواهد شد تا نیاز نمایندگی ها به قطعات یدکی 
در ســریع ترین زمان ممکن برطرف شــود. با استخراج 
ضریب مصرف قطعات و تدوین برنامه و اختصاص بودجه؛ 
مشــکل تامین به موقع قطعات مرتفع خواهد شــد که 
رضایت بیشتر مشــتریان را به دنبال خواهد داشت. در 
همین راســتا قطعات مورد تائید سایپا با برند انحصاری 
در بازار توزیع خواهد شــد و با توجه به شــرایط شاهد 
تثبیت قیمت ها در بازار خواهیم بود.قائم  مقام مدیرعامل 
ســایپایدک گفت: همچنین در رویکردهای جدید حوزه 
بازرگانی قیمت قطعات یدکی سایپا کاملا رقابتی خواهد 
شــد؛ ضمن اینکه کیفیت قطعات سایپا قابل مقایسه با 
قطعات متفرقه نیســت و تمام استانداردهای خودروساز 
در قطعات یدکی ســایپا لحاظ می شود. حوزه بازرگانی 
به ســمت تخصصی شــدن پیش رفته است و ارتباط با 
نمایندگی ها در زمینه بازرگانــی قطعات یدکی تقویت 
می شود.بر اســاس گزارش های موجود مقرر شد شرکت 
ســایپا تمام خودروهاي معوق ســال گذشته و تعهدات 
مرتبط با ســال ۹۷ را تا پایان مهرماه به مشتریان خود 
تحویل دهد.در همیــن خصوص مجید باقري قائم  مقام 
مدیرعامل گروه خودروســازی ســایپا می گوید: با توجه 
به تکمیل و تجاري ســازي تعداد زیــادی از خودروهاي 
داراي کســري قطعات و همچنین اجراي موفقیت آمیز 
طرح عبور مســتقیم و تولید تمام محصولات ســایپا به  
صــورت کامل؛ تا پایان مهرمــاه همه تعهدات مربوط به 
سال ۹۷ تحویل داده خواهد شد.این گزارش حاکی است 

خودروهاي پرتیراژ قابل عرضه ســایپا مشمول این طرح 
خواهند بــود و ثبت نام کنندگان محصولات خانواده رنو، 
برلیانس و آریو که به دلیل بدعهدی و ترک ایران از سوی 
شرکای خارجی از خودروهای غیرقابل تولید هستند؛ در 
صورت مشارکت در طرح تبدیل، خودروهاي تبدیلی خود 
را تحویل می گیرند.گفته می شــود طی چندماه گذشته 
بخشي از محصولات خانواده پراید و تیبا به  دلیل کمبود 
تعدادي از قطعات پیشرفته به  صورت ناقص تولید مي شد 
که این روند با تلاش مدیریت ارشد سایپا در حال حاضر 
به روال عادي خود بازگشته و موجب تسریع در تحویل 
خودروها شده است. سایپا به  دلیل جایگزیني هر یک از 
محصولات برند مشترک با دو یا سه محصول قابل عرضه 
خود؛ با افزایش تعهــدات در خصوص تعداد خودروهاي 
تحویلي مواجه شد که این امر زمینه طولاني شدن روند 
تحویل محصولات را ایجاد کرد.قائم مقام مدیرعامل گروه 
خودروسازي سایپا در امور فروش همچنین گفت: در حال 
حاضر به  طور همزمان پاســخگویي به پیش فروش هاي 
مربوط به ســال ۹۷، فروش فوري و فروش اعتباري سال 
۹۸ و همچنین اجراي طرح هاي جایگزیني خودروهاي 
خارجي را در دستور کار داریم که مشمول حجم زیادي 
از محصولات قابل عرضه در رده هاي مختلف است. پس 
از پایان تحویل خودروهاي معوقه سال ۹۷ پاسخگویي به 
تمام تعهدات سالجاري را نیز به  سرعت آغاز خواهیم کرد 
تا هم میزان تقاضاي موجود را به تعادل برســانیم و هم 

زمینه تنظیم بازار را فراهم کنیم.

سایپا دست دلالان را در خرید خودرو 
کوتاه کرد

در همیــن راســتا عضــو هیات رئیســه کمیســیون 
صنایع ومعادن مجلس شــورای اســلامی نیز می گوید:  
تمهیدات سایپا در زمینه فروش فوري موجب کوتاه  شدن 
دســت دلالان از بازار محصولات این گروه شده است.

حجت الاسلام و المسلمین سیدجواد حسیني کیا افزود: 
اعمال تسهیلات بر روي محصولات، باقي ماندن یک ساله 
سند خودرو در رهن سایپا در کنار وجود محدودیت ها 
براي کدملي و سن خریداران و همچنین رعایت برخي 
الزامــات دیگر در زمینه رعایــت موقعیت جغرافیایي؛ 
دست دلالان و سودجویان را در بازار محصولات سایپا 
کوتاه کرد و التهاب بازار خــودرو را از بین برد.نماینده 
مردم ســنقر در مجلس افزود: با تدابیــر تیم مدیران 
کنوني ســایپا در حال حاضر شاهد ثبات نسبی خوبی 
هستیم و امیدواریم روند به کارگیری تدابیر موثر مداوم 

باشد. اعمال تســهیلات ۴، ۵ و ۱0 میلیون تومانی در 
فروش های سایپا باعث می شود خودرو تا یک سال پس 
از فروش در رهن باقیمانده و امکان فروش آن بلافاصله 
پس از خرید از بین برود و موجب کاهش انگیزه دلالان 

برای حضور در بازار محصولات این خودروساز شود.

شرایط فروش فوری سایپا فضا را به سمت
 خرید خریداران واقعی سوق می دهد

عضو کمیسیون صنایع ومعادن مجلس شورای اسلامی 
نیز در ایــن خصوص گفت: ایجاد محدودیت  های کلی 
در فروش فوری خودروسازان از جمله سایپا مانند درج 
کدملی، سن و جغرافیای خریداران و اعمال تسهیلات 
چند میلیون تومانی روی خودرو که موجب می شــود 
امکان فروش آن بلافاصله پس از خرید وجود نداشــته 
باشد، همگی اقداماتی مثبت است؛ زیرا قطعا هر یک از 
ایــن محدودیت  ها تا حدی فضا را برای دلالان تنگ تر 
می کند و فضا را به سمت خرید خریداران واقعی سوق 
می دهد.حمید گرمابی افزود: با وجود تمام این تمهیدات 
ممکن است عده ای باز هم به عنوان دلال خرید کنند 
و خروج دلالان به شکل صد درصد محقق نشده است، 
اما بــا وجود این تدابیر حضــو دلالان کاهش یافته و 
قطعا هر یــک از این محدودیت ها عــده ای از دلالان 
را حذف خواهد کرد.عضو کمیســیون صنایع ومعادن 
مجلس شورای اســلامی تصریح کرد: قطعا این تدابیر 
موجب کاهش قابل ملاحظه حضور دلالان در ثبت نام 
فروش فوری می شود. رفع مشکلات سابق سایت فروش 
اینترنتی شرکت سایپا و افزایش عرضه اقدامات مثبتی 
در راستای بهبود بازار اســت؛ چراکه هرچه بالانس و 
تعادل بهتری بین عرضه و تقاضا برقرار شود، قیمت ها 
واقعی ترخواهد شد.گرمابی افزود: در گذشته به دلایل 
مختلــف از جمله تحریم ها عرضــه کاهش و تقاضای 
کاذب افزایــش یافته بود؛ زیرا خــودرو تبدیل به یک 
کالای سرمایه ای شــده بود و تمام این عوامل موجب 
تفاوت قیمت قابل ملاحظه می شد، اما با افزایش تولید 
اخیر تعادل بیشتری بین عرضه و تقاضا برقرار شد که 
این مســاله در کاهش قیمت خــودرو موثر بوده و در 
این حالت خودرو بیشتر به دست مصرف کننده واقعی 
می رسد.عضو کمیسیون صنایع ومعادن مجلس شورای 
اسلامی در پایان تاکید کرد: مجموعه این عوامل موجب 
شــده قیمت خودرو در بازار کاهــش یابد و دلالی نیز 
کاهش یابد که این امر نیز مستقیما بر قیمت خودرو در 

بازار موثر بوده است.

جدول آمار تولید و فروش انواع محصولات شرکت سایپا 

 سهم از از ابتدای سال مالی تا پایان مورخ 1398/06/31شرح
کل تعداد تولید

 سهم از
 کل تعداد فروش

 سهم از
مبلغ فروش )میلیون ریال(نرخ فروش )ریال(مقدار/تعداد فروشمقدار/تعداد تولیدنام محصول کل مبلغ فروش

93.06495.064253.008.65724.052.01551.3353.0441.90پراید

79.72877.114319.726.96324.655.42543.9843.0242.95تیبا

3.6301.9322.103.545.5494.064.0502.001.087.08سراتو

120634578.946.372367.0520.070.350.64آریو

cs35 3.2712.8181.016.634.1382.864.8751.801.574.99چانگان

SKD1.4801.680829.175.0001.393.0140.820.942.43

0005.5320.000.000.01فروش صادراتي قطعات آپشن تیبا

181.293179.2425.101.036.67957.401.963100.00100.00100.00جمع
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مشاور رئیس جمهور و دبیر شورایعالی 
فعالیت های  توسعه  گفت:  مناطق آزاد 
مرتبط با فناوری ارتباطات و اطلاعات 
در مناطق آزاد راه را برای جلب و جذب 
ســرمایه گذاری های داخلی و خارجی 

هموار می کند.
مرتضی بانک در »نهمین نشست کمیسیون 
فنی ـ تخصصی فناوری اطلاعات وارتباطات« 
با اشــاره به اهمیت نقش فناوری اطلاعات و 
تبادل و بررســی برنامه و ارتقاء برنامه های 
حــوزه IT در مناطــق آزاد کشــور گفت: 
مهمتریــن عامل توســعه اقتصادی مناطق 
آزاد سیستم مبادلات بانکی و جذب سرمایه 
اســت. پس این ســه محور تکمیل   کننده 
یکدیگرند و اگر در مناطق آزاد کشور پیشبرد 
فعالیت این سه محور به جد دنبال شود؛ آثار 

مطلوبی بر جای خواهد گذاشت.
وی ادامه داد: امروزه فلســفه ایجاد مناطق 
آزاد اجرای برنامه های اقتصادی متفاوت با 
سرزمین اصلی است، اما در ایران نمی توان 
بین قوانین مناطق آزاد با قوانین سرزمین 
اصلی تفکیک قائل شــویم. قانون مناطق 
آزاد به مدیر منطقه اختیاراتی داده اســت 
که بتواند برنامه های خود را پیاده ســازی 
کند. این موضعی اســت کــه در مناطق 
آزاد امــارات و بنادر آزاد آن اجرا می شــود 
و حاصل آن را می بینیــم، اما مناطق آزاد 
ایران بــا چالش  های متعــددی به لحاظ 

قوانین ومقررات مواجه هستند.

مشاور رئیس جمهور رسیدن به موفقیت های 
اقتصادی در جامعــه بین المللی را توجه به 
توســعه ارتباطات دانســت و گفت: فناوری 
ارتباطات واطلاعــات هم اکنــون در دهکده 
جهانــی حرف اول را می زنــد و روابط میان 
کشــورها با کمترین تعارضــات و تفاوت ها 
در حال تغییر، تبیین و تشــخیص اســت؛ 
بنابراین روابط بین الملل و رســیدن به یک 
فهم مشــترک نکته مهمی است که این دو 

لازم و ملزوم هم هستند.
بانک در ادامــه افزود: اگر تسلســل روابط 
سیاسی و اقتصادی به درستی تعریف نشود 
و نتوان با جهان ارتباط خوبی برقرار کرد؛ باید 
گفت در توسعه اقتصادی موفق نخواهیم بود 
که این یک امر مهم است که باید به آن توجه 
داشت.دبیر شــورایعالی مناطق آزاد و ویژه 
اقتصادی با اشــاره به اینکه این مناطق فارغ 
از هر گونه مقررات سختگیرانه باید با قوانین 
شــفاف  و روشن در حوزه های اقتصادی و به 
ویژه ســرمایه گذاری فعالیــت کنند، گفت: 
خوشبختانه با توجه به چالش  های اقتصادی و 
تحریم هایی که در کشور حاکم است؛ مناطق 
آزاد تاکنــون موفق عمــل کرده اند و میزان 
صــادرات را از این مناطــق )آزاد و ویژه( در 
سال گذشته به ۲0 میلیارد دلار رسانده  اند. 
این در حالی است که میزان صادرات کشور 
در همین ســال کمتــر از ۵0 میلیارد دلار 
بوده که ســهم صادرات مناطق آزاد در این 
عدد نشــاندهنده موفقیت ایــن مناطق در 

دوران تحریم اســت.بانک اظهارداشت: باید 
فرآیندهای صریح و روشنی در حوزه بانکی 
در مناطق آزاد تعریف شــود تا مسیر توسعه 
اقتصــادی و جذب ســرمایه  گذاری در این 
مناطق هموارتر شــود. ایجاد مکانیسم های 
مالی همچــون ایجاد بــورس بین الملل در 
مناطــق آزاد هم از دیگر مواردی اســت که 
به ایــن فرآیند کمک می  کند.وی همچنین 
از راه  اندازی بورس بین الملل در مناطق آزاد 
در دهه فجر امسال خبر داد و گفت: بسیاری 
از فعالیت های بانکی در این مناطق به دلیل 
فقدان بانک های مســتقل در مناطق آزاد از 

طریق بورس بین الملل انجام خواهد شد.
مشــاور رئیس  جمهــور همچنیــن ایجاد 
صندوق ضمانت، شــروع به کار رمز ارزها به 
صورت پایلوت در مناطق آزاد و اســتفاده از 
برات  الکترونیک یــا مبادلات تهاتری در این 
مناطق را از جمله مکانیزم  های جدید برای 
توسعه فعالیت  های اقتصادی در مناطق آزاد 
عنوان کرد و گفت: این برنامه  ها نیز در حال 
برنامه  ریزی اســت تا با اجرایی شــدن روند 
فعالیت  های اقتصادی مناطق آزاد تســهیل 
شود. همچنین در بحث استفاده از سیستم، 
امکانات و خدمــات الکترونیک هم تا پایان 
امســال ۳0 خدمت به صورت یکپارچه در 
مناطق آزاد ایجاد می شــود که امیدواریم تا 
پایان سال ۹۹ این سیستم به صورت کامل 
در تمامــی مناطــق آزاد و ویــژه اقتصادی 

پیاده  سازی شود.

دبیر شورایعالی مناطق آزاد خبر داد:

 راه اندازی بورس بين الملل
 در مناطق آزاد تا دهه فجر
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برنامه  هــای وزارت صمت برای تامین 
موضوع  بخــش صنعت ومعدن؛  مالی 
نشســت معاونــت طرح وبرنامه این 
مجموعه با شــماری از شرکت ها در 
پروژه های  و  طرح ها  اتمام  راســتای 

نیمه تمام بود.
دکتر علیرضا هــادی مدیرکل طرح وبرنامه 
وزارت صمت در این نشست گفت: یکی از 
وجوه تامین مالی مراجعه به ســرمایه های 
ســرگردان مردم با اســتفاده از ابزارهای 
موجود بازار سرمایه اســت. در این زمینه 
جلســات متعددی با بنگاه هــا و مدیران 
شرکت های تامین ســرمایه برای استفاده 
از ایــن ظرفیت برگزار کرد ه ایم. هدف ما از 
این گردهمایی ها؛  آشنایی دقیق تر بنگاه ها 
در حوزه صنعت ومعدن با روش های تامین 

مالی است.
وی با اعلام پذیرش بیش از ۶00 شــرکت 
در بازار ســرمایه گفت: ۳۴0 شرکت از این 
تعداد به بخش صنعت مربوط است و تنها 
حدود ۴0 شرکت از ابزارهای مالی مدنظر 
استفاده می  کنند. بر همین اساس ترویج این 
موضوع و به هم رسانی بنگاه ها و شرکت  های 
تامین ســرمایه برای رفع مشکلات آنها از 
اهداف وزارت صنعت ومعدن اســت.وی در 
ادامه به فعالیت ۷0 هــزار بنگاه اقتصادی 
دارای مجــوز از وزارت صمت اشــاره کرد 
و اظهارداشــت: ۳۷00 بنگاه از این تعداد 
در زمره شــرکت های بزرگ و دارای بیش 
از ۱00 نفر نیروی انســانی شاغل هستند.
به گفته دکتر هادی از منظر اشــتغالزایی 

بنگاه های تــا ۱0 نفر جزو بنگاه های خرد، 
تــا ۵0 نفر جزو بنگاه های کوچک، تا ۱00 
نفر جزو بنگاه های متوســط و بالای ۱00 
نفر جزو بنگاهای بزرگ محسوب می شوند.
وی در ادامه با اشــاره به مشکلات تامین 
مالی در بخش صنعت اشــاره کرد و گفت: 
وزارت صنعت ومعدن با شناســایی شماری 
از بنگاه هــای دچار تنگناهــای مالی برای 
تکمیل طرح و بهره بــرداری نهایی تلاش 
دارد تا با رفع مشکلاتشــان زمینه افتتاح 
آنهــا را تا پایــان دولت دوازدهــم فراهم 
ســازد. این طرح ها به لحــاظ اهمیت در 
فهرست پروژه های حائز اهمیت برای کشور 

محسوب می شوند.
مدیرکل طرح وبرنامه وزارت صمت افزود: با 
توجه به اهمیت رویداد کیش اینوکس که 
اواخــر آبان مــاه در جزیره کیــش برگزار 
می شــود؛ تلاش داریم با برگزاری همایش 
و نشســت هایی با موضوع پذیرش بنگاه ها 
در بــازار کوچــک و متوســط فرابورس، 
عارضه یابــی صندوق پــروژه و راهکارهای 
افزایش جذابیت ها، راهکارهای انتشار اوراق 
اجاره، جعاله، مرابحــه و منفعت و الزامات 
آن، توسعه ابزار سلف در بورس  کالا، عرضه 
بلوکــی و مدیریتــی ســهام در فرابورس؛ 
به بررســی فرصت ها و چالش های تامین 
مالی بورس محور در حوزه صنعت ومعدن  
بپردازیم. مخاطبان این نشســت ها فعالان 
واحدهای  شــامل  صنعت ومعدن  بخــش 
کوچک ومتوســط، طرح هــای نیمه تمام و 
توســعه ای، واحدهــا و کارخانجات بزرگ 

و سازمان های توســعه ای هستند.وی ابراز 
امیدواری کردکه اینگونه اقدامات ترویجی 
به فعالان بــرای بهره مندی از ظرفیت ها و 
بورس محور کمک  مالــی  تامین  ابزارهای 
کند.آریا حمیدیان مدیــر برگزاری رویداد 
کیــش اینوکس نیز در این جلســه گفت: 
کیش اینوکس با تجربــه ۶ دوره برگزاری 
به یکی از مهمترین رویدادهای بازار پول و 
سرمایه و معرفی فرصت های سرمایه گذاری 

تبدیل شده  است.
 بــا توجه بــه رویکرد اقتصادی امســال؛ 
یکی از رویکردهای ایــن دوره، نقش بازار 
ســرمایه در رونق تولید اســت. در همین 
راستا از تمامی شرکت ها، دست اندرکاران، 
متخصصان و فعالان بازار دعوت می شــود 
با حضــور در نمایشــگاه و نشســت های 
جانبی و ایجــاد هم افزایی موجبات تحقق 
اهداف موردنظــر را فراهم آورند.حمیدیان 
نمایشــگاه  یازدهمین  کرد:  خاطرنشــان 
معرفی فرصت های ســرمایه گذاری کشور 
و ششــمین نمایشــگاه بین المللی بورس، 
بانک، بیمه و خصوصی سازی با برند »کیش 
اینوکــس« از ۲۷ آبان به مــدت ۴ روز در 
مرکز بین   المللی نمایشگاه های کیش برگزار 
می شود. ۳۶ همایش و نشست تخصصی نیز 
همزمان با ایام برگزاری در مرکز بین المللی 
همایش هــای کیش بر پــا خواهد بود.وی 
از فعالان عرصه صنعــت دعوت کرد برای 
تعامل و رفع نیازها جهت رشد و شکوفایی 
اقتصاد ملی و بنگاه های دولتی و خصوصی 

از فرصت این رویداد بهره ببرند.

دکتر علیرضا هادی مدیرکل طرح وبرنامه وزارت صمت اعلام کرد:

 بررسی فرصت ها و چالش های تامین مالی 
بورس محور در حوزه صنعت ومعدن 
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ایجاد پوشــش بیمه ای برای تمامی صنایع 
اســتان قم یک حرکت فرهنگی اقتصادی 
اســت که باید با همت تمامی شرکت های 

بیمه اجرایی شود.
دکتر غلامرضا ســلیمانی کــه در جمع اعضای 
شورای هماهنگی شــرکت های بیمه استان قم 
ســخن می گفت، با اعلام این مطلب افزود: توجه 
بــه رویکردهای مذهبی و همچنین اســتفاده از 
فناوری های نوین فضای مناســبی را برای رشد 

صنعت بیمه در این استان فراهم آورده است.
رئیس کل بیمه مرکزی ضمن ابراز خرســندی از 
تعامل تنگاتنگ صنعت بیمه و مجموعه اقتصادی 
و فرهنگی استان نسبت به ضرورت ارتباط هرچه 
بیشــتر فعالان صنعت بیمه و روحانیون تصریح 
کرد: تبلیــغ قابلیت ها و تشــریح ماموریت های 
صنعــت بیمــه در تریبون هــای مذهبی نوعی 
فرهنگ ســازی موثر به شــمار می رود و صنعت 

بیمه باید از این امکان ارزشمند استفاده کند.
دکتر ســلیمانی توســعه صنعت بیمه را در گرو 
خدمات رســانی مناسب و کســب رضایتمندی 
بیمه گــذاران دانســت و افزود: تفکــر پرداخت 
خسارت کمتر و سودآوری بیشتر در صنعت بیمه 

یک رویکرد نادرست است که باید اصلاح شود.
وی ضریب بالای تلفات جاده ای را با فرهنگ غنی 
ایرانی در تضاد دانست و گفت: عوامل دیگری غیر 
از خطای انسانی در تلفات جاده ای نقش دارد که با 
بهره گیری از اهرم های فرهنگ سازی و استفاده از 

فناوری های نوین می توان این آمار را کاهش داد.
رئیــس  کل بیمه  مرکزی با تاکید بر این مطلب که 
نهاد ناظر قصد بازگرداندن تعرفه ها را ندارد، اعلام   
کرد: برای ساماندهی وضعیت بیمه های درمان باید 
نرخ ها به لحاظ فنی کنترل شــود تا صنعت بیمه 
دستخوش آسیب نشــود.وی با ابراز خرسندی از 
انسجام شورای هماهنگی استان قم از توجه بیشتر 
به نمایندگان شــبکه فروش سخن گفت و افزود: 
شبکه فروش بیمه در کشور مشکلاتی دارد که با 

همدلی و هم افزایی بر طرف خواهد شد.
پژوهشکده بیمه، بازوی قدرتمند علمی 

صنعت به شمار می رود
دکتر سلیمانی همچنین گفت: پژوهشکده بیمه 
به عنوان بــازوی علمی صنعت بیمه می تواند در 

توسعه صنایع دیگر نیز نقش مهمی را ایفا کند.
وی در ادامه افزود: بســیاری از صنایع کشــور با 
ماموریت ها و ظرفیت های صنعت بیمه آشــنایی 
کافی ندارند که همین موضوع مشــکلاتی را در 
حوزه پوشــش های ناکافی بیمــه ای برای حجم 
ارزش دارایی هــای واقعی ایــن صنایع به وجود 
مــی آورد.وی گفت: اگر شــرکت های بیمه ای با 
اصول مدیریت ریسک و نقش ضریب امنیتی در 
کاهش حق بیمه آشــنایی داشته باشند؛ دوران 
جدیــدی در تعاملات صنعت کشــور و صنعت 
بیمه آغــاز خواهد شــد.رئیس  کل بیمه  مرکزی 
با اعلام ایــن مطلب که بیــش از یکصدوچهل 
هزار نفر بــه صورت مســتقیم در صنعت بیمه 

فعالیت می کنند، آینده صنعت را بســیار روشن 
ارزیابی کرد و گفت: مدیریت مباحث دیجیتالی 
بلاک چین هــا و اســتارت آپ ها در صنعت بیمه 
نیاز به برنامه ریزی دقیق و مطالعه عمیق دارد و 
دستیابی به ضریب نفوذ هدف گذاری شده در گرو 
توسعه دیجیتالی است.دکتر سلیمانی با بیان این 
مطلب که نوسانات ارزی- ریالی و مسائل تورمی، 
مانع افزایش سریع ضریب نفوذ بیمه های زندگی 
خواهد بود، تصریح کرد: صنعت بیمه می تواند با 
اســتفاده از روش ها و راهکارهای علمی و عملی 
که توسط پژوهشــکده بیمه طراحی می شود؛ از 

این چالش عبور کند.
رئیس شــورایعالی بیمه با تاکیــد بر ضرورت 
برون سپاری بخشی از فعالیت های پژوهشکده 
به ســندیکای بیمه گران، انجمن های حرفه ای 
و تخصصــی و نظایــر آن خاطرنشــان کرد: 
ایجاد فضای تعامل در صنعت بیمه در رشــد 
و توسعه آن تاثیر بســیاری دارد و پژوهشکده 
بیمه می تواند با واگذاری بخشی از مسئولیت ها 
بر مباحــث و ماموریت های اصلی خود تمرکز 
بیشتری داشته باشــد.وی ارتباط پژوهشکده 
با دانشــگاه ها و شرکت های بیمه ای را ضروری 
توصیف کرد و ضمن تاکید بر اهمیت حمایت 
از پایان نامه های دانشــگاهی در مقاطع بالای 
دانشــجویی  پایان نامه های  گفــت:  تخصصی 
می تواننــد هزینه های پژوهشــی را در حوزه 

صنعت بیمه به حداقل برسانند.

رئیس  کل بیمه مرکزی تاکیدکرد:

پرداخت سريع وکامل خسارت بيمه گذاران؛ 
گام اول توسعه صنعت بيمه 
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